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OB OBISKU TOVARIŠA TITA V ANGLII1

NAŠA DOMOVINA IN NAČELA. 
KI UD BRANIMO,

imajo v Angliji nemalo prijateljev
V teh dneh se mudi naš tovariš Tito 
Prijateljskem obisku v Angliji. Okrog 

le9a dogodka se je zgrnila ne le pozor- 
^Pst našega in angleškega ljudstva, ki 
2 eta poti za medsebojno tesnejše zbli- 
eranje, ampak tudi pozornost dobrš- 

*e9a dela mednarodne politične javno- 
Zato pa seveda v mednarodnih kro- 

®la in tisku, ki ga uravnavajo posamez- 
skupine, ne manjka poleg iskrenih 

u9otovitev o pomenu tega obiska in o 
poilici dobre volje, s katero prihaja 
yfo, kot predstavnik delavske Jugo- 
. aye, v Anglijo, umazanih spletk, laži 
lJ} neokusnih političnih ugibanj, ki so 

vajeni nekateri tako osladno raz
klati. Navada je namreč taka, da po- 

Samezne politične skupine vrednotijo 
,Sak_ pojav v mednarodnem življenju s 
blišča svojih strankarskih koristi.

In kako to potem izgleda s stališča 
Preprostega angleškega delavca, ki ga 
Pašteta bogata spoznanja o pravi vred- 
^°sti naše domovine, o naših bojih za 
ikavske pravice in o iskreni obrambi 
,l°veštva pred grozečo novo vojno ve- 
Ze3o miselno in čustveno na nas?

Poleg toplih in iskrenih poročil o 
pisku tovariša Tita o življenju in na- 

Pyih naše domovine so zasuli tudi raz- 
7 strankarski krogi angleško javnost s 
Mojimi poročili. Vsiljivi klerikalni kro- 

hrume, po nalogu vatikanskih gospo- 
~arjev, po tisku in s prižnic, in se zgra- 
Yo nad tem, da sprejema Anglija člo- 
.eka, ki ne dopušča verske svobode 
državljanov. Prenapeti informbirojevci 
feglašajo, da je z obiskom v Angliji 
. ito dokončno dokazal, da je prešel v 
^Perialističnl tabor. Nekateri posa- 
!?e*ni laburisti pa se obnašajo kot sra
mežljive kmečke neveste, da človek ne 
J’ ali se boje graje s strani ameriških 
radikalnih nazadnjakov, ali svoje last- 

e smelosti.
Toda v vsej tej zmešnjavi poročil, 

?db, ocen, podtikanj in intrig pa ven- 
?.ar Prevladuje trezna presoja pametnih 
Judi. v svetu je toliko zapletenih vpra- 
,?ni, ki tarejo v enaki meri angleško 
statvo kot nas, da je strankarska hi- 

erija, čeprav tečna in vsiljiva, za pre
sune ljudi danes enakovredna kot sit- 
Jmesarske muhe, ki si obetajo le na- 
n ‘i se krvi. Zbliževanje narodov, ki si 
i. obetajo od bodočih svetovnih poko- 
Zeu kupčij, ampak vedo, koliko trplje- 

in človeških muk terja v takih 
£?Padih boj za obstoj ogroženih in 
de*no rnoterialno razdejanje takim 
j želam zapušča boj, je zanje v ospred

ijednarodne politične dejavnosti.
* Naša zgodovinska pot se v marsi- 

razlikuje od zgodovinske poti an- 
dskega ljudstva. Prav tako so mnoga 

L ? sedanja hotenja različna od ho- 
(i dJ, ki so dozorela na Angleškem. To
ti ’ °hranitev miru je danes za obe de- 
„ 7 osrednje vprašanje obstoja in raz- 
jb?.®- Zato je v interesu obeh, da se 
)atia’ cia naJdeta sebi iskrenega pri- 
stWa in da si izmenjata poglede o ti
sih stvareh, ob katerih sta se našli na 
*uPnih stališčih.

šfci TniseI *ma nedvomno med angle- 
PolH ^u&stvom največ pristašev. In njo 
nav“rafIjajo vsi tisti, ki pozdravljajo 
nese.9a Tita v gosteh, kamor je pri- 
ne„ to isto misel v imenu nas, delov- 
je ljudstva Jugoslavije. Ob tej misli 
Urnneslavno propadla vsa tista 
so(jafana gonia’ hi je prijateljskemu 
teia°Vaniu me(i obema narodoma ho- 
k0r ?“staviti pot, zaradi sebičnih stran- 
naročir *nteresou gospddarjev, ki so jo

Kemična tovarna domzale

Samo trije člani 
starega delavskega sveta 
So predlagani za kandidate

tftnrf?-?611112111 tovarni Domžale so na 
date za m se.st;anku„ predlagali kandi-
Od n°v delavski svet. Kolektiv je 
PrMi°Sedan^’k članov delavskega sveta 
delat!3!5?1 le tri kot kandidate za nov 

skl svet. Volitve bodo 24. marca.
STEKLARNA rogaška slatina

* nov delavski svet volimo 
tudi mlade ljudi

*adni'^tek'?rn' Rogaška Slatina so na 
Podi-ii1- S?'*i ^vršnega odbora sindikalne 
Vah „znice razpravljali tudi v volit- 
so hivVega delavskega sveta. Odborniki 
la vsi,;1 mnenja, da je treba v nov de- 

izv°bti tudi mlade delavce.
I7,,d.atno Usto so že setavili. 

je tnrVSni °dk°r sindikalne podružnice 
dizisko1 razPravljal o prenovitvi mla- 
Prenrn^-donla- Mladinski dom je treba 
JtogačK; o.df. bo družbeno življenje v 

kt Slatini še bolj zaživelo.

Maršal Tito na ladji »Galeb«, s katero 
je potoval v Veliko Britanijo

Ko razmišljamo o teh stvareh, nam 
je toplo pri srcu. Veliko delo oprav
ljamo mi, majhno delovno ljudstvo, 
stisnjeno tja med ograde naše skromne 
domačije — Jugoslavije. Od tedaj, ko 
smo v obrambo golega obstoja sprožili 
uporniške puške, pa do teh zadnjih dni, 
kipi v nas zvesto srce revolucionarjev.

Težka je taka pot, težka in naporna, 
toda sramovati se nam je ne bo treba 
nikdar, niti nam, niti našim potomcem. 
Vsakomur lahko pogledamo jasno v 
obraz. Nikdar in nikoli se nismo bra
tili z nikomer, ki je imel drugačne na
mene, kot je govoril. In to je tisto, kar 
nas dela v očeh drugih dostojne, da si 
iščejo v nas prijateljev. Kako majhni 
so tisti, ki vedno ugibljejo, kam smo se 
v politiki nagnili, koliko stopenj na Za
hod ali na Vzhod? Ali res ne vedo, da 
so lahko tudi taki, ki z velikimi stvar
mi, kot so socializem, človeško dosto
janstvo, mir, prijateljsko sodelovanje 
med narodi, ne kupčujejo, ampak se 
bore za njih obrambo, kot zvesti revo
lucionarji. Zato tudi Tito ni šel v An
glijo barantat, ampak je šel podat roko 
prijateljem, ker vsi vemo, da jih ima 
naša domovina, in načela, ki jih bra
nimo v Angliji, nemalo.

Vigred je pred durmi. Planine so še odete v snežno odejo, sončno 
Primorje in Goriška pa oblačita cvetoč pomladni plašč

ZVEZKI IN REPUBLIŠKI IZVRŠNI SVET STR ZASEDALA

POMEMBNI GOSPODARSKI UKREPI
Slovenija bo dobila 980 milijonov dinarjev za dodatne investicije. — Zaključni 
računi gospodarskih organizacij na osnovi prodanega in fakturiranega blaga 
in ne na osnovi prodanega in plačanega blaga. — Presežek fonda plač, name
njen za investicije, ne bo obdavčen. — Razlika s povečano stopnjo akumulacije 
pripada ljudskim odborom in delovnim kolektivom. — Volitve v Zvezno ljudsko 
skupščino bodo jeseni. — Izvršni svet Ljudske republike Slovenije je imenoval 
člane Sveta za prosveto in kulturo ter Sveta za zdravstvo in socialno politiko.

Na zadnji seji Zveznega izvršnega 
sveta, ki ji je predsedoval tovariš 
Aleksander Rankovič, so sprejeli vrsto 
važnih gospodarskih ukrepov.

Najprej so določili, da bo predsed
nika republike, tovariša Tita, ki je od- 
po-taval na obisk v Veliko Britanijo, 
med njegovo odsotnostjo nadomeščal 
tovariš Edvard Kardelj, podpredsednik 
Izvršnega sveta. Sprejeli so osnutek 
zakona o pomilostitvi oseb, ki so bile 
obsojene zaradi tega, ker niso odda
jale pridelkov, predpisanih z obvezno

oddajo ter odločbo o delnem prena
šanju pristojnosti za izrekanje pomilo
stitev na republiške izvršne svete.

Posebno pomembni so sklepi Zvez
nega izvršnega sveta v gospodarstvu. 
Odobrili so dodatne vsote denarja za 
investicije. Tako bo dobila LR Srbija 
3200 milijonov dinarjev za izgraditev 
Majdanpeka, Kolubare, tovarne »Vi
skoza« in za popravilo nekaterih važ
nejših cest. Hrvatska bo dobila 2822 
milijonov dinarjev, Bosna in Hercego
vina 2569 milijonov, Slovenija pa 980

Trideset tisoč
V zadnjem času je zelo porasiel povečal. Ta porast nas prepričuje, da 

priliv novih naročnikov na »Delavsko sedanji ponos na trideset tisoč nargčni- 
enotnost«. V začetku tega meseca se je kov ni zgrajen na pesku, 
skupno število stalnih naročnikov po- Ob tem številu naročnikov na »De- 
ozpelo na trideset tisoč, naklada lista lansko enotnost« pa seveda zelo občutno 
pa se je o primeri z letom dni nazaj bledi »teorija« tistih, ki trdijo, da se
skoraj potrojila. slovenski delavci ne zanimajo za čtivo,

To je o življenju »Delavske enot- hi obravnava sodobna družbena v pra
no stit nedvomno tako pomemben do- šanja, da so takega čtiva siti in da ho- 
godek, da je vredno ob njem zapisati čejo le lažjih, plehkih stvari. Krog na- 
nekaj besed. Ta dogodek predvsem do- ročnikov »Delavske enotnosti« (ki ob- 
hazuje, da »Delavska enotnost« ne ost a- ravnava izključno sodobna družbena 
ja o ozkih okvirih nekega »uradnega vprašanja, in ki jo o glavnem napišejo 
glasila sindikalnih vodstev«, ampak ose delavci sami) pa nam dokazuje, da je 
bolj postaja dejansko časopis slovenskih tako mnenje o nezanimanju delavcev za 
delavcev, vseh strok in vseh poklicev, čtivo resnega značaja zmotno in nepra- 
od fizičnih do umskih, javna tribuna vično. Take »teorije« pomenijo, da sku- 
slovenskih delavcev. -------- 1—’ - > ----•šajo nekateri vsiliti osladne zmazke po-

O tem seveda ne govori samo golo koarjenih malomeščanskih okusov pod 
število naročnikov, ampak tudi druge firmo >delavci žele« zlasti manj pro- 
stoari. Število stalnih dopisnikov »De- svetljenism delavcem. To se jim je do 
la <ske enotnosti« se je nekajkrat pode- neke mere posrečilo zaradi toge in če- 
seterilo. Krog priložnostnih dopisnikov stokrat neživljenjske obravnave druž- 
pa se je tako razširil, da je časopis pre- benih vprašanj v našem tisku. Toda 
jel letos v mesecu januarju (torej v z vsakim dnem te stvari in taka 
enem samem mesecu) nekaj desetin do- mnenja zgubljajo tla pod nogami. Sto- 
pisov več kot lani celo leto, dasi tudi tinc dopisov, pisem in vprašanj, ki jih 
lani ni prejemal malo dopisov. O tem prejema »Delavska enotnost« je vseka- 
nadalje govore prispevki delovnih ko- kor neke vrste merilo zaniman ja delao- 
lektioov v Tiskovni sklad, ki dokazujejo cev. V teh pismih ni sledu o željah po 
pripravljenost delavcev tudi materialno osladnih in plehkih stvareh, ki jih sku-
pomagati svojemu glasilu. šajo nekateri označiti kot »dobro idoče

In končno, kar je seveda najbistve- čtivo, donosno čtivo« in ki pomeni de
ne jš e, na straneh »Delavske enotnosti« jansko le sredstvo za ohranjevanje mi- 
bralci in prijatelji iz delavskih vrst na- selne zasnove nekdanjega malomeščana. 
čenjajo najrazličnejša družbena opra- Tem poskusom se moramo upreti, 
šanja, razprave okrog njih in pojasnju- Uspešno pa se bomo uprli le, če bomo 
jejo SDoja mnenja, sodbe, sporočajo omogočili, v polnem smislu te besede, 
javnosti svoje gra je in predloge. To je da bodo delavci sami javno čimoečkrat 
zajelo že tak obseg, da je danes pri 
spoznavanju družbenih mnenj in hotenj 
slovenskih delavcev nemogoče prezreti 
>Delavsko enotnostc.

spregovorili. To bodi tudi poslanstvo 
»Delavske enotnosti« o bodoče, čimveč 
iskrenih prijateljev, ki bodo »Delavsko 
enotnost« čitali in sodelovali v njej,

Trideset tisoč stalnih naročnikov na bomo pridobili med delavci, tem manj 
»Delavsko enotnost« pa seveda ni samo bo možnosti za razne »teorije«, ki na- 
lepo slavje za ta naš delavski list, šege delavca ponižujejo in kjer koli 
ampak je stvar, na katero smo lahko dobe plodna tla, da zadihajo, tudi ne- 
ponosni osi slovenski delavci. Da se ra- posredno ogrožajo z malomeščanskimi 
zumemol Trideset tisoč delavcev zbranih vplivi.
okrog »Delavske enotnosti« kot stalnih Ob koncu pa še nekaj praktičnih 
naročnikov, še zdaleč ni tako širok krog, besed. V zadri jem času je uredništvo 
kot si ga osi skupaj želimo in kot bi »Delavske enotnostit ugotovilo, da po- 
bilo koristno, da bi ga dosegli. Toda samezni delavski organi upravljanja oz. 
število novih naročnikov, čitateljeo in nekatera sindikalna vodstva pošiljajo 
prijateljev še kar naprej narašča in listu neke vrste »službenat stališča teh 
obeta, da se bo sedanji krog še občutno organov do posameznih družbenih vpra

šanj in pojavov o njihovih kolektivih 
in se čudijo, zakaj objavlja »Delavska 
enotnost« na svojih straneh tudi sta
lišča, ki so drugačna od njihovih. Ne- 
■kateri celo menijo, da bi se uredništvo 
moralo vedno posvetovati z vodstvi pod
jetij pred objavo člankov, ki na kakršen 
koli način grajajo posamezne pojave v 
organizaciji ali podjetju. Taka stališču 
so seveda v celoti zmotna in nasprotna 
osnovni zasnovi javnega razpravljanja o 
družbenih opršanjih. Za takimi stališči 
smo naknadno zelo pogosto ugotovili 
pojave birokratizma, samovolje in du
šenja javne delavske kritike.

V zadnjem času je uredništvu pisalo 
več prijateljev »Delavske enotnosti« in 
spraševalo, zakaj se »Delavske enot
nosti« ne dobi v vseh prodajalnah, ki 
prodajajo časopise. Seveda je uprava 
»Delavske enotnosti< prodajo lista po
nudila vsem rednim prodajalcem osta
lih časopisov in so jo mnogi o zadnjem 
času tudi pričeli prodajati. Toda. teh 
prodajalcev je še vedno malo. Vzrok 
temu je, ker se delavci sami še niso na
vadili povprašati v prodajalnah po 
»Delavski enotnosti«, misleč, da se ta 
še vedno razširja, kot nekdaj, le »po 
sindikalni liniji«. Mreža prodaialen, o 
kateri bo mogoče dobiti »Delavsko enot
nost«, se bo torej širila z razširjenim 
povpraševanjem po tem listu.

V zadnjem času je nekoliko upadel 
dotok prispevkov o Tiskovni sklad, ker 
menijo o nekaterih kolektivih, da je ta 
sklad, o katerega je prišlo doslej nad 
tri milijone dinarjev, že dovolj visok. Ta 
vsota je nedvomno lep dokaz skrbi de
lovnih kolektivov za naš delavski ča
sopis, vendar pa se je treba zavedati, 
da ima »Delavska enotnost« v sak mesec 
nekaj nad pol milijona dinarjev prora
čunske zgube, ki jo mora kriti zgolj iz 
sredstev Tiskovnega sklada. Zaenkrat 
tudi porast števila naročnikov poneču ie 
obstoječo izgubo. Zato je »Delavska 
enotnost« še vedno primorana računati 
na pomoč delovnih kolektivov, da ji de
narno pomagajo prebroditi težave.

Vsi skupa j želimo, da bi se krog 
prijateljev »Delavske enotnosti< tudi v 
tem letu tako hitro in uspešno širil, kot 
se je širil o zadnji polovici preteklega 
leta. To bo samo koristilo naši, delavski 
stvari.

milijonov dinarjev. Poleg tega so do
ločili nekaj denarja še za pomorski in 
rečni promet, za geološka in rudarska 
raziskovanja itd.

Med drugimi so sprejeli tudi uredbo 
o zaključnih računih gospodarskih or
ganizacij za leto 1952. Po tej uredbi bo 
za osnovo prt sestavljanju zaključne
ga računa služila vrednost prodanega 
in fakturiranega blaga, ne pa vrednost 
prodanega in plačanega blaga. Na ta 
način bo obračun vskladen s knjigo
vodstvom v podjetjih in bo moči pri
kazati resničen gospodarski položaj 
podjetja. Ista uredba tudi določa, da 
del presežka sklada plač, ki se porabi 
za investicije, ni obdavčen z davkom 
na višek sklada plač.

Po navodilu Narodne banke FLRJ 
in Zveznega sekretariata za narodno 
gospodarstvo je ostalo okrajnim in 
mestnim ljudskim odborom ter delov
nim kolektivom od povišanja stopnje 
akumulacije le razlika fonda plač po 
stari in povišani stopnji akumulacije. 
Zvezni izvršni svet pa je sprejel od
ločbo o uporabi določb IV. poglavja 
Zakona o družbenem planu. Po tej od
ločbi imajo okrajni (mestni) ljudski 
odbori ter delovni kolektivi pravico na 
razliko med vsoto akumulacije, ki jo 
ustvarjajo podjetja po okrajnem 
(mestnem) družbenem planu ter vsoto 
akumulacije in skladov, ki so določeni 
za pokritje zveznih in republiških po
treb. Določili so tudi obveznosti banke 
pri razporejanju dohodkov.

Poleg teh je Zvezni izvršni svet 
sprejel še uredbo o oddajanju poslov
nih prostorov v zakup, določil, kako 
naj se uporablja sklad za vzdrževanje 
poslopij ter razveljavil pogodbe o na
kupu rotacijskega papirja. Potem, ko 
so imenovali nekaj visokih državnih 
uradnikov, so sklenili, naj bi bile vo
litve v Zvezno ljudsko skupščino je
seni.

Te dni je zasedal tudi Izvršni svet 
Ljudske republike Slovenije in ime
noval predsednika in člane Sveta za 
prosveto in kulturo ter Sveta za zdrav
stvo in socialno politiko. Za predsed
nika Sveta za prosveto in kulturo so 
imenovali akademika dr. Antona Me
lika, za predsednika Sveta za zdrav
stvo in socialno politiko pa Lojzeta 
Piškurja, sodnika Vrhovnega sodišča 
Ljudske republike Slovenije.

tovarna »zlatorog«

število članov delavskega 
sveta bodo zmanjšali

Delavski svet tovarne »Zlatorog« v 
Mariboru je razpisal volitve za 22. ma
rec. Med drugim je predlagal kolek
tivu, da bi nov delavski svet štel le 25 
članov. Doslej je bilo v delavskem svetu 
30 članov. Na množičnem sestanku je 
kolektiv sprejel kandidatno listo. Kan
didati za nov delavski svet so večinoma 
delavci in delavke. S

V PODJETJU »COLOR« V MEDVODAH

Pred volitvami bo delavski svet 
poročal o gospodarjenju

V podjetju »Color« v Medvodah bo
do volitve novega delavskega sveta 22. 
marca. Kandidatno listo so sestavili na 
podlagi ankete. Na zadnjem zasedanju 
delavskega sveta je bilo sklenjeno, da 
bo stari delavski svet pred volitvami 
poročal o gospodarjenju s podjetjem.
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BESEDA BRALCEV

»BILO JE V PIJANOSTI«
te Dl prešteli ise žrtve pHančeiania, Dl lih ■ašlen 
veliičo tet. Kot. im terja naiDoig zatraina nalezen

Naš list je diosedaj že objavil nekaj član
kov o škodljivosti alkohola, vendar mislim, 
da ne bo odveč, če se o tem še pomenimo. 
Žena rudarja iz Črne so opravičeno pritožuje 
nad tem zlom. Alkohol je strup, ki počasi 
razjeda ne samo poediinee, temveč načenja 
tudi družbo. Zato bi mu morali posvečali 
najmanj toliko pozornosti, kot na primer 
tuberkulozi, aiLi drugim nalezljivim bolez
nim, ki jim celo alkohol pripravlja plodna 
tla za obstoj. O nalezljivih boleznih slišimo 
zelo pogosto predavanja, najdemo številne 
brošure, ki govore o zlu, ki ga povzročajo 
posamezne bolezni in uče prebivalce braniti 
se pred obolenji.

O alkoholu kot socialni bolezni molčimo. 
Malokdaj se v dnevnem časopisju pojavi 
članek, le tu in tam kak predavatelj omeni 
alkohol. »Tega gospoda« torej nekako toleri
ramo. 0 njega zlu odjekne ile kaka resnica 
izpred sodišča, ki izreče kazen za uboj v 
pijanosti. Pa še o tem smo se navadili go
voriti tako, kot da je samo po sebi razum
ljivo, da se trnke stvari dogajajo. Pa se 
vprašam! Čemu se neki borimo, recimo, 
proti gripii Saij je pustila mnogo manj sle
dov, kot jih iz leta v leto pušča — alkohol.

V letu 1952. je v Ljubljani steklo skozi 
grla nekaj manj kakor eno milijardo dinar
jev. Ta »davek« pa. tudi na vaseh ni dosti 
nižji, marsikje pa Ljubljano daleč preka
ša,jo. V nekaterih družinah porabijo celo do 
polovice zaslužkov za pijačo. Godrnjamo nad 
prenizkimi zaslužki, ne pomislimo pa, da so 
istočasno polne vse gostilne, da n.i veselice 
ali prireditve, kjer »se toči«, ki bi bila sla
bo obiskana. Organijzaciji, ki ji primanjkuje 
sredstev ni potrebno nič drugega, kot da 
priredi veselico, preskrbi dosti »dobre pija
če« in materialna pomoč je tu. Če bi za pi
jačo porabili manj, bi ogromno sredstev 
ostalo za druge stvari in marši kak otrok bi 
bil deležen nove obleke, čevljev ali knige 
kupljene z denarjem, ki sedaj steče po grlu.

0 vplivu alkohola na družino bi morale 
spregovoriti žene pijancev. One najbolj ve
do, kakšno zlo prihaja v družino s pijačo. 
Pijančevanje pobere družini zaslužek in člo_ 
veško dostojanstvo. Mož dobršen del zasluž
ka zapije. Žena protestira. Družinske harmo
nije je konec. Pon ek j e začne mož, ko je pi
jan ženo celo pretepati. Take tragedije se 
navadno končajo pred sodiščem, kos take 
tragedije pa nosijo s seboj tudi otroci iz ta
kih družin.

Pijanci pa potem, ko zapijejo del za
služka, kritizirajo na debelo, češ, da je ni
zek življenjski standard delovnih ljudi. S 
tem hočejo taki prevaliti svoj greh (da so 
v naših težkih gospodarskih pri liki h del za
služka zapili), na druge in se opravičevati 
pred samim seboj in družino. Če bi taki 
ljudje pomislili, da celio njihovi otroci vedo, 
da se za zapiti denar da dobiti kruha, oble
ke, čevljev, ki jih sedaj v družini manjka, 
seveda ne M tako govorili. Toda še več! V 
takih družinah, kjer oče zapije občuten del 
zaslužka, otroci ne vidijo v njem svojega 
vzornika, ampak človeka, ki jih je oškodo
val za marsikaj potrebnega. Od pijanih 
staršev pa se o-troci tudi nauče marsikaj, 
kar ni dostojno delavcev.

Toda, socialno zlo pijančevanja se ne 
ustavi - J—x5-** A"4-< -- “
Ob po
zamudnikov. -v«*
nedeljo imel v »pesti« — alkohol. Kdor dan, 
dva popiva, mu je potem res težko v pone
deljek na delo. Če pa delavec izostane z 
dela, imajo odgovorni uslužbenci težave, da 
ta izpadli člen nekako nadomeste. To pa ni 
tako lahko, ker podjetja zaposlujejo samo 
potrebne delovne moča. Dogodi se celo, da 
izostane ta aili om delavec, ki dela na od

govornem mestu in ga je nemogoče nado
mestiti. To je ydatrec za cel kolektiv, ker 
tistega dne šepa produkcija. Podjetje trpi 
mnogo večjo škodo, kot pa iz os tank ar. Pri
zadeti so vsi delavci. Toda ne samo to. Kdor 
pride »skrokan« na delo, je tudi pri delu 
manj pazljiv in hitro se ponesreči. Prizadeta 
je spet skupnost, ki mora skrbeti za pone
srečenca, ga zdraviti in, če ostane invalid, 
celo vzdrževati zato, ker je popival.

V času pijanosti pride tudi do ubojev in 
pretepov, ki terjajo neredko smrtne žrtve. 
V Logatcu je recimo, kar predviden en 
smrtni primer zaradi uboja v pijanosti — 
letno. Tako nastaja dvojna nesreča: priza
deta, je družina, ki je izgubila hranitelja in 
družina, iz katere je krivec, ki sedi po več 
let za kazen v zaporu. V Logatcu je bil 
pred kratkim pretep v pijanosti, ki je pu
stil tako sliko: enega so nesli na pokopa
lišče, enega pa težko ranjenega v bolnico, 
eden pa je moral v zapore. Ostala je ena 
vdova, starši brez edinega sina, ena žena 
brez materialnih sredstev Za preživljanje, 
ter verjetno tudi druga z družino brez sred
stev. To jo izid junaškega logaškega prete
pa, o katerem se bo en mesec govorilo, po
tem pa ga bomo pozabili do drugega prete
pa, ki bo zo-pet zahteval neko smrtno žrtev, 
ali pa vsaj ranjenca.

Če tem, ki mrtvi obleže v gostilniških 
prostorih, prištejemo še one, ki se utope v 
neznatnih potočkih, zmrznejo, ali se dru
gače ponesrečijo v pijanosti, bi verjetno 
število smrtnih žrtev te »bolezni« po številu 
daleč presegalo smrtne žrtve najbolj za
htevnih bolezni, o katerih pišemo dolge raz
prave in predavanja. O teh žrtvah pa samo 
rečemo.* »bilo je v pijanosti«, kot da je to 
že samo po sebi razumljivo.

Zoper ta obolenja, te invalide nimamo 
inšpekcij, nimamo zaščitnih sredstev! Na
sprotno, m e kateri poskušajo celo trditi, da 
je alkohol le koristen in skušajo biti gluhi 
za njegovo razdiralno delo. Njim bi bilo še

s svojim »junaštvom«, poleg raznih »juna
kov z divjega zapada« glavno besedo.

Proti temu zlu se moramo resno zavaro
vati. Ukrep socialnega zavarovanja, da se v 
takih primerih izplačujejo otroški dodatki 
drugemu roditelju, je vse premalo strog. Po 
mojem mnenju bi bilo potrebno razmisliti 
še o tehle ukrepih:

O pijančevanju naj spregovore na ljud
skih univerzah profesorji in zdravniki in 
naj pokažejo socialne posledice te »bolezni«. 
0 isti stvari nag redno piše dnevno časo
pisje. Bedno naj bi časopisje pisalo o onih, 
ki so bili kaznovani zaradi prelepo v, pre
stopkov, ki so jih izvršili v pijanosti. Si
stematično naj se ugotavlja vzroke nesreče 
med takozvanimi stalnimi izostankarji. O 
vplivih alkohola naj bi pisali tudi brošure, 
ki bi pokazale, kako vpliva alkohol na mož
gane, srce m drugi človeški organizem. Te 
brošure bi kazalo brezplačno deliti prebi
valcem.

Denar za tisk in opremo takih bršur 
je kaj lahko najti. Dvigne naj se cena alko
holnih pijač. Alkohol namreč ni predrag, 
temveč Še vedno prepoceni. Za uboje v pi
janosti naj bi sodišča sodila v kraju, kjer 
je uboj izvršen in to redno samo v dela 
prostem dnevu. Sodišča naj bi krivce naj
ostreje kaznovala. Uboj v pijanem stanju 
bi bilo potrebno pojmovati kot da je izvr
šen pod posebnimi obtežilniml o kalnostmi. 
Olajšujočih okolnosti naj ne b;i bilo. To bi 
nedvomno vplivalo na junake »kola in no
ža«, da bi si dobro premislili preden bi po
čenjali take stvari.

Prav tako ne bi škodovalo, če za gostil
ne in ostale lokale skrajšamo nočni delovni 
čas za kakšno uro. Delovnemu človeku ne 
bo škodovalo, če gre eno uro prej spat, a 
ostalim prebivalcem bo zadovoljeno, ker bo
do eno uro prej poslušali pijane ulične raz
grajače, ki v mnogih primerih ne izkusijo 
nobene kazni za svoje početje. S tem bomo

TAKO SE NE UREJAJO DELOVNI ODNOSI

pisnem sinodi mm ukor
Uprava trgovskega podjetja »Mleko« v Ljubljani je kaznovala poslovodkinjo 
mlekarne, ker ni predala poslov novi poslovodkinji, »pozabila« pa je staro

poslovodkinjo razrešiti.

_ - .. ----- podjetjih imeli tudi manj ponedeljskih iz-
posebej treba # spregovoriti o posledicah pi- ostankov in zamud Ne bi mogoče škodova- 
jančevanja, ki se pokažejo na mladem za- lo, če bi pijane osebe plačale še davek na
rodu. O tem bi lahko marsikaj povedali pij-"—*• T7—-"-o— 1--‘ ---------------------*4

Pisali smo že o odpustih uslužbenk 
podjetja »Mleko« v Ljubljani. Večini 
starih uslužbenk so morali odpoved po 
odločbi mestne arbitraže preklicati, med 
njimi tudi tovarišici M. G., ki ima že 
tudi skoraj 30 let delovne dobe.

Dne 3. marca je tovarišica M. G. 
dobila odločbo, s katero jo uprava no
vega podjetja »Mleko« kaznuje s pi
smenim strogim javnim ukrepom, češ, 
da ni hotela predati mlekarne novi po
slovodkinji 31. januarja. To je storila 
šele 1. februarja, torej naslednji dan.

V resnici pa je bilo takole:
Zadnjega januarja je tovarišica M. 

G. ves dan delala inventuro in okrog 
šestih zvečer jo je zaključila. Nekaj 
minut pred šesto zvečer pa se oglasi 
njej neznana žena in zahteva, naj ji 
preda mlekarno z vsem inventarjem, 
češ, da je od jutri naprej ona poslovod- 
kinja. Ker uprava podjetja prejšnje 
poslovodkinje sploh ni obvestila o tem, 
da je razrešena dolžnosti poslovodki
nje, se je, razumljivo, branila in dejala,

da bo naslednji dan vprašala upravo, 
kako je s to rečjo. No, naslednji dan je 
zvedela, da ni več poslovodkinja in da 
mora takoj predati mlekarno. Pismene 
razrešitvene odločbe še do danes ni 
dobila in se seveda na odločbo o raz
rešitvi, ker je ni, niti pritožiti ne more.

Mesec dni po tem je dobila pismeni 
strogi javni ukor, »ker ni hotela pre
dati poslov novi poslovodkinji«! Kdo je 
napravil prekršek? -c

Dopis, ki ge nismo objmnli
Tovarišu F. L. iz Velenja. Tvojega 

dopisa, v katerem nam pišeš, naj bi 
tudi železniška postaja v Pesjem pri 
Velenju lahko prodajala nedeljske po
vratne karte, nismo objavili zaradi tega, 
ker so nam na direkciji državnih želez
nic povedali, da takih prošenj sploh ne 
rešujejo. Pričakujejo namreč, da bodi. 
po novi uredbi o železniških potniških 
tarifah prodajale nedeljske povratne 
karte vse železniške postaje.

STANOVANJA GRADIMO HITRO IN POCENI!

Mor Miro Sa. diahral da

bi lahko marsikaj povedali 
zdravniki in učitelji. Odkod pri šolski mla
dini v Dolnjem Ix>-gatcu razni veliki noži, 
kuhinjski noži _ in celo bajoneti 1 Kaj vpliva 
na tako bojevitosti Tudi tu ima pijanstvo

pijanost. Vsaka oseba, ki jo organi varnosti 
zatečejo pijano na ulici ali v lokailu. naj 
plača nek znesek v korist socialnega skrb
stva,
vo

ra. Vejetno pa bo o teh stvareh sprego- 
ril še kdo drugi. Jože Petkovšek, čevica

Prejšnje tedne so dosti pisali o tem, 
za življenje Ljubljančanov važnem 
vprašanju. Zdaj so sklenili, da bodo 
razpisali posojilo, kar je brez dvoma 
najbolj prav. Upajmo, da bo posojilo 
hitro urejeno in razpisano. Pripomnil 
bi le nekaj misli, kako bi se dalo zgra- 

1 diti čimprej in čimveč stanovanj.
Računarji so rekli, da bodo stroški 

za dvosobno stanovanje znesli okrog 
dva milijona, dinarjev. Ker se mi je 
zdelo, da je tak račun previsok, sem

PRI INVALIDNI MLADINI V KAMNIKU

Otroci nam bodo iz srca hvaležni
V Domu invalidne mladine v Kam

niku je danes 72 invalidnih otrok, fan
tov in deklet, starih od 7 do 16 let. 
Večina jih že hodi v osnovno šolo. Ni
majo daleč. Kar čez cesto je. Hrana v 
domu je dobra, otrokom primerna, tudi 
sobe in drugo je v redu, kolikor sem 
mogel v kratkem obisku opaziti. Učil
nice šole so sicer skromne, so pa blizu, 
tako da lahko negovalke tiste otroke, 
ki ne morejo hoditi, preneso v šolo k 
pouku. Trinajst teh otrok pa hodi v 
gimnazijo. Ta pa je čisto na drugem 
koncu mesta.

Večina gimnazijcev hodi v šolo peš. 
Sest do osem pa jih je treba voziti. Do-

ZAKAJ SE NE BI STELA UČNA DOBA V DELOVNO DOBO

ledi to bo treba popraviti
Vse do dneva, dokler me ni naš 

personalni referent povprašal za po
datke o moji delovni dobi za ureditev 
nove delovne knjižice, sem bila prepri
čana, da se šteje v delovno dobo tudi 
učna doba. Zvedela pa sem, malo pozno 
^icer, da se po uredbi o določanju in 
prevedbi pokojnin in invalidnin učna 
doba ne šteje, prav tako pa tudi vsa 
delovna doba do šestnajstega leta sta
rosti.

Mislim, da nas ni malo takih, ki 
smo s to določbo precej prizadeti. Dve, 
tri, ali celo štiri leta navsezadnje le 
ni malo in ni vseeno, če se ta leta pri
znajo. Kakšni razlogi so vodili zakono
dajalca, da je tako določil, ne vem. 
Mislim si le, da tako ni prav.

Razumela bi to določbo uredbe, če 
bi imel v starj Jugoslaviji vsak mož
nost, da bi hodil v šolo do šest
najstega leta. Toda kaj, ko so imeli 
tako priložnost le otroci tistih staršev, 
ki so imeli kaj več pod palcem. Pri
zadeti smo torej le otroci revnih star
šev, delavcev, malih obrtnikov in kaj- 
žarjev.

Še enkrat pravim, nisem za to, da 
bi šteli vsako vajeniško dobo, le za 
tisto v stari Jugoslaviji in še pred njo 
gre. Ni vseeno, če bo moral danes tisti, 
ki je tik pred upokojitvijo, delati še 
tri, štiri leta, ki se mu ne štejejo, ker 
je bil vajenec, ali pa ker je moral še 
kot otrok na delo, da bi si čimprej 
sam služil kruh. Milka Mesojedec

slej so imeli star angleški džip, ki se je 
pred več kot desetimi leti še vozil po 
Afriki. Zdaj pa je nepopravljivo ohro
mel in je šel med staro železo. Otroke 
vozijo s konjem na navadnem vozu, 
kjer sede na deskah, da jim bingljajo 
noge ob straneh voza. To ne bi smelo 
biti, tudi v Kamniku ne.

Uprava je že večkrat zahtevala, da 
bi dobil dom primeren ambulantni voz 
za pet do osem otrok. Njene prošnje so 
doslej naletele na gluha ušesa. Tak voz 
bi potrebovali tudi za prevoz v Ljub
ljano, saj morajo otroci večkrat na or
topedsko kliniko. Tako pa morajo pla
čevati tisočake, če jim Rdeči križ ali 
pa kdo drug posodi avto. Kako pa bo 
z vožnjo v šolo ob dežju?

Videti je, da so otroci v domu pri
krajšani, če jih primerjamo s slepimi 
ali z gluhonemimi, ki so v Ljubljani. 
Ne vem, če niso mnogi teh invalidnih 
otrok dostikrat še bolj nebogljeni, ker 
se ne morejo ganiti. Gledajo in slišijo 
pač, zato pa morda vse še bolj občutijo.

Tudi s protezami so težave. Proteze 
za noge so najbolj potrebni že dobili. 
Treba pa bo pomisliti tudi na tiste, ki 
imajo le eno roko ali so brez rok. Ne
kateri imajo štrclje podlahti, s katerimi 
težko pišejo ali rišejo. Tistim, ki ne 
morejo hoditi, so že lani obljubili tri
cikle, s katerimi bi se lahko vozili po 
hodnikih ali dvorišču. Baje pa je po
manjkanje deviz preprečilo že naročeno 
dobavo. Menda niti ni šlo za veliko de
narja.

Te vrstice sem napisal, ker upam, da 
se bodo morda delovni kolektivi v Kam
niku, okolici in drugod pozanimali za te

otroke. Videli smo, da so za poplavljene 
Holandce požrtvovalno zbrali precej 
denarja. Prav je, da so dali, kolikor so 
mogli. Še bolj prav pa bo, če bomo 
podprli naše invalidne otroke. Saj 
mnoga podjetja v Sloveniji dobro uspe
vajo in morda si bodo lahko nekaj pri- 
trgali tudi za te otroke. Otroci nam 
bodo za to od srca hvaležni. I. F.

vprašal nekega stavbenika, ki mi je po
vedal, da bi bilo po njegovem dovolj 
en milijon in pol. Že to je precejšnja 
razlika. Mislim pa, da je še to preveč. 
Ob hudi stanovanjski stiski je treba 
stanovanja graditi tam, kjer so že ure
jene kanalizacije in ostale napeljave. 
Ta naj bodo solidna, toda preprosta. Po 
sobah ni treba paritetov, ni treba plina. 
Morda bi šlo tudi brez štedilnikov na 
dimnik in bi postavili rajši električne 
kuhalnike. Kopalnice naj bi sezidali za 
več stanovanj v istem nadstropju sku* 
pa j. Če je centralna kurjava predraga, 
naj postavijo peči. V kleti naj bodo 
skupne pralnice in sušilnice.

Gradbeni material je morda še pre
drag, zlasti opeka in les. Temu gradbe
nemu materialu bi bilo treba znižati 
stopnjo akumulacije. Tudi država naj 
bi pomagala z brezobrestnim posojilom* 
če ne že letos na vsaj naslednja leta.

Naj zaključim: stanovanja naj bodo 
preprosta in tisti, ki so doslej brez sta
novanj ali pa stanujejo v kleteh, bi bili 
s preprostim, pa čeprav samo pobelje
nim stanovanjem zelo zadovoljni. Hiti
mo, kajti dvakrat da, kdor hitro da.

I. F*

IZ MARIBORA

ital sem Vinci v narlborsklUtinid
Zbirajmo sredstva za novo kirurgično bolnico

Ko sem obiskal mariborsko bolnico, 
sem se kar začudil. Prostori kirurgične
ga oddelka so prenapolnjeni. Kirurgični 
oddelek ima premalo prostorov. Po ča
kalnicah in hodnikih čakajo bolniki 
tudi po več dni, da pridejo na vrsto. 
To že zavira redno delo zdravnikov in 
zdravstvenih delavcev. Zdravniki, ki so 
zaposleni na kirurgičnem oddelku, so 
skoraj dan in noč na nogah. Kako so 
izmučeni, povedo njihovi obrazi.

V mariborsko bolnico prihajajo tudi 
delavci, uslužbenci in drugi delovni 
ljudje, vse od Mežice in Prekmurja. Ko 
so v Mariboru zgradili bolnico, je imel 
le 40 tisoč prebivalcev in veliko manj 
industrijskih podjetij. Danes pa šteje 
Maribor 80 tisoč prebivalcev, v bolnico 
pa se zatekajo še delavci iz okoliških 
podjetij. Kar pomislimo, koliko mili
jonov zgubimo, ko bolniki čakajo na 
preglede. Škodo imamo v proizvodnji,

saj ljudje ne delajo, podjetja pa pla
čujejo še hrana rino.

Razmisliti bi bilo treba o gradnji 
novega kirurgičnega oddelka oziroma 
razširitvi bolnice sploh. Mislim, da ne 
Li bilo težko najti potrebnih sredstev, 
saj je Maribor na tretjem mestu v jr* 
žavi glede odvajanja akumulacije. Sred* 
stva bi bilo treba zbirati od obrtnik.)^ 
pa vse do največjih podjetij. Družbene 
organizacije, sindikati, delavski s vrij 
in vsi prebivalci Maribora ter okolice bi 
se morali zavedati, da smo prav vsi od
govorni za zdravstveno stanje naših 
ljudi. O tem naj bi razmišljali tudi 
zbor proizvajalcev jn ljudski odborniki* 
Mislim, da je treba vendarle že začeti z 
zbiranjem fonda za zgraditev nove ki* 
rurgične bolnice v Mariboru.

Emil Lipovšek
ključavničar Tovarne avtomobilov 

Maribor
V čem pa se razlikuje vajeniška 

doba od druge? Res se vajenec takrat 
uči, toda v stari Jugoslaviji je že ta
krat tudi delal. Pa še kako! Kar spom
nimo se na tiste čase. Prva leta smo 
vajenke ribale, prale, varovale otroke, 
nosile drva, premog itd., itd. Skratka 
bile smo brezplačne služkinje svojim 
gospodarjem. Ti so nam prva leta le 
redkokdaj kaj povedali o poklicu, ki 
smo se ga prišli učit. Zadnji leti pa 
smo od zore do pozne noči preždele pri 
delu. Koliko žalitev im zmerjanja smo 
morale prenesti, pa sitnosti strank! Vse 
to smo morale pretrpeti, če smo hotele 
priti do »boljšega« koščka kruha. Če 
se priznajo službena leta gospodinj
skim pomočnicam, potem naj se pri
znajo tudi nam leta učne dobe. Na
slednji leti učne dobe pa smo morale 
delati prav tako kot pomočniki in po
močnice, le s to razliko, da smo mo
rale vajenke po delu še pometati in 
pospravljati delavnico in nositi izgo
tovljene izdelke na dom.

Danes se vajencem godi drugače. 
Hodijo v šolo in vsa njihova učna do
ba je res učenje, prav tako kot če bi 
hodili v šolo. Počitnice imajo poleti in 
pozimi, o čemer si nismo upale pred 
vojno niti sanjati. Če je zakonodajalec 
imel v mislih današnje vajence, ured
bo razumem. Za nas, ki smo se učili v 
stari Jugoslaviji, pa je stvar drugačna.

Ista je stvar s tistimi, ki so morali 
s trebuhom za kruhom že v rani mla
dosti. Prav gotovo niso šli delat zato, 
ker se jim je tako zahotelo, pač pa 
zaradi revščine doma, zaradi revščine, 
ki je bila tako velika, da starši niso 
imeli denarja, da bi dali lahko sina 
ali hčer v uk. Pa je šel za pastirja, za 
težaka v mesto, za delavca v tovarno, 
na gradbišče, v rudnik itd. Za starost 
te ni nihče vprašal. Še radi so te vzeli, 
ker si napravil le malo manj, plačali 
so ti pa veliko manj kot starejšim.

IZ MEDNARODNE POLITIKE

Italija pred volitvami

6E6 PRED RESNICO
Predvolilni bo.1 v Italiji se bliža koncu. 

Še nekaj tednov in Italijani bodo že tretjič 
po vojni volili svoj parlament.

Ko »o se lansko leto začeli v Rimu pri
pravljati na volitve, smo že kar v naprej 
vedeli, da bodo tudi tokrat (kakor vsa leta 
po vojni) usmerili svojo predvolilno dejav
nost na eno samo točko — Trst. Kakor smo 
pričakovali, tako se je tudi zgodilo. 2e toli
kokrat pogreto tržaško vprašanje je ponovno 
oživelo kod sredstvo, ki naj zaslepi 18 mili
jonov siromašnih italijanskih delavcev in 
kolonov, de ne bi videli pravih vzrokov 
svoje bede. V teh predvolilnih pripravah so 
se zbrale okrog tržaškega vprašanja najbolj 
nazadnjaške sile v Italiji, ki jim prednjači 
najvišja cerkvena gospoda, in poskušajo za 
njim skriti težavno gospodarsko stanje v de
želi, za katerega je odgovorna De Gaspari
jeva klerikalna vladavina. V tem umazanem 
poslu pa tudi uspevajo, ker so napredne sile
v Italiji slabe, razbite v številne stranke in 
strančice in niso sposobno upreti se nazad
njakom z naprednim socialističnim progra
mom.

Italijansko gospodarstvo je danes res v 
zelo težavnem položaju. Vzrokov za to je 
več. Poskušal bom opisati nekatere.

Ob koncu druge svetovne vojne se je Ita
lija znašla v nič kaj zavidanja vrednem 
položaju Gospodarski sistem fašističnih kor
poracij, ki ga je vpeljal fašistični režim, je 
propadel obenem z Musolinijevo vladavino. 
Italijansko gospodarstvo, ki ga sicer vojna 
ni veliko prizadela (v Severni Italiji je bilo 
uničeno komaj 80 odstotkov Industrije, v 
južni pa polovica, toda južna Ital ja je pre
težno poljedelska), je s propadom italijan
skega imprerija in Hitlerjeve Nemčije ostalo 
nenadoma osamljena, kot izkoriščevalec, ki 
nima več koga izkoriščati. Znano je, da je 
italijansko gospodarstvo pod fašizmom iz
rabljalo vse možnosti, da je živelo na tuj 
račun. K temu je mnogo pripomoglo izkori
ščanje kolonij pa tudi privilegiran položaj, 
ki ga je imela Italija v nemškem kliring- 
škem področju. Te predpravice so omogo
čale Italiji, da je živela kot parazit. Faši
stična Nemčija je dopuščala tako stanje, ker

se je v svojih načrtih lahko osllanjala le 
na gospodarsko močno Italijo.

Ob koncu druge svetovne vojne so bile v 
Italiji močne težnje, da hi nacionalizirali 
glavne veje gospodarstva, v katerih je ho
tel ob razpadu fašističnih korporacij zopet 
neomejeno zavladati zasebni kapital. Pod 
pritiskom množic je vlada, v kateri so so
delovali tudi informbirojevci in socialisti, 
bila prisiljena obdržati za nekaj časa kon
trolo nad največjimi industrijskimi vejami. 
Toda državni komisarji so kmalu izginili iz 
tovarn. Razpravo o nacionalizaciji so kleri
kalci 1947. leta, ko so vrgli iz vlade komu
niste, umaknili z dnevnega reda.

Veliki okupacijski stroški in primanj
kljaji v zunanji trgovini (samo 1947. leta je 
Italija imela 665 mltijonov dolarjev pri
manjkljaja!) so povzročili močno inflacijo. 
Življenjski stroški so se v primerjavi z le
tom 1938 povečali za šestdeset,krat.

Italijanska vlada zagovarja načelo po
moči zasebnemu kapitalu in trdi, da bo le 
na tak način izboljšala gospodarsko stanje 
v deželi. Pred nedavnim je nek ameriški 
časopis napisal, da je bila »taka politika do
bra pred 60 leti, danes pa je vsega obsoja
nja vredna«. Italijanski zasebni kapital nima 
namena povečati proizvodnje in z nizkimi 
cenami konkurirati med seboj, ker skrbi le 
za to, kako bi od države čimveč dobil. Ka
pitalisti kupujejo časopise, da bi z njimi 
vplivali na javno mnenje, pošiljajo svoje 
ljudi v parlament in vlado ter žive od veli
kih dotacij. Tovarne pa izkoriščajo le 25 do 
50 odstotkov svojo zmogljivosti, Posledica 
tega je 2 milijona brezposelnih, kar pred
stavlja U odstotkov vseh italijanskih de
lavcev. (Odstotek brezposelnih v Italiji je 
največji v Evropi) Seveda pa taka gospo
darska politika tudi omogoča kapitalistom, 
da nemoteno dvigajo- cene (proizvodni stro
ški metra tekstilnega blaga so od tisoč do 
dvatisoč lir, prodajajo ga pa od 5 tisoč do 
10 tisoč lir), obenem pa utrjuje podrejen 
položaj italijanskega gospodarstva v odnosu 
do ameriške gospodarske ekspanzije.

Italija je po vojni dobila velike zneske 
iz Marcliallove pomoči. 1948. leta je dobila

tMIGRAZIONE 1TALI.4NA [N AMERICA

I Hi« «ta tvava un flu.io dl elite 3S0.G 
■la qveste flusso and! eentraendoil lino si 
Gal 1841 tl 4 rlpreu remlgratlone (rento 

• •! »spira tul 150.000 emigranti eltianno.

Faksimile strani almanaha, ki ga je ob za
četku letošnjega leta izdala neka rimska 
založba. Dobro vidimo puščice, ki kažejo, 
kam vse se izseljujejo italijanski delavci. 
Fod sliko pa so skoraj ponosno napisali, da 
se je od leta 1901 do 1914 izselilo iz Italije 
vsako leto 350.000 oseb, leta 1948 pa samo 
150.000 delavcev. Obenem pa ta slika kaže 
vso brezupnost položaja, v katerega je za
peljalo italijansko gospodarstvo klerikalna 

De Gasperijeva vlada

668 milijonov dolarjev, 1949. leta 390 mili
jonov, in 1950. leta 215 milijonov dolarjev. 
Če upoštevamo še pomoč, ki so jo dobili 
1951. leta potem vidimo, da je dobila Italija 
v štirih letih kar okrog 1500 milijonov do
larjev. Od vsega tega denarja pa ima da
nes italijansko gospodarstvo bore malo. Po
moč iz sredstev Marcballovega načrta so

uporabili predvsem za nakup predmetov 
roke potrošnje In luksuznih predmetov, z® 
investicije pa ni ostalo skoraj ničesar. 
gospodarskem letu 1948/49 so kupili za 13” 
milijonov dolarjev prehrambenih predme
tov. za 256 milijonov dolarjev surovin ter 
polizdelkov in samo za 12 milijonov dolar
jev strojev.)

Italijanska država je lastnik velikcg® 
dela industrije Okrog 25% industrije stro
jev, 43% črne metalurgije, 80% ladjedelnic* 
25% električne energije, vseh velikih bank’ 
skoraj vsa proizvodnja nafte in velikih rud
nikov je v rokah države. In niti v ta pod
jetja niso investirali ničesar.

Povojnemu italijanskemu gospodarstvo 
dela veliko preglavic zastarel strojni park- 
Stroji so stari povprečno 20 do 25 let. Zri® 
je proizvodnja strojne industrije povprečne 
za 20% dražja od svetovne, proizvodnja * v 
ladjedelnicah pa celo 30% dražja. Kljub teto 
dejstvom pa j e italijanska vlada uporabit® 
zelo majhen del Marshallove pomoči za 
boljšanje strojnega parka 11948. leta od 6b» 
milijonov dolarjev le 12 milijonov).

kmetijstvo. To je zaostalo kmetijstvo z z 
ostalimi proizvodnimi sredstvi in družbeni’ 
odnosi, ki so bili značilni še za predfevda 
no dobo. Prevladujejo velika, slabo ol>d 
lana posestva, na katerih delajo kolo 
— nekakšni nasledniki srednjeveških tlac 
nov. Kmetje imajo le majhen odstotek zet 
lje. Njihova posestva so majhna in razit1?! 
ljena. Celo italijanska uradna statisti! 
priznava padec kmetijske proizvodnje. Vz 
bom nekaj podatkov iz te statistike.

1949. leta so pridelali 34 tisoč ton pšepi 
manj kot pred vojno, koruze so pridelal1. 
tisoč ton manj, ovsa 130 tisoč ton manj, r* 
159 tisoč ton manj kot pred vojno, bomba 
nega semena polovico manj, olja 13% m®1 
Umon 118 tisoč ton manj itd. Manjši je tu 
povprečni pridelek na hektar. Povprcc 
hektarski donos se je znižal pri koruzi 
300 kilogramov, pri ovsu za 370 kilogram0 
rižu 800 kilogramov; bombažnega seme' 
pridelajo na hektar le 33% predvojni 
hektarskega donosa itd.

Z agrarno reformo, ki jo De Gasperi ° 
ljubijo že vsa povojna leta in z moder’ 
zacijo tehničnih sredstev, bi v Italiji » 
hitro rešili kmetijstvo pred propadom.
De Gasperijeva vlada rajo kupuje v tuj 
za drag denar poljedelske proizvode 
znavalci italijanskih razmer pravijo, da ' 
Italijani Marshallovo pomoč zajedli), kot i 
da bi investirala del pomoči v kme tijstvv
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DELAVSKE SVETE VOLIMO

RAZPRAVE 0 OBLIKAH DELAVSKEGA UPRAVLJANJA V LESNOINDUSTRIJSKIH PODJETJIH

V obratih izvolimo delavske svete
Delavski svet Lesnoindustrijskega podjetja v Mariboru ni znal uveljaviti svoje 
besede. — Čudna delitev nagrad, o katerih je odločal upravni odbor podjetja.

Na letošnjih občnih zborih sindikalnih po
družnic delavcev lesnoindustrijskih podjetij 
Predvsem razpravljajo o delavskem uprav
ljanju. Odborniki so razpravljali o gospo
darjenju v podjetjih in o delu organov de
lavskega upravljanja. Predpogoj za uspeš
nost delavskega upravljanja v lesnoindustrij
skih podjetjih je, da dobijo lesnoindustrijski 
9brati čim večjo samostojnost. Doslej lesno
industrijski obrati niso bili samostojni. O 
gospodarjenju je odločal delavski svet lesno
industrijskega podjetja, toda mimo delav
skega sveta je šlo marsikaj. Poglejmo si, 
kako je bilo na primer z delavskim uprav
ljanjem v lesnoindustrijskem podjetju v 
Mariboru.

O tem so razpravljali na občnem zboru 
Področnega odbora sindikata lesnih delav
cev v Mariboru. Dosedanji delavski svet 
LIP Maribor je bil sestavljen iz članov dva
najstih kolektivov, ki delujejo na področju 
od Radgone do Podvelke. Delavski svet se 
je po navadi sestajal vsakih šest tednov. 
Toda zasedanja so bila taka, da člani delav
skega sveta niso mogli spoznati vseh go
spodarskih vprašanj podjetja. Zasedanja 
delavskega sveta so navadno trajala od de
vetih zjutraj do štirinajste ure, ko so posa
mezni člani že hiteli na vlake. Zato se je 
Vedno mudilo. Na zasedanjih je poročal di
rektor, nato računovodje, šefi žagarske in 
gozdne proizvodnje, za razpravo pa je na
vadno zmanjkalo časa. Kadar so delili do
bičke in nagrade, je k»r predsednik uprav
nega odbora povedal, kako je upravni odbor 
sklenil razdeliti nagrade ali dobiček. Člani 
delavskega sveta potem seveda niso vedeli 
o čem poročati kolektivu, zapisnike, ki so 
jih vsi obrati naknadno dobili, pa so naj-

PAPIRNICA VEVČE

Anketa je dobro uspela
V Papirnici Vevče je sindikalna po

družnica razpisala anketo pred volit
vami novega delavskega sveta. Anketa 
je dobro uspela. Vendar je kolektiv po 
brnenju sindikalne podružnice predlagal 
Dremalo kandidatov.

MEDVODE

Z anketno listo
bomo izbrali kandidate za nov 

delavski svet
Na množičnem sestanku kolektiva 

hkratnega mizarskega podjetja v Med
vodah smo razpravljali o delavskem 
hpravlja-nju in volitvah novega delav
skega sveta. Predlagano je bilo, da bi 
brteli letos v delavskem svetu še več 
elanov. Med drugim smo sklenili, da 
t>omo izbirali kandidate za nov delavski 
svet po anketnih listih. Ko bodo an
ketni listi izpolnjeni, bomo o kandida
tih razpravljali še na množičnem se
stanku kolektiva. Ga

večkrat spravili v predal pisalne mize. Ko
lektiv je torej imel od takšnega delavskega 
upravljanja bore malo.

Delavskemu upravljanju v Lesoindustrij- 
skem podjetju Maribor je tudi škodovalo to, 
ker so se shajali na posebno zasedanje vo
dilni uslužbenci. Pred vsakim zasedanjem 
delavskega sveta so se vodilni uslužbenci 
sestali in se pogovorili, kaj vse bodo na 
delavskem svetu razpravljali. Po vsej ver
jetnosti so na sestankih kolegija že tudi 
izdelali predloge, o čem naj delavski svet 
sklepa. To ni pametno. Upravni odbor je 
večkrat pozabil, da je le izvršni organ de
lavskega sveta. In od tod tudi razni čudni 
pojavi.

Poglejmo, kako so v LIP Maribor delili 
nagrade in dobičke. V začetku letošnjega 
leta je na primer delavski »vet odobril, da 
je treba kolektivu razdeliti 1,500.000 dinarjev 
nagrad. Člani delavskega sveta so direktor
ju določili za nagrado 60 tisoč dinarjev. De
lavski svet je naročil upravnemu odboru, 
da preostanek razdeli kolektivu obratov in 
manipulacij. Uslužbenci uprave LIP so do
bili največ. Posamezni šefi so dobili od 20 
do 25 tisoč dinarjev nagrade. Trije vodilni 
uslužbenci so na primer dobili 110 tisoč di
narjev nagrade, kolektiv Lesnoindustrijske
ga obrata »Drava« v Mariboru, ki šteje 76 
zaposlenih, pa je dobil 105 tisoč dinarjev.

Kaj pa sindikat? Sindikalna organizacija 
ni nikoli zahtevala od članov delavskega 
sveta, da poročajo kolektivu o delu. Kolek
tiv ni nikoli razpravljal o delavnosti ali 
nedelavnosti članov sveta. Skratka, sindi
kalna organizacija je vse premalo vzpod
bujala delavce, da bi oni sami uveljavljali 
svoje pravice, ni pripravila razprav, ni zna
la poiskati načina, da bi prišlo delavsko 
upravljanje v podjetju do popolnejšega iz
raza.

Lesnoindustrijsko podjetje Maribor ni iz
jemen primer. Takšnih je še več. Vse to 
nas opozarja, da je treba delavskemu uprav
ljanju v lesnoindustrijskih podjetjih poma
gati, da se razvije. Pametno bi bilo, da si 
kolektivi lesnoindustrijskih obratov izvolijo 
delavske svete. Seveda pa je treba lesno
industrijske obrate temu primemo tudi go
spodarsko osamosvojiti, kar ponekod že tudi 
uvelj avljajo.

Predsedstvo Republiškega odbora sindi
kata lesnih delavcev za Slovenijo je na zad
nji seji predvsem razpravljalo o delavskem 
upravljanju v podjetjih. Republiški odbor 
je sklenil predlagati kolektivom, da izvolijo 
delavske svete na obratih. Večji del kolek
tivov je sprejel ta predlog. Posamezniki se 
s predlogom ne strinjajo. Trdijo, da so les
noindustrijska podjetja zaključene gospo
darske enote in da jih je zato treba uprav
ljati iz središča. Trdijo, da delavski sveti 
na obratih niso uzakonjeni. K tej trditvi 
samo tole: Delavsko upravljanje se tudi

oblikovno pri nas šele razvija. Zato bi bilo 
napačno držati se togo nekaterih določil in 
ne iskati možnosti, kako čim več ljudi pri
tegniti v aktivno delo pri upravljanju.

Republiški odbor predlaga, da bi obrati 
dobili gospodarsko samostojnost. Lesnoindu
strijska podjetja naj prepuščajo operativne 
posle obratom samim. Vodstvo LIP naj bi 
bil samo uslužnostni organ, ki bi opravljal 
komercialne in knjigovodske posle.

Mogoče bo kdo vprašal, kakšen naj bi bil 
potemtakem osrednji organ upravljanja 
podjetja in ali je ta res tudi nujno potre
ben. Predsedstvo predlaga, naj bi bil ta

IZ PODJETJA »KOTEKS«

ALI NI 10 OZKOSRČNO?
Na zadnjem zasedanju delavskega 

sveta pri podjetju »Koteks« v Ljubja- 
ni so razpravljali o volitvah novega 
delavskega sveta. Volitve bodo imeli 
23. marca. Med drugim pa je bilo na 
zasedanju delavskega sveta rečeno, da 
bi bili v nov delavski svet izvoljeni 
predvsem tovariši iz Ljubljane ali bliž
nje okolice. Ta predlog posamezniki ute
meljujejo s tem, da bi bil delavski svet 
bolj tesno povezan s poslovanjem podjet
ja in da bi lahko člani sveta takoj prišli 
na sejo. Ali ni to kar precej ozkosrč- 
noti v delavskem upravljanju? Podruž
nice izven Ljubljane bodo torej zvedele

Mladina je željna znanja. In prav je, da sedaj ob volitvah v delavske svete 
mislimo tudi na mladino. Mlade ljudi je treba že zarana učiti gospodarjenja

organ skupščina kolektiva. Kako naj bi bila 
skupščina sestavljena, to res še ni določeno 
in mišljenja so deljena. Na Lesnoindustrij
skem podjetju Kranj so predlagali, da bi 
skupščino sestavljali člani upravnih odbo
rov obratov. Ali naj bo skupščina v LIP, 
če je res potrebna, in kako naj bo sestav
ljena, mnenja še niso izoblikovana in bo 
prinesla razprava v bodoče šele jasnejših 
pobud. Delavci sami naj razsodijo, kakšne 
oblike naj ima delavsko upravljanje v les
noindustrijskih podjetjih. Stane Kenig

V Litostroju sc dobro priproflfato
Dne 25. marca bodo v Litostroju vo

litve novega delavskega sveta. Kolektiv 
Litostroja se na ta pomemben dogodek 
dobro pripravlja. Vseh šest sindikalnih 
podružnice je že pripravilo predvolilne 
sestanke. Na predvolilnih sestankih so

S SEJE IZVRŠNEGA ODBORA PODRUŽNICE VELENJSKEGA RUDNIKA

teč Kot 70 Kandidatov za delavsKi svet
Preišnji četrtek so imeli sindikalni 

odborniki velenjskega rudnika svojo 
drugo sejo. Soglasno so se odločili, da 
Se bo sindikat še odločneje boril za to, 
da pride v tarifni pravilnik postavka 
o Pokojninah vdovam ponesrečenih ru
darjev. Pokojnino naj bi dobile vse 
idove ne glede na starost. Izvršni od- 
/Or sindikalne podružnice je namreč 
bdenja, da je sedanja uredba nepra
vna in pomankljiva. Po tej uredbi je 
vdova upravičena na pokojnino po 
Jdožu šele, ko je dopolnila 45 let sta-
rostL
. Posebno živahno so razpravljali o 
“‘ižnjih volitvah delavskega sveta. Te 
°do v velenjskem rudniku 29. marca. 

Skrbno so izbrali nekaj več kot 70 kan
didatov, v nov delavski svet pa bodo 
dolili 55 članov.

Predsednik sindikalne podružnice to
variš Savine je pograjal protizakonito 
plačevanje nadur vodilnemu osebju 
rudnika. Tega ni odboril ne delavski 
svet, niti ni tega potrdil izvršni odbor 
sindikalne podružnice. Tudi v tarifnem 
pravilniku stoji, da vodilnemu osebju 
ne pripadajo nadure, ker že tako pre
jema večje plače. Decembra so dese
tim vodilnim uslužbencem izplačali čez 
70 tisoč dinarjev za nadure, januarja 
pa ne dosti manj. Sindikalni odborniki 
so razpravljali tudi o nadurah ostalih 
uslužbencev, ki si jih pišejo brez vsake 
kontrole. To nekateri tudi izkoriščajo. 
Izvršni odbor sindikalne podružnice se 
je dogovoril, da bodo vsaj enkrat me
sečno kontrolirali poslovanje v podjetju

člani predlagali kandidate za nov de
lavski svet. Za nov delavski svet bo 
menda predlaganih okoli 80 kandida
tov, izvoljenih pa bo 61 članov delav
skega sveta.

Precej dela ima tudi komisija za 
setavljanje novega tarifnega pravilnika. 
V vseh obratih so že delavci razprav
ljali o vsebini novega pravilnika. Mar
sikaj so predlagali. Nekateri seveda 
želijo zvišanje tarifnih postavk, toda 
vedeti moramo, da bomo plačni fond 
lahko zvišali le s pametnim gospodar
stvom. Anton Zrnec

za razpravo in sklepe delavskega sveta 
šele takrat, ko jim bo ta poslal zapis
nike zasedanj. Mogoče se tovariši pri 
»Koteksu«, ki se navdušujejo za takšno 
obliko delavskega sveta bojijo preve

likih stroškov. Ce mislijo tako, ali če 
mislijo, da bo poslovanje podjetja 
uspešnejše, ko bodo v delavskem svetu 
samo tovariši iz Ljubljane in najbližje 
okolice, se najbrž precej motijo.

D. P.

IZ TOVARNE ČEVLJEV »ALPINA«

Kandidate za nov delavski 
svet so izbrali

Na prvem sestanku sindikalnih od
bornikov tovarne čevljev »Alpina« v 
Žireh so razpravljali o volitvah novega 
delavskega sveta. Odborniki so predla
gali 38 kandidatov. Predsednik sindi
kata je dejal, da bo o kandidatih še 
razpravljal kolektiv. Šele potem bo sin
dikalna podružnica sestavila kandidat
no listo.

Čez nekaj dni je bil množični se
stanek kolektiva. Člani kolektiva so 
kandidatno listo še dopolnili. Izbrali so 
63 kandidatov, čeprav bo delavski svet 
štel samo 37 članov. Večina kandida
tov dela v proizvodnji. Med predlaga
nimi je tudi devet mladincev in 11 
žena. Kolektiv je kandidatno listo po
trdil. P*

JESENICE

V jeseniški železarni 
bodo dva dni volitve 
v nov delavski svet

Delavski svet jeseniške železarne je 
že razpisal volitve. Volitve v nov de
lavski svet bodo v ponedeljek in torek, 
30. in 31. marca. Trajale bodo nepre
trgoma 24 ur, tako, da bodo lahko vsi 
delavci izpolnili svojo dolžnost.

Na zadnjem zasedanju delavskega 
sveta so člani sveta razpravljali o no
vem tarifnem pravilniku. Štiri mesece 
je trajala razprava in setavljanje ta
rifnega pravilnika. Šele posebna komi-t 
sija samih delavcev je izdelala ustre
zajoč tarifni pravilnik, ki je vskladil 
vse sporne točke. Uroš Zupančič

HRASTNIŠKI RUDARJI PRED VOLITVAMI

NalbeilSc so predlagali
Nove volitve v delavske svete so 

pred durmi. Hrastniški rudarji bodo iz
volili svoje zastopnike v organe delav
skega upravlajnja 25. 1 m. Na ta dan 
se dobro pripravljajo. V hrastniškem 
rudniku so razpisali anketo za izbiranje 
kandidatov. Izvršni odbor podružnice 
je ijil namreč mišljenja, naj pri sestav
ljanju kandidatne liste sodeluje ves ko
lektiv, ne pa samo sindikalni odborniki. 
Anketa je nadvse dobro uspela, saj 
je anketne liste izpolnilo večina čla
nov.

Zanimivo je, da so največ glasov 
dobili komunisti in sindikalni odborni
ki. Na jamskem obratu Ojstro je dobil 
največ glasov kandidat Jože Zore, član

rudniškega komiteja in predsednik sin
dikalne podružnice. Večino glasov so 
še dobili Alojz Kišek, Anton Potoč
nik, inž. Branko Peternel in Polde Maj
dič. Na jamskem obratu Hrastnik pa 
so dobili največ glasov Alojz Blagotin- 
šek, predsednik sindikalnega pododbo
ra, Franc Zdovc, Ivan Kamenšek in 
Franc Brečko. Na strojnem obratu so 
dobili največ glasov Stane Pečar, Maks 
Aškerc, Martin Mlinarič in sekretar 
mestnega komiteja Zveze komunistov 
Nande Verdaj.

Že anketa je pokazala, da bodo 
hrastniški rudarji izvolili v nov delav
ski svet res najboljše člane kolektiva.

PIŠEJO NAM

ZlmsKe športne igre slndiKalnih podružnic 
iz HamnlKa za Jegličev memorial

Sindikalna podružnica podjetja »Ti
tan« v Kamniku je razpisala zimske 
športne igre za Jegličev memorial. An
ton Jeglič, odličen športnik, je bil pred 
vojno zaposlen v »Titanu«, med vojno 
pa ga je gestapo odpeljala v Begunje,

ter sprožili razpravo o plačevanju nad- . kjer je padel kot talec, 
ur na zasedanju delavskega sveta. Športnih iger so se udeležili smu-

Franc Lihteneger I čar ji iz podjetja »Titan«, iz podjetij

»Kamnik«, »Svilanit« in »Stol«, Duplica. 
No, v Kamniku je še precej kolektivov, 
ki imajo med mladimi dovolj smučar
jev, ki bi se radi udeležili tekmovanja, 
pa se sindikalni odborniki za to dosti 
ne zmenijo.

Tekmovali so v patrolnem teku, teku 
na 6 kilometrov, veleslalomu in skokih 
na 35-metrski skakalnici v Podkorenu.

Po patrolnem teku so bili najboljši 
smučarji iz podjetja »Titan«. Potem, ko 
so tekli na 6 kilometrov, so prišli na 
čelo smučarji iz podjetja »Kamnik«. Po 
tekmovanju v veleslalomu so bili spet 
prvi smučarji iz »Titana«, v skokih pa 
je podjetje »Kamnik« izenačeno s »Ti
tanom« in si moštva teh delovnih ko
lektivov delita prvo in drugo mesto. Na 
tretjem mestu so smučarji iz »Svilanit«, 
na četrtem pa iz »Stola«-Duplica.

Prav kmalu se bodo pričele letne 
športne igre v deseteroboju za prehodni 
pokal »Svilanita«. Lani si je ta pokal 
priboril delovni kolektiv »Titana«.

B. J.
ift ^a.Ujanski klerikalni misleci trdijo, da 

j važnejši vzrok težav v kmetijstvu raz- 
v ^.benost zemlje na majhna posestva. Celo 
tiihxzakonik so na.pisali, da ne sme 

^liti posestva, ki so manjša od dveh 
o »1 v h ek ta.ro v. Izdelali so celo teorijo
odki .&tih majhnih posestev in zaradi tega 
^rj^jajo izvedbo agrarne reforme. Prav 
tian3 drži, da majhna posestva zavirajo 
[U p£eyek kmetijske proizvodnje (toda zakaj 
drži9hrumijo nad našimi zadrugami 1), 

1 T)a tudi, da to ni nikakršen vzrok, da 
hja« ?6 reforme ne bi smeli izvesti. V al- 

hi ga je izdala rimska knjižna za- 
vOa »Co mi ta to Centrale per I/educionepola**: "vo mi ta to Centrale per L’educione po
ta s- ob začetku letošnjega leta na dolgo 

stroko govorijo, kako italijanska vladavanTin ,° govorijo, ka 
Sredi kmečke družine, ki so »osnova za na- 
*hod? i *n blagostanje na vasi«, govorijo o 
žakri • jo povzročajo majhna posestva, ter 
romali0 Sred ljudmi resnične vzroke si- 
da vVa na vasi- Pozabili pa so povedati, 

proletariat zahteva izvedbo 
odv»fve reforme, da so koloni nasilno 
d Vesi yeloposestnikom v letu 1949 in 1950

tisoč hektarjev zemlje, da so itali- 
d vest1 p,a^icaii samo 1949. leta ubili okrog 

vi ,uP°rnih kmetov, da investicije, ki 
• F. daje kmetijstvu ostanejo pri vele- 

VeHv^r^bih, srednji in mali kmetje pa še 
Vsej0 orjejo z lesenimi plugi. . Koliko 
Žavnfu- 1 6e lahko povedali italijanski dr- 

ulKl* če bi pogledali resnici v obraiz.
Pa tare še ena slabost — »prena- 

Krščanski politiki hinavsko go- 
^ako varujejo kmečke družine, ob- 

2oo P8 vsako leto izseljujejo iz države 
da -i ^ delavcev. Uradne statistike trdijo, 
r0jSf vzrok prenaseljenosti veliko število 
bival JU živorojenih otrok na tisoč pre- 
delav V 1 no^ej° na povedati, da bi bilo 
Pro.i7v6J ce^° Premalo, če bi izkoristili vse 
S-ačelii?6 zm°gljivosti obstoječe industrije, 
reforr. ob.sežna javna dela, izvedli agrarno 

ruio m obdelali vso obdelovalno zemljo.
je Ver*halna vlada celo sama priznava, da 
Prohf»en gospodarske zaostalosti, največji 
UrariJ^ Za deželo kulturna zaostalost. Po 
2i%an,lb Podatkih je bilo v Italiji 1931. leta 
£teva,t?4 j eta Pa 11% nepismenih. Ce upo- 
dok<\nAi’- oaod pismene štejejo vse, ki so 
(koliv'ail tritedenske analfabetske tečaje 
tem ^ znajp ti pisati, si lahko mislimo) po- 

JLemoV da -ie resnično število nepismenih 
,Zeil° Primanjkuje Italiji tudi 

delavecrs^1!1 strokovnjakov in kvalificiranih 
!•**>£* her nihče ne skrbi za njihovo

Sedaj vemo, zakaj je v teh letih v Italiji 
delež narodnega dohodka na prebivalca za 
10% nižji, kot pa je bil 1913. leta.

Ob tej težavni gospodarski krizi pa pre
življa Italija, tudi politično krizo. Ob koncu 
druge svetovne vojne se je v deželi močno 
slišal glas naprednih političnih strank (so
cialistov in komunistov, ki so takrat kljub 
svojim napakam vendarle še zagovarjali ne
kaj naprednih teženj). Badoglijevo vlado, v 
kateri so bili tudi predstavniki odporniškega 
gibanja, komunistov in socialistov, je prvo 
povojno leto zamenjala koalicijska vlada 
med klerikalci in levico. Takrat se je na 
oblasti utrdilo klerikalno vodstvo, ki je 
1947. leta vrglo komuniste iz vlade. Pred 
stavni ki Komunistične partije so vlado za
pustili dokaj neslavno. Zgodovina ve pove
dati, da so partijski voditelji v letih, ko &o 
bili v vladi, skrbeli le, kako bi v parlamen
tu pridobili čim več pristašev. Togliatti je 
kot minister pravosodja podpisal ukrep o 
pomilostitvi fašistov in vojnih zločincev, ker 
je mislil, da bo tako dobil na svojo stran 
fašistične poslance. Z doslednim zagovarja
njem revolucionarnih načel bi Komunistična 
partija Italije prav gotovo pridobila več 
simpatij med volivci, posebno med 18 mili
jonsko armado industrijskega in kmečkega 
proletariata, ki bi lahko pod pravilnim vod
stvom že zdavnaj vzel oblast v svoje roke.

Medtem, ko so komunistični poslanci li
zali pete posameznim strankam v parla
mentu, pa je italijansko delavsko gibanje 
razpadlo. Socialistična stranka proletarske 
enotnosti, ki je takoj po vojni združevala 
vse socialistične elemente v deželi, se je 
1947. leta razbila, ker se del njenih vodite
ljev ni strinjal- da bi bila stranka podre
jena in form biro je vcem. Saragat je ustanovil 
Socialistično stranko italijanskih delavcev in 
stopil v klerikalno vlado. Socialistični prvak 
Romi ta pa je ustanovil Združeno socialistič
no stranko, v vlado pa ni hotel vstopiti. 
1951. leta sta se Romifcova in Saragatova 
skupina združili v Socialdemokratsko stran
ko, ki je na ustanovnem kongresu sklenila, 
da bo sodelovala z vlado. Po resoluciji In- 
formbiroja sta izstopila iz italijanske Ko
munistične partije voditelja Cuchi in Ma
gnatu in ustanovila Gibanje italijanskih de
lavcev. Pred nedavnim pa se je ločila od 
Socialdemokratske stranke levica, ki se je 
že takoj na prvem samostojnem sestanku 
razbila. Nekateri so sklenili pri volitvah 
podpirati liberalce, drugi Nennfjeve sociali
ste, tretji pa so hoteli samostojno nastopiti. 
Tako imamo v Italiji celo vrsto levičar
skih strank, med katerimi vladajo ostri boji.

Na zadnjih parlamentarnih volitvah 
18. aprila 1948. leta so levičarske stranke 
zadnjikrat skupno nastopile pod imenom 
Ljudske fronte. Takrat je zmagala demokri- 
stjanska stranka s okrog 13 milijoni glasov, 
Ljudska fronta pa je dobila le 8 milijonov 
glasov.

Podobno kot levičarske stranke, so orga
nizirani tudi italijanski sindikati. Takoj po 
vojni enotni so se kmalu razbili v inform- 
birojevsko Generalno konfederacijo dela, 
Zvezo italijanskih delavcev, ki jo imajo v 
rokah takoimenovani neodvisni socialisti in 
Svobodno generalno konfederacijo dela, ki 
se je 1951. leta združila s socialdemokratsko 
in republikansko Federacijo dela.

Med desničarskimi strankami zavzema 
najvidnejše mesto vladna demokrščanska 
stranka, ki zadnje čase, po zaslugi močnega 
desnega krila, vse bolj postaja nosilec de- 
mokristjanskega fašizma Potem imamo li
beralno, republikansko in monarhistično 
stranko ter na skrajni desnici Italijansko 
gibanje, ki je naslednik fašistične stranke. 
Vse te štiri stranke so Pri zadnjih volitvah 
v parlament dobile malo glasov in tudi malo 
poslancev, na lanskoletnih občinskih vo
litvah pa so se nekatere (Italijansko so
cialno gibanje) ka.r precej utrdile, ker se 
je del volivcev razočaral nad nazadnjaško 
politiko demokristjanov.

Ker je delavsko gibanje razbito na veliko 
število strank in strančic, od katerih no
bena nima revolucionarnega programa, zato 
nazadnjaške politične skupine nemoteno de
lujejo in niti nimajo potrebe sestavljati 
programov, ki bi pritegovali k njim volivce. 
Zato je tudi, skoraj bi dejal, edini volilni 
program italijanskih klerikalcev — osvojiti 
Trst, ker okrog tega gesla zbirajo vse agre
sivne rn nazadnjaške sile y Italiji. Če bi 
si združeno italijansko delavsko gibanje za; 
dalo revolucionaren program, bi klerikalci 
kaj kmalu nehali govoriti o Trstu in bi 
mnogo bolj premišljali, kaj narediti v de
želi, da bi ublažili siromaštvo.

čeprav je italijansko socialistično gibanje 
razbito, vendarle ne moremo govoriti, da 
italijanskim industrijskim in poljedelskim 
delavcem manjka revolucionarnosti. 1948. 
leta so med veliko stavko delavci prevzeli 
oblast skoraj po vsej Italiji. Policijski od
delki so odlagali orožje, vojaške enote so 
se priključevale oboroženim delavskim od
delkom. Toda in fo r mbir o j e vsko vodstvo je 
revolucijo izdalo. Delavci so se razočarani 
vrnili v tovarne, klerikalno nasilje pa se je 
še povečalo.

Revolucionarne ideje žive med italijan
skimi delavci, toda nikogar ni, ki bi de
lavce vodil Komunisti so se povsem podre
dili Moskvi, snubijo vlado, naj zapusti 
Atlantski pakt in jim prepusti kakšen mi
nistrski stolček, organizirajo mirovna zboro
vanja, obenem pa proglašajo »sindikalno 
premirje« kot so 1950. leta imenovani spo
razum med Generalno konfederacijo dela in 
delodajalci, s katerim so se informbirojevski 
sindikati obvezali, da ne bodo štrajkali. Pri 
zadnjih občinskih volitvah so informbiro
jevski k and id at j e propadli v skoraj vseh in
dustrijskih središčih in vse kaže, da se bodo 
letos še slabše odrezali.

Nennijeva proinformbirojevska Sociali
stična stranka je v začetku hotela na vo
litvah nastopiti skupno s Komunistično par
tijo, toda zaradi močnega pritiska članstva 
je sklenila nastopiti samostojno. Pričakovati 
je, da bo razen svojih, dobila tudi glasove 
nekaterih delavcev, ki so se razočarali v 
Komunistični partiji in Socialdemokratski 
stranki. Soči a ldemokratje bodo nastopili 
skupno s klerikalci, Gibanje italijanskih de
lavcev pa je še mlado in ni pričakovati, da 
bi doseglo kakšen večji uspeh.

Največ izg ledov za zmago ima vladna 
koalicija demokristjanov, socialdemokratov, 
republikancev in liberalcev. Te stranke so 
pri zadnjih parlamentarnih volitvah dobile 
okrog 16 milijonov glasov. Volilni zakon, ki 
ga je koncem lanskega leta med velikim 
pretepom v parlamentu s prej el a^ vladna ve
čina, omogoča stranki, ki bi dobila pri vo
litvah polovico oddanih glasov avtomatično 
tri četrtine poslanskih mest. S tem volilnim 
zakonom si je demokristjanska stranka zelo 
olajšala bodoči položaj v parlamentu.

Tako izgleda italijansko politično življe
nje pred volitvami. Delavci nimajo progra
ma, okrog katerega bi se zbirali, zato se 
tudi klerikalci zadovoljujejo v glavnem le 
z gonjo okrog Trsta. Vse ostale politične 
stranke pa niso sposobne drugega kot po
navljati za demokristjani osvajalna gesla 
italijanskega imperializma. Delavci pa žive 
v težavnem položaju, iz katerega ne vidijo 
izhoda, gospodarstvo propada, razvija se 
klerikalni fašizem, ki grozi Italiji s popol
nim duhovnim mračnjaštvom.

»Italija je demokratična republika, zasno
vana na delu«, so zapisali 1946. leta v itali
jansko ustavo. Danes pa bi lahko napisali: 
»Italija je dežela kjer je s podporo Vati
kana zavladal nazadnjaški osvajalni klerika
lizem, dežela bede in lakote, ječa proleta
riata.« In v takšni Italiji bodo čez nekaj 
tednov volili parlament.

Dan žena so proslavili
Za praznik naših žena je sindikalna 

podružnica čevljarjev in torbarjev v 
Mariboru pripravila proslavo. Predsed
nik podružnice tovariš Ivan Ubl je 
pozdravil žene in jim čestital k njiho
vemu prazniku. Tovariš Koren pa je 
govoril o zgodovini borbenega ženskega 
gibanja pred vojno. Žene, ki so za
poslene v našem podjetju smo ta dan 
obdarili J. K.

Smučarji podjetja SKIP 
na Rakitni

Zadnjo nedeljo v februarju je prire
dila sindikalna podružnica podjetja 
»SKIP« Vižmarje smučarske tekme na 
Rakitni. Tekmovalci =o se pomerili v 
veleslalomu. Proga je bila dolga 900 m. 
Tekmovalo je 14 smučarjev iz Škofje 
Loke, št. Vida in Podsmreke. Zmagala 
je ekipa iz obrata v Škofji Loki s 416 
točkami. Tekmovalci iz Št. Vida so do
bili 381 točk, iz Podsmreke pa 123 točk.

-bor

Gospodinjska tečaja 
v Dravogradu

Splošna kmečka zadruga v Dravo
gradu je priredila dva gospodinjska te
čaja, ki ju vodi tovarišica Nedlova. Čez 
dan se uči gospodinjskih in kmetijsko 
gospodarskih del 20 deklet iz bližnje in 
daljnje okolice, ob večerih pa se dekleta 
iz Dravograda učijo pripravljati dobre 
jedi in se seznanjajo z osnovnim gospo
dinjskim znanjem. Za te tečaje je med 
dekleti pa tudi med ženami čedalje 
večje zanimanje, škoda le, da nimajo 
primernega prostora, da bi mogli v njih 
zajeti vse, ki bi to želele. Marija
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RAZPRAVA O REORGANIZACIJI SINDIKATOV

KIJ MENIJO M KMETIJSK0-G02DMSSCEM POSESTVU V KOČEVJU 0 TEM

? Koleri sindikat spadalo gozdni delavci?
Krajevni sindikat je zelo koristen

Naš list »Delavska enotnost« je ob
javil že nekaj člankov o reorganizaciji 
sindikatov. Pa bi hotel vseeno še jaz 
povedati o tem nekaj besed.

V razgovorih o združevanju sindi
katov so nekateri predlagali, naj bi se 
gozdni delavci in gozdarji pridružili 
sindikatu lesne industrije. Po mojem 
mišljenju (tako pa misli tudi večina 
našega kolektiva na Kočevskem) to ne 
bi bilo dobro. V našem gospodarskem 
podjetju imamo i gozdne i kmetijske 
površine, zaposlenih pa nas je okrog 
šest sto gozdnih in osem sto kmetijskih 
delavcev. Sedaj smo vsi v enem sindi
katu. Mislim, da ne bi bilo dobro, če

bi v enem podjetju bili člani dveh sin
dikatov.

Toda ne samo to. Značaj dela gozd
nih in kmetijskih delavcev je v bistvu 
enak. Gozdni delavci se od kmetijskih 
razlikujejo le po tem, da se bavijo z 
rastlinami z daljšo življenjsko dobo — 
z drevjem (vzgoja sadili, nega gozda, 
čiščenje drevja, posek zrelega in kvar
nega lesa). To pa so ista opravila, kot 
jih opravlja kmečki delavec, ki ne goji 
samo enoletnih kultur, ampak tudi več
letne (sadovnjaki, vinogradi itd.). — 
V gozdnem gospodarstvu je ta leta na
zaj nekako stopil v ospredje posek 
(toda s tem seveda prenehavamo) in so

PODRUŽNICE OBČINSKIH SINDIKATOV SO ŽE

DOKAZALE SVOJO Vhl JAVO
Zmanjša naj se delokrog republiških odborov strokovnih sindikatov

V zadnjem času »Delavska enot
nost« mnogo piše o tem, da bi kazalo 
osnovati občinske sindikate. Ta pobuda 
je umestna. Seveda pa o tem že go
vorimo precej časa. In ne samo to! 
Take podružnice že praktično obsta
jajo. Zaenkrat so seveda še priključene 
k strokovnemu sindikatu, iz katerega 
je največ članov v podružnici. V bodoče 
pa se to lahko popravi na ta način, 
da se ustanovi posebno strokovno 
zvezo.

Na področju sindikalnega sveta v 
Slovenskih Konjicah sta dva taka ob
činska sindikata, eden v Ločah (ob
staja že eno leto) in drugi v Zrečah 
(ustanovljen pred kratkim). Sindikat 
iz Loč je že pokazal svoje prvo delo 
in uspehe.

V Ločah so v krajevnem sindikatu 
vključeni delavci in uslužbenci zadru
ge, občine, občinskih podjetij ter po
močniki raznih obrtnikov. Iz vsake 
stroke jih je seveda le po nekaj. Ce 
bi jih ločili po strokah, bi dobili obrt
ne, trgovske, gozdne, kmetijske in lesne 
delavce ter uslužbence državnih usta
nov.

Nekateri od teh so bili do junija 
lani, ko so ustanovili občinski sindikat, 
včlanjeni v strokovnih podružnicah v 
Slovenskih Konjicah ali v Poljčanah. 
Sindikat jim pa seveda ni dosti pome
nil. Skupnih sestankov niso imeli, člani 
se med seboj niso poznali, o problemih 
se niso dogovarjali. Tako je ostalo, da 
jih je vezalo skupaj edino to, da so 
plačevali članarino. Mnogi izmed seda
njih članov krajevnega sindikata pa so 
šele sedaj pristopili v sindikat, ko je 
ta v domačem kraju. Sindikalno po
družnico v Ločah je čutiti v vsem po
litičnem delovanju (njen vpliv se je 
odražal pri volitvah v skupščino social
nega zavarovanja, v pripravah za ob 
činske volitve, v razpravah o gospo
darstvu itd.) in pri urejanju delovnih 
odnosov v podjetjih in ustanovah (spre
jemanje tarifnih pravilnikov, odpušča
nje delavcev itd.).

Zaradi dobrih izkušenj, ki jih je 
pokazal sindikat v Ločah, so letos usta
novili tak sindikat še v Zrečah. Po 
moji sodbi je važno pri delovanju tega 
sindikata opozoriti na to, da naj se 
občinski sindikat ukvarja predvsem s 
problemi, ki so skupni vsem članom, 
prepušča pa naj urejevanje posameznih 
dnevnih vprašanj v podjetjih skupinam, 
ki tam obstajajo. To velja zlasti za

primere, kadar gre za urejevanje nekih 
posebnih vprašanj v podjetjih. Seveda 
naj nudi občinski sindikat skupini pol
no podporo, toda zagotoviti mora, da je 
ta skupina vendar samostojna, kadar 
zastopa pravice članov tistega delov
nega kolektiva v podjetju.

Ko razpravljamo o reorganizacij- 
skih spremembah v sindikatih, ne bi 
bilo napačno spregovoriti še o delu in 
vlogi strokovnih Republiških odborov. 
V zadnjih dveh letih je bilo v našem 
javnem življenju izvršenih mnogo 
sprememb v težnji, da se čimbolj po
večajo pravice osnovnih samoupravnih 
organov. • Tudi v sindikatih je čutiti 
težnjo za tem, da se čimbolj povečajo 
pravice podružnic in sindikalnih sve
tov. Iz besed tovariša Borca, povedanih 
pred kratkim novinarju »Delavske 
enotnosti«, lahko sklepamo, da se bodo 
v bodoče pooblastila sindikalnih svetov 
občutno povečala. Ob tem pa se takoj 
poraja vprašanje, kakšna bodi vloga 
strokovnih Republiških odborov. Po 
moji sodbi naj bi ti organi sicer še 
obstajali, toda njih delo naj bi bilo 
bolj koordinacijskega značaja. Menim, 
da bi ti sindikati zaposlovali samo ene
ga strokovnega uslužbenca, ki bi skr
bel za zbiranje članarine in za poslo
vanje z markicami, ostala vprašanja pa 
naj bi pretresali nepoklicni predstav
niki delavcev omenjene stroke, ki bi 
bili člani republiškega vodstva. Glavno 
tekoče delo pa naj bi opravljali sindi
kalni sveti, podružnice in Republiški 
svet. Želel bi, da bi o teh stvareh 
spregovorili še drugi sindikalni odbor
niki, ker bo le od tega, kako široko 
bomo o stvareh razglabljali, odvisno, 
kako temeljito bomo izvedli reorgani
zacijo sindikatov.

Vinko Langerholc, Slov. Konjice

nekateri začeli pojmovati tudi gozdar
jevo delo tako, kot da je njegov osnov
ni posel posek lesa. To pa je zmotno.

Povsem nekaj drugega pa so lesni 
delavci na žagah in v predelavi lesa 
sploh. Oni pa naj imajo svoj sindikat. 
Toda v ta sindikat ne spadajo gozdni 
delavci in gozdarji.

Pa še nekaj o osnovanju krajevnih 
(komunalnih) sindikatov. Mislim, da je 
pametno, če v manjših krajih za de
lavce in uslužbence, ki jih je po nekaj 
zaposlenih v eni stroki, ustanovijo tak 
sindikat. V našem okolišu že imamo 
nekaj takih podružnic in moram reči, 
da se kar dobro obnesejo. Raztreseni 
poštni, občinski, trgovski, gostinski de
lavci in uslužbenci in prosvetni delav
ci po manjših krajih sedaj sploh ne 
pridejo do skupnega življenja in dela 
v sindikatu, ker so tako raztreseni na
okrog. V občinskem sindikatu pa se vsi 
lepo združijo in urejajo vprašanja vseh 
članov. Taka podružnica se lahko potem 
pridruži sindikatu neke stroke (kot je 
to doslej), ali pa ustanovimo poseben 
sindikat mešane stroke, ki bi združe
val take podružnice.

Julij Planinc, Kočevje

IZ TOVARNE POLJEDELSKEGA ORODJA V MARIBORU

ODLJUDLJANO TI
da bomo tvoje delo nadaljevali

Ob odhodu tovariša Rakefa, našega najboljšega delavca, v pokoj

V minulem mesecu smo se poslovili 
od enega izmed naših najboljših tova
rišev — Franca Rakefa, ki je po 42 letih 
dela v različnih tovarnah odšel v zaslu
ženi pokoj.

Franc Rakef

Tovariš Franc Rakef je že s petnaj
stimi leti postal delavec. Dvanajst let je 
delal v Domžalah, potem pa se je za
poslil kot čistilec strojne litine v Strojni 
tovarni v Ljubljani. Delal je tudi v to
varni »Metro« v Mariboru, po osvobo
ditvi pa je bil čistilec strojne litine v 
mariborski tovarni poljedelskih strojev.

S tovarišem Rakefom smo izgubili 
dobrega tovariša in enega naših naj
boljših delavcev. France je v treh letih 
napravil toliko, kot bi navaden delavec 
delal deset let. Zato je bil tudi odlikovan 
z medaljo dela, bil 22 krat udarnik .n 
večkrat nagrajen. Je tudi zaveden član 
sindikata, saj je že v stari Jugoslaviji 
sodeloval v delavskem ribanju. Razen 
tega pa sodeluje tudi v »Svobodi« in 
povsod, kjer je potrebno, je pripravljen 
pomagati. Že dolga leta je naročnik 
»Delavske enotnosti« in bo v bodoče 
tudi ostal.

— Želimo ti, tovariš Rakef, da bi bil 
še dolgo let čil in zdrav in v zadovolj
stvu užival sadove, za katere si se bo
jeval. Pogrešali te bomo v tovarni in 
sindikatu. Želeli bi, da nas večkrat 
obiščeš in nam pomagaš s svojim bo
gatim znanjem. Obljubljamo ti, da 
bomo tvoje delo nadaljevali.

Delovni kolektiv 
Tovarne poljedelskih strojev

OKROG LETNIH OBČNIH ZBOROV

IZ ŽALSKE OPEKARNE

Čudne ugotovitve
ob prosi «iia feasCueso posl mula

Pred kratkim je imela sindikalna 
podružnica delavcev in uslužbencev 
žalske opekarne svoj redni letni občni 
zbor. Članstvo ni bilo zadovoljno z bla
gajniškim poročilom. Po precej živahni 
razpravi so člani sindikata zahtevali 
revežijo finančnega poslovanja in zato 
tudi izvolili tričlansko komisijo.

Tričlanska revizijska komisija je 
marsikaj ugotovila. S sredstvi, ki so 
bila namenjena za kulturnoproevetno 
delo, so odborniki brez vednosti član
stva krili razne primanjkljaje, na pri
mer kalo pri premogu, ki je nastal 
zaradi malomarnosti. Predsednik nad
zornega odbora je bil šef obrata Jože 
Podobnik. Vsak mesec je potrjeval po
ročila, čeprav sam ni plačal sindikalne 
članarine od novembra 1951. leta. Pred
sednik nadzornega odbora je sam ; od
pisoval legitimacije za znižano voznino 
p-' železnici, čeprav do tega ni bil upra
vičen. V njegovih rokah je bil žig sin
dikalne podružnice, ki ga ni izročil niti 
takrat, kadar je bil odsoten. Komisija 
je tudi ugotovila, da so bili vknjiženi 
izdatki za 1000 dinarjev, nobeden pa ne 
ve, za kaj je bil ta denar izplačan.

Čudno se je obnašal proti članom

sindikata tudi blagajnik Ivan Tržan. 
Čeprav so člani sindikati a zahtevali od 
Tržana, da jim razdeli obveznice dru
gega ljudskega posojila, tega ni storil. 
Na obveznicah so bila napisana imena 
lastnikov tako, da je vsak izgovor, 
komu bi jih moral razdeliti, odveč. To 
pa bi moral tudi vedeti, ker je bil pred
sednik komisije za zbiranje drugega 
ljudskega posojila.

Po blagajniškem poročilu je v bla-

Z OBČNEGA ZBORA OKRAJNEGA 
ODBORA SINDIKATA KMETIJSKIH 

DELAVCEV V PTUJU

Nepotrebni posredniki 
povišujejo cene kmetijskim 

pridelkom
Na občnem zboru okrajnega sindi

kata kmetijskih delavcev v Ptuju so 
med drugim tudi razpravljali tudi o 
nepotrebnem posredništvu pri prodaji 
kmetijskih pridelkov. Posestvo Turni
šče je na primer prodalo zelje in ga 
samo zvozilo do skladišča kupca. Tr
govsko podjetje »Rožnik« je zaslužile

gajni le 2000 dinarjev Revizijska komi- j 2 dinarja pri kilogramu samo zato, ker

ODBORNIK IZ SLOVENSKIH KONJIC PREDLAGA

Obiščimo seje sosednih organizacij
Nekaj let sem že sindikalni odbornik. Ve

liko sindikalnih organizacij sem obiskal Bil 
sem tam, kjer dobro delajo, obiskal pa sem 
tudi organizacije, kjer je bilo delo dokaj 
slabo. V nekaterih podružnicah so mi dejali, 
da bi prav radi uspešno opravili svoje delo, 
vendar se dostikrat ne znajdejo.

Premišljeval sem o tem. Glejte tole mi
slim. Dobro bi bilo, če bi odborniki iz ene 
podružnice večkrat odšli na sejo, sestanek

ali konferenco k svojim sosedom. Odborniki 
bi si tako prav lahko izmenjali skušnje, drug 
drugega bi opozarjali na napake in delo 
v naših organizacijah bi bilo uspešnejše.

O tem smo razpravljali na zadnji seji 
krajevnega sindikalnega sveta v Slovenskih 
Konjicah. Mislim, da bi bilo dobro, če o tem 
razpravljajo tudi odborniki v podružnicah, 
krajevnih sindikalnih svetih in drugod in še 
drugi kaj povedo o mojemu predlogu. V. L.

sija pa je ugotovila, da ima podružnica 
še čez 9000 dinarjev denarja. Prav tako 
pa so bile lastnikom razdeljene obvez
nice drugega ljudskega posojila. /. Z.

VUZENICA

DOBRO SO ZfiČELI
Na drugi seji novoizvoljenega izvrš

nega odbora sindikalne podružnice ko
vinarjev pri Hidrocentrali Vuzenica, so 
odborniki razpravljali o bodočem delu. 
Med drugim so se pogovorili, kako bodo 
pripravili strokovna in politična pre
davanja. Menijo, da so takšna predavanja 
potrebna, saj so jih dosedaj vse preveč 
zanemarjali. Pri predavanjih v podjetju 
in tudi v okolici pa bodo lahko precej 
pripomogli inženirji in tehniki.

Članstvo te sindkalne podružnce je 
precej raztreseno. Nekaj jih dela v Vu
zenici, nekaj v Vuhredu, nekateri pa 
so zaposleni tudi v Mariboru. Odbor
niki so sklenili, da bodo najmanj vsake 
tri mesece enkrat sklicali skupni članski 
sestanek. K

PREKLIC SINDIKALNIH KNJIŽIC
Sindikalne knjižice so izgubili in jih pro- 

glašujo za neveljavne: Mohorič Marica, Ljubljana, 
Marija Goršič, številka sindikalne knjižice 69160, 
Rudi Konič. glavni knjigovodja. Maribor, Povalej 
Vera, številka sindikalne knjižice 5095.

je izstavilo račune za blago, ki ga niti 
ni videlo. Iz Maribora pridejo v Ptuj 
večkrat razni nakupovalci. Paradižnike, 
papriko, solato in druge vrtnarske ter 
kmetijske pridelke plačujejo po zelo 
nizkih cenah, na mariborskem trgu Pa 
jih prodajajo še enkrat dražje. Odbor
niki menijo, da bi kmetijska posestva 
skupno sama pošiljala svoje pridelke 
na trg in jih nižje prodajala brez ne
potrebnih posrednikov, ki samo zvišu
jejo cene. V

Zahvala
Upokojeni rudarji rudnika v 

Velenju, včlanjeni pri Društvu 
upokojencev, podružnica Šoštanj, 
se najiskreneje zahvaljujemo to
varišem rudarjem za požrtvoval
nost, da so brezplačno nakopali 
premog, ki nam ga je rudnik prav 
tako brezplačno razdelil. Prosimo, 
da se rudarji tudi še vnaprej 
spomnite na onemogle tovariše. 
Prav tako se zahvaljujemo tudi 
upravi rudnika lignita v Velenju.

Društvo upokojencev, 
podružnica Šoštanj

K RAZPRAVI O NOVEM GOSPODARSKEM SISTEMU

SsreiOTiisna o delim oresežisa dela
Presežek dela naj se vrednoti po dejanski družbeni donosnosti podjetja

V letošnjem družbenem planiranju oziro
ma določanju in zajemanju presežnega dela, 
smo doživeli razmeroma majhne spremembe. 
Zvezna ljudska skupščina oziroma Prezidij 
nista več določala stopenj akumulacije za 
posamezna podjetja., marveč je bilo to pre
puščeno okrajem. Določila sta samo razpone 
stopenj in povprečja. Ljudski odbori in de
lovni kolektivi sami, pa so se sporazumno 
dogovorili za višjo ali nižjo stopnjo akumu
lacije. Ta sprememba v določanju stopenj 
akumulacij in skladov pa ni dala v celoti 
zaželjenega uspeha. Nekateri kolektivi opo
zarjajo, da tudi sedanje stopnje akumulacije 
glede na njihov organski sestav podjetja 
niso primerne. Kolektiv ruške tekstilne to
varne se tudi letos zaradi nerealne stopnje 
akumulacije bori z gospodarskimi težavami. 
Velenjski rudarji premog težko prodajo, saj 
je zaradi stopenj akumulacije njihov lignit 
predrag v sorazmerju z rjavim premogom. 
H rast n iški steklarji niso bili zadovoljni z 
stopnjo akumulacije, ki jo je predlagal 
okraj, ker imajo njim sorodna in bolje me
hanizirane podjetja zaradi manjše stopnje 
akumulacije večje možnosti na tržišču. Po- 
dobrih ugovorov je še več. Vsi prizadeti ko
lektivi opozarjajo, da stopnja akumulacije, 
ki jo imajo letos, ni primerna njihovemu 
organskemu sestavu podjetja in da izvirajo 
odtod vse nadaljnje težave.

Čepra-v je bil torej način določanja sto
penj nekoliko sproščen, vendar vse to bi
stveno ne spreminja sistema stopenj akumu
lacij in skladov Sistem stopenj akumulacij 
in skladov je še povsem subjektivna stvar 
državnega aparata v zveznem, republiškem 
ali okrajnem merilu, pa čeprav so o tem 
sklepale zvezna, republiške ali okrajne 
skupščine. Presežek dela v obliki akumula
cije je namreč še vedno določen po admi
nistrativ n: poti. Sistem stopenj vse pre
malo upošteva posebnosti vsakega posamez
nega podjetja, Čeprav sta se v višini stopenj 
sporazumno dogovorila okraj in kolektiv. 
Način določanja in zajemanja presežka dela, 
ne gre popolnoma po gospodarski poti. po 
ekonomskih zakonih družbene proizvodnje. 
Dosedanji način zajemanja presežnega dela 
v obliki stopenj akumulacij in skladov, sloni 
le na živem delu. Stopnje akumulacij in 
skladov so namreč določene na višino skla
da plač podjetja to je na plače delavcev, na 
živo delo. Sistem pušča ob strani vrsto dru
gih proizvodnih elementov, zaradi česar bo

nekatera podjetja na tržišču v bolj ugodnem 
položaju, druga pa pestijo gospodarske te
žave.

Nov način gospodarjenja z vsemi ukrepi, 
ki so uvedeni, med katerimi je tudi stopnja 
akumulacije in skladov, je nedvomno precej 
vplival na povečanje storilnosti dela. V šte
vilnih podjetjih je storilnost dela narasla, 
čeprav ie zaposlenih manj delavcev. Storil
nost dela, proizvodnje pa bi nedvomno še 
bolj narasla, če ne bi bila podjetja tako 
strogo vezana na stopnjo akumulacije. Si
stem stopenj akumulacij namreč ad min str a- 
tivno vpliva na oblikovanje oen proizvodov. 
Marsikje bi še bolj razvili proizvodnjo, če 
bi ob znižanju stopnje akumulacijo, ki ne 
odgovarja organskemu sestavu njihovega 
podjetja vsaj malo znižali ceno proizvodom. 
Sistem stopenj akumulacij, kakor je sedaj 
v veljavi, pa je postavljen tako, da znižanje 
stopnje v enem podjetju ali panogi nujno 
zahteva zvišanje stopenj akumulacij v vrsti 
drugih podjetij. To posredno ali neposredno 
administrativno vplivanje stopenj akumula
cije na oblikovanje cen pa ponekod zavira 
večji razvoj proizvodnje. Organi delavskega 
upravljanja ne morejo sami določiti takšne 
cene svojim proizvodom, kakor jih tržišče 
zahteva. Tržišče je okvirjeno z najbolj sploš
nimi ekonomskimi določili. Zaradi admini
strativnih ukrepov pa se podjetja ne morejo 
gibati v teh okvirih, ker jih prav ti ukrepi 
vežejo. In od tod v nekaterih podjetjih ko
pičenje gotovih proizvodov, zaradi česar je 
oškodovati kolektiv, ker dobiva manjše za
služke, oškodovana pa je tudi skupnost, ker 
ne dobi predpisanih dajatev od kolektiva in 
ker ležijo velike količine blaga zamrznje
nega v skladiščih.

Ker sistem stopenj akumulacij in skladov 
pri zajemanju presežnega dela vpošteva 
večidel le živo delo, ne pa tudi organski 
sestav podjetja, so razna podjetja istih pa
nog. toda z različnim organskim sestavom, 
nastopala na tržišču tudi v bolj ali manj 
ugodnih pogojih Lani so bili pogosti pojavi, 
imamo pa jih tudi še letos, da podjetje z 
bolj modernimi stroji in napravami, toda 
z enako ali celo nižjo stopnjo akumulacije, 
umetno konkurira podjetju z zastarelimi na
pravami. Zaradi tega so ponekod ustvarjali 
neupravičeno visoke sklade plač in na račun 
umetne konkurence delili precejšnje presežke. 
V istem času pa so podjetja z zaostalim or
ganskim sestavom izplačevala svojim de

lavcem le 80 ali 90 odstotkov zaslužka. Kakor 
so si ponekod prizade vatli premostiti gospo- 
dorske težave z večjo storilnostjo dela, tako 
ao v podjetju, ki je z lahkoto prodalo svoje 
proizvode, zaradi nerealne stopnje akumula
cije, ostali na isti ravni proizvodnosti dela. 
To je škodovalo tako posameznim podjetjem, 
kakor tudi gospodarstvu kot celoti. Sociali
stično načelo nagrajevanja pa ni prišlo do 
polnega izraza.

Sedanji sistem stopenj akumulacij m 
skladov kljub nekaterim dobrim stvarem, 
hote ali nehote ustvarja zmedo in nesklad
nosti med podjetji. Podjetja ne morejo svo
bodno določati cen, kakor to zahtevajo eko
nomski zakon! tržišča. Gospodarsko življenje 
tržišča samo opozarja na neskladnosti med 
podjetji, podjetja pa tega ne morejo sama 
popraviti. Spremembe morajo opravljati 
oblastveni organi, kar pa zopet pomeni 
posredno ai neposredno vmešavanje organov 
oblasti v posle neposrednih proizvajalcev. 
Administrativni način zajemanja presežnega 
dela je torej preživel in zato je treba po
iskati druge oblike in načine za zbiranje 
akumulacije, za določitev presežka dela, ki 
so ga kolektivi dolžni odstopiti družbeni 
skupnosti za njene potrebe.

Kakor že rečeno, sedanji sistem stopenj 
akumulacije je vse premalo vpošteval organ
ski sestav podjetja. Organski sestav podjetja j 
pa ima nedvomno1 velik vpliv na večje ali 
manjše ustvarjanje presežnega dela. Ni vse
eno, ali dela delavec na ekonomsko zastare
lem in fizično izrabljenem stroju, ali na 
stroju, ki je prilagojen sedanjemu tehnične- , 
mu nivoju proizvodnje- Količina proizvodov j 
je različna, različna Pa je tudi količina i 
vloženega dela v te proizvode Zajemanje j 
presežnega d el a bi torej kazalo naslanjati 
tudi na organski sestav podjetja. Zato pa 
so nam potrebni popolni podatki osnovnih 
sredstev in vrednosti osnovnih sredstev. Do
slej teh podatkov nismo imeli in jih zbira
mo šele z letošnjo ocenitvijo osnovnih sred
stev. Ocenjevanje osnovnih sredstev je torej 
tudi v posredni zvezi z bodočim načinom 
zajemanja presežnega dela. Pri ocenjevanju 
gre za dve stvari. Dobiti moramo podatke o 
fizični in ekonomski zastarelosti strojev, na 
prav itd. toi e j podatke o resnični vrednosti 
osnovnih sredstev, ker bomo le tako lahko 
določili pravilno amortizacijo za obnavljanje 
osnovnih sredstev. Vsak kolektiv pa bo ob 
ocenjevanju tudi vedel, kakšno vrednost 
osnovnih sredstev mu je skupnost prepustila 
v uporabljanje in upravljanje. To pa bo, po 
sedanjih razpravah sodeč, tudi eno od meril 
za zajemanje presežnega dela. Ocenitev 
osnovnih srcdstev nam bo torej pokazala, 
družbene donosnost proizvodnje v celoti, 
kakor tudi ečjo ali manjšo donosnost pro
izvodnje vsakega posameznega podjetja. Zato 
je pravilno ocenjevanje osnovnih sredstev

zelo važno za nadalnjo izpopolnitev novega , 
gospodarskega sistema in za drugačen način 
zajemanja in razdelitve presežnega dela.

V zveznem m republiškem merilu že dalj 
časa delajo pri gospodarskih svetih komisije 
za izdelavo oziroma izpopolnitev novega go
spodarskega sistema. Te komisije razprav
ljajo med drugim tudi o novih oblikah 
zajemanja in razdelitve presežnega dela, ki 
naj bi zamenjale sedanji sistem stopenj 
akumulacije in skladov. Komisije menijo, 
da bi bilo treba ugotoviti družbeno donos
nost na podlagi odnosa presežnega dela v 
primeri s skupno vloženimi sredstvi v pro
izvod ji. Kolektivi naj bi ob teh ugotovitvah 
in družbeni obveznosti, ki bodo izhajale iz 
ugotovitev, še bolj racionaruo izkoriščali 
stroje, naprave, surovine, pomožni material, 
osnovna sredstva im delovno silo. Komisije 
so predlagale že več oblik, ki naj bi zame
njale sedanji sistem zajemanja presežnega 
dela. To so obresti na obratna sredstva, da
vek na promet proizvodov, davek na doho
dek podjetij, obresti in odplačevanje kredi
tov za investicije, carine in premije in še 
nekatere druge oblike, ki pa še niso točneje 
določene. Vsaka od teh oblik zajemanja pre
sežnega dela, bi po svoje vplivala na napre
dek proizvodnje in na zajemanje presežnega 
dela. Plačevanje obresti od obratnih in 
osnovnih sredstev bi na primer pospeševalo 
hitrejše kroženje najetega kredita, podjetja 
pa bi tudi odprodala nepotrebne stroje in 
naprave. Davek na promet proizvodov bi 
omogočal razdelitev presežnega dela po pa
nogah. Obenem pa bi usmerjal potrošnjo. 
Davek od dohodka podjetij bi vplival na iz
ločitev presežnega dela podjetij od ustvar
jenega dohodka. Odplačevanje kreditov in 
obresti za investicije bodo vplivaj e na boljše 
in racionalnejše izkoriščanje osnovni sred
stev Carina in premije in še nekatere ob
like zajemanja presežnega dela Pa bi ure
jale odnose podjetij pri uvozu in izvozu 
izdelkov.

Komisije tudi menijo, da bi kazalo ločiti 
dohodke gospodarstva od dohodkov, s kate
rimi krijemo izdatke za splošne družbene 
potrebe. Dohodke ;z gospodarstva, ki jih 
bomo zbiral' z odplačevanjem osnovnih sred- i 
štev. amortizacijo itd , ne bi smeli uporabiti j 
za zidanje raznih poslopij, vzdrževanje dr
žavne uprave in drugega, temveč samo za 1 
dvig gospodarstva. To bo pravice neposred
nih proizvajalcev še povečalo in materialna } 
podlaga delavskega upravljanja bo s tem 
še bolj okrepljena.

Zadnjo posvetovanje članov centralne ko
misije, članov gospodarskega zveznega iz
vršnega sveta, članov gospodarskih svetov 
izvršnih svetov ljudskih republik, ekonomi
stov zveznih in republiških zavodov za go
spodarsko pl; nn nnje in ekonomistov gospo
darsko upravnih organov, institutov, fakul

tet ter drugih ustanov, je pokazalo, da s® 
mnenja za nekatere oblike zajemanja Px.-A 
sežnega dela deljena. Centralna komisij" 
za izdelavo novega gospodarskega sistem, 
je med drugim predlagala, da bi delo v v 
kolektivi predmete dela. ki so splošno d ruj6 
beri a lastnina odplačevali, ozir. da bi bi* 
treba zanje plačati neko vrsto prispevk 
ali obresti. Nekatere podkomisije so 
mišljenja, da bi bilo treba plačati ob res , 
samo za obratna sredstva in to zato, da P 
jih kolektivi čim bolje izkoriščali. MneiU 
so, da pa ne bi kazalo zaračunavati ne 
plačevanja in ne obresti za predmete d e* p 

Centralna komisija zagovarja svoje s Ud 
šče odplačevanja predmetov dela ozirom 
prispevka (obresti) za uporabljanje p red m 0 
tov dela e tem. da bi to ublažilo začeto 
razlike med posameznimi podjetji Zar£L0
boljše tehnične opreme, to je zaradi vecJ 
vrednosti predmetov dela. bi moralo 
jetje plačevati tudi večje prispevke. IpL 
jot j e bi imelo večje reprodukcijske ozirom 
materialne stroške. To pa bi v določeni m® 
ublažilo veiike razlike, med proizvod nos tJj 
dela posameznih podjetij, ki je odvisna 
tehnične opreme.

Prav tako je bila živahna razprava 8}ec0 
oblikovanja dohodka podjetij. Nekateri ^ 
predlagali, da bi bilo treba omogočiti, 
vsako podjetje popolnoma svobodno, po V' 
gojih tržišča, oblikuje svoj dohodek. 
danji sistem stopnje akumuLnci je in skla*1^ 
je, kakor je bilo v razpravi poudarjeno- ^ 
resnici pritiskal na cene, podjetja jih 
mogla po svoji uvidevnosti in pogojih tr, 
šča spreminjati. To je pomenilo adrnintst 
ti v ni vpliv na oblikovanje dohodka. g*

Ustvarjeni dohodek podjetja, ki b* 
podjetje popolnoma svobodno oblikovalo. 
bilo treba obdavčiti na tale način. 
znesek dohodka bi bilo treba razdeliti y, 
število delavcev in uslužbencev pod J®-. 
Tako dobljeni dohodek za vsakega posj-?*, * 
nega delavca in uslužbenca Pa obdavči.^.‘ hV'progresivnimi stopnjami Določen dei

ki bi bil različen v poenmv/nib pa 11, hO" 
bi bil neobdavčen takoj pa ko bi bil
ka.

d ek višji, b’ bil obdavčen p<> progre»> 
skali. .

Razprava o novem gospodarskem *^8tS3** 
o novih oblikah zajemanja presežnega 1 
je zelo važna. Komisije za izdelavo 
darskega sistema pri zveznem in rePj* 
ških zavodih za gospodarsko planiranj® 0t 
nadaljujejo s svojim delom. Star pr®{^ 50 
pravi, da več glav več ve Prav hi "VSnib 
bi delavci in uslužbenci iz svojih t,raktTnn^ 
izkušenj ka: povedali o tem ali onem 1 ‘ ^ 
nju in bodočih oblikah zajemanja Pr\j0l* 
nega dela To bo tudi kaj plodno |fljv
za člane društva ekonomistov, saj b'odo ' 
ko iz praktičnih izkušenj marsikakšen 1 a 
log še izpopolnili.
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PREVEBBEM KOMISIJA DRŽAVNEGA ZAVAROVALNEGA ZAVODA NI UPOŠTEVALA 
AKTIVNEGA BELA V NARODNOOSVOBODILNEM BOJU

PRAVA BIROKRATSKA PREVEDBA
®*užbo zavarovalnega zavoda je treba decentralizirati. — V vodstvu službe pa 

naj sodelujejo uslužbenci zavoda in zavarovanci sami
ki so biili aktivni v

dni je že minulo, odkar so v veljavi 
iav 0 Prevedbi uslužbencev Državnega 

aro val n ega zavoda in vendar prevedbe 
končane. Gre za pomanjkljivosti pri 

la^^dbaJi in za napačni odnos zveznih dr- 
p x’Dlh organov do uslužbencev oziroma do 
<lat Ved*)e- vedno niso izdani nekateri do-

,i predpisi, ki so navedeni v pravilniku 
Plačah in nazivih uslužbencev DOZ-a. To 

g Pravilniki o posebnih dodatkih, o na- 
za prihranek stroškov, o položajnih 

j^^fh in položajnih dodatkih in o zastop- 
zaslužkih. Čeprav je minulo že več 

P01 eev, odkar so bili predlogi za navedene 
gajrebne predpise predloženi državnim or- 

še ni nikakršne rešitve. 
i, lr©vedba na nove plače je bila izvršena 
^Jazito formalistično in nič preveč ni re- 
$0?°’ naravnost birokrat sko. Strokovna spo- 
v ?n°st in uspeh pri delu, prav gotovo naj- 
j^nejši kriterij za praviluo prevedbo, do- 
živ i bila upoštevana. Pravilnik o na-
Ua 1,1 in plačah uslužbencev DOZ-a temelji 

Predbi o nazivih in plačah uslužbencev 
prodne banke. Povedati je treba, da sta 

avilnika v osnovnih določbah enaka, gle- 
ši ftri*toniosti pa je DOZ-ov pravilnik gliab- 
a * Pa namreč ne dopušča, da bi bile usta* 

Prevetibene komisije pri podružnici, 
v . predvideva prevedbene komisije le 
dir ?“rekciji v republikah in pri Generalni 
^Hciji. Več mesecev je trajalo, preden so 
in18 lini organi izdali pravilnik o nazivih 
{J* Plačah uslužbencev DOZ-a. Za banko j® 
„ ‘ pravilnik objavljen že 12. aprila lani, 
i A.hzbenci DOZ-a pa smo ga dobili šele 

indija lani.
f^revedbena komisija pri republiški di- 
jnKClji je popravila prevedbo skupaj s šefi 
k« sodelovanju sindikalnih odbornikov, 
gtj? je imela po pravilniku zelo malo pri- 
gigdhosti, je tudi malo primerov sama re- 

XCl^no prevedb je morala predložiti v 
^.'Končno odločitev komisiji pri Generalni 
trti*-*1' v Beogradu. Ta ni potrdila niti če- 
ju Po predlogov republiške komisije, druge 

I® odklonila. Zadnje dni februarja letos 
eLz. datumom 31. decembra 1952. leta poslala 
- eJe odločitve revizijski komisiji za pre- 

pri Zveznem izvršnem svetu. Ta ie

srčnostjo razlagala predpise o šolski iz
obrazbi, prejšnjem nazivu in službenih le
tih. Uslužbencev, o katerih sta ta dva orga
na odločala, sploh ne poznata, oziroma jih 
lahko »poznata« le iz papirnatih opisov na 
predlogih. Ne trdimo, da sta nastopila ta 
dva organa nezakonito, gre le za ožino, s 
katero sta si raz,lagala zelo široke pred
pise, ki om o gač a jo pravično reševanje pre
vedb. Sedaj se res sprašujemo, čemu so po
trebne komisije, če pri prevedbah ni bila 
upoštevana strokovna sposobnost posamezni
kov, temveč le š-olska izobrazba, leta službe 
in prejšnji nazivi. Če je samo to potrebno 
za prevedbo, potem bi lahko opravili pre
vedbo uslužbencev kar v Beogradu za vso 
državo. Podatke, ki pa jih je komisija upo
števala pri prevedbah bi lahko dobili v 
personalnih listih.

zavarovalno prakso, 
narodnoosvobodilnem 
vedbami težko prizadeti.
Nove Gorice našteva imena uslužbencev, 

bili pri prevedbi prizadeti. Med njimi
.. ..  ! * Tl .1 — 1T.V. .. 4 n m Tl 11/1, llTl n 1

narodnoosvobodilnem boju, so s temi pre-
------------ —: — šef podružnice iz

' - ki

tovariši Budo Ušaj, inštruktor Budihna itd. 
Tovariš Benko je bil na primer partizan od 
deta 1943. Dvakrat je bil ranjen, ima po
kvarjeno ro-ko, živčno je razrvan, preved- 
bena komisija pa mu je priznala samo leta 
službe in ničesar drugega.

Ni izključeno, da bo po tej prevedbi kdo 
sodil, da ima kolektiv Državnega zavaro
valnega zavoda slabe delovne uspehe. Kdor 
bi tako sodili, mu povemo tole. Direkcija 
Državnega zavarovalnega zavoda v Sloveniji 
je trikrat dobila prehodno zastavo Zvezne 
vlade za delovne uspehe. Pri prevedbi pa 
so bili uslužbenci, ki so k tem delovnim 
uspehom veliko pripomogli, prikrajšani.

Prevedbeni in revizijski komisiji smo že 
januarja meseca v obširni spomenici spo
ročili vse te nepravilnosti. Toda doslej za

KAKO BI PREPREČILI NEZGODE V PODJETJIH

fotografilo naj nam pomaga

PREDSEDSTVO REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA KMETIJSKIH 
IN GOZDNIH DELAVCEV SLOVENIJE

sklicuj e

šesti redni letni občni zbor Republiškega odbora
Občni zbor bo 11. in 12. aprila letos v prosvetni dvorani v Gor. Radgoni. 
Izvoljeni delegati bodo vabila in podrobnejša navodila pravočasno prejeli.

Republiški odbor
sindikata kmetijskih in gozdnih delavcev 

Slovenije

Značilno je, da v republiških direkcijah 
ni noben uslužbenec dobil naziv svetnika. 
Zanima nas, ali misli prevedbena komisija 
v Beogradu, da smejo dobiti naziv svetnika 
le uslužbenci Generalno direkcije. Vemo pa, 
da je v vsa,ki republiki nekaj odličnih za
varovalnih strokovnjakov, ki so že več let 
opravljali oziroma organizirali zavarovalno 
službo v republikah ali p,a celo to delo 
opravljali pri Generalni direkciji v Beogra
du. Prevedbena komisija pri Generalni di

kciji in revizijska komisija pri Zveznem 
izvršnem svetu, razen vsega tega tudi nista 
priznavali dvojnega štetja let za ilegalno 
delo v času osvobodilnega boja.

L._,,„WL1 ,v.,,„.j.ja, . , Številni uslužbenci, ki so bili vestni pri 
tJ0em izvršnem svetu, sta z vso ozko- I svojem delu, ki imajo za seboj dolgoletno

®tiij i pn z-veznem izvršnem svetu. Ta je 
436lala plačilne razrede 92 uslužbencem, od 
lc Predlogov pa je plačilne razrede zvišala
tM„TVe,ma- Razen tega je 28 uslužbencem t v—,— -  ----------- ------ -v
Cia del službenih let za napredovanje ' izvršnem svetu, razen vsega tej 
daez trenutnega znižanja plačilnega razje- | priznavali dvojnega štetja let 

Prevedbena komisija pri Generalni di- v casu osvobodilnega bon
in predvsem revizijska komisija pri

PRED POPISOM PREBIVALSTVA

mm j $® um poibebni podatki
pred splošnim popisom prebivalstva 

popis vseh prebivalcev
.....— "apis je

navadi, da

Hflj?.* Tokrat bo „ _
D*:1. ^ržavi 31. marca. Zadnji popis je bil
Drin-v Pstimi leti. Po svetu je v --------44
6rh..lse'i0 prebivalstvo vsakih 10
5"ui»pri nas ia letj Poglejmo!

ta običajni
let. Zakaj 

rok skrajšali na
v * Ofe l .

* Hiter razvoj industrije občutno vpliva 
j,, sestav prebivalstva. Gospodarske spre- 
^mbe povzroče spremembe poklicev. Pri 
š, .v Sloveniji je naraslo število delavcev, 
,jvv'ilo kmečkega prebivalstva pa je pa- 

,®e veči6 spremembe so nastale v dru- 
Bndskili republikah. Razen tega smo v 

topnih letih zaznamovali tudi velik pri- 
6fev.* prirastek prebivalstva. O sedanjem 
Coli prebivalstva v mestih imamo samo 
D^kžne številke. Za manjša naselja so napi 
fo/azpalago le podatki popisa iz leta 1948. 
ttp?atke o sestavu prebivalstva vedno po
ti,,, ^ujemo. Vzemimo samo primer volitev v 

6 proizvajalcev. Za volitev poslancev v 
b;”r, Proizvajalcev je odločilno število pre- 
Brn- cev in njihovih družin, zaposlenih v 
Ba^ ‘Hinii- To je en sam primer, ko so 
C1, Potrebni točni podatki o sestavu pre- 

alstv-
ta.nz-^šnji popis prebivalstva bo zelo na- 
Be n " Na ta način je treba zbrati podrob- 
tirpP.edatke o tem, kakšne poklice opravljajo 
d0ffiyalei, česar doslej v Jugoslaviji nismo 
Cfi , z nobenim popisom. Za tiste, ki so 
plač CQb komo dobili podatke o položaju, 
kile,1 .Prejšnjem poklicu, postranskem po
ta^!1, itd. To bo dragoceno gradivo za naj- 

jenejše analize in preglede, 
o J^edanji popis bo tudi izpopolnil podatke 
kdn^Ppdnosti in verskem prepričanju. Ne- 
Blovn 1 režimi so hoteli imeti le eno jugo- 
^atlT115^0 narodnost«. Zato so resnične po- 
^adn ■ • 0 narodnostni pripadnosti zakrivali, 
o P-h popis iz leta 1948 nam je dal podatke 
Nsffodnosti. vendar niso povsem točni. 
0nruie,ri, na pjimer muslimani, se še niso 

B(lelili, h kateri narodnosti spadajo. Le
li! i?a se bo lahko vsak musliman oprede
nem8 narodnosti, h kateri po svojem oseb- 
zC Prepričanju spada. Prej je na primer 
deti®81 Musliman-Srb ali Mnsliman-neopre- 
z i®n- Tako je bila veroizpoved pomešana 
Bob,„‘hlnostnim vprašanjem. To pa je po

toka odveč.
Bro,,s kateri mislijo, da pri nas ni potrebno 
Pika • Va-ta vere, ker je vera stvar posamez- 
B(vgf m je cerkev ločena od države. Pripad- 
6tv( veri ali brezveri sta družbeni dej-
.c n spremljanje teh družbenih dejstev 
P1'enrixre'’P°- Osebe, ki imajo kako versko 
ki •• b-anje, bodo v podatke zapisale vero, 

JI t>n n.an.Ufl«,.........Tisti pa, ki

vse to nismo dobili prav nobenega odgovora. 
Ker Imamo s centralizmom žalostne izkušnje, 
smo uslužbenci Državnega zavarovalnega 
zavoda odločno za to, da je treba službo 
zavarovalnega zavoda decentralizirati in da 
v vodstvu te službe sodelujejo uslužbenci 
zavarovalne službe in zavarovanci sami.

Sindikalna podružnica uslužbencev pri 
Državnem zavarovalnem zavodu Ljubljana

Travmatizem (poškodbe pri obratnih 
nezgodah) je pri nas še vedno najpogo
stejše obolenje. Številke nam kažejo, da 
ga je celo nekaj več. Če se odkrito 
vprašamo, kaj smo doslej dosegli in 
kakšnih načinov smo se posluževali, si 
bomo morali priznati, da še nismo na 
zeleni veji. Zelo radi pripravimo kakšne 
kampanje. Takrat izobesimo plakate in 
parole in stvar ostane le kampanja. 
Pokazalo se je namreč, da so letaki in 
plakati novost samo za kratek čas, pa 
čeprav jih pritrdimo na še tako vidna 
mesta. Tudi tiste zaščitne naprave, ki 
jih postavimo in razdelimo v taki kam
panji, nimajo trajnejše vrednosti. De
lavec jih večkrat odstrani, češ da ga 
pri deiu le ovirajo. Tudi v drugih dr
žavah v nekaterih strokah delavci zelo 
neradi recimo uporabljajo zaščitne na
očnike, češ da delavca taka očala pri 
delu tiščijo in ga motijo.

Preostane nam torej le, da po:, čemo 
krivca za nezgodo, če stikamo za njim 
po nezgodnih spiskih, ga bomo težko 
našli, ker večino nezgod opravičujejo z 
»nezgodo«.

Seveda, za vsako nesrečo je nekdo 
kriv. Poiskati krivca pa je pravično in 
socialno dejanje. Kaj naj storimo? Ali 
naj obsodimo samovoljno demontiranje 
zaščitnih naprav, naj obsodimo tistega, 
ki ne uporablja zaščitne naprave, ali 
naj opuščamo kampanje, letake itd. To 
seveda ne bi bilo prav. Mislim pa, da 
samo to še ni zadosti. Na vsakem de
lovnem mestu naj bi s fotografijo pri
kazali, kako se je nesreča na tem de
lovnem mestu dogodila. Fotorekon- 
strukcija nezgode je tisti izvirni doku
ment, s katerim bomo opozorili delavca 
na nevarnost.

Vsi vemo in sami smo bili priča, 
kako nas je na primer kot šoferje pre
tresla vest, da se je nekomu v največji 
brzini odlomil volan. Zdravstvene de-

IZ OKRAJNEGA MIZARSKEGA PODJETJA MEDVODE

»rnzocno evidenca nos pesti

nimaj'o verskega prepričanja, bodo v po
pisne pole zapisali podatek »brez vere«.

Kako pa bodo pomagali pri popisu sin
dikalni odborniki? V okrajnih popisnih ko
misijah sta člana komisije tudi predsednik 
ali tajnik okrajnega sindikalnega sveta. Po
jasnjevali bodo članom pomen in smisel 
popisa.

Uprave podjetij, ustanov, zadrug Itd. 
bodo izpolnjevale Še posebne pomožne po
pisne pole. To je potrebno zato, ker je mož
no, da vsi prebivalci ne bodo znali odgo
voriti na vsa zastavljena vprašanja. S ta« 
kim dopolnilnim gradivom pa se osnovni
podatki lahko dopolnijo. Želeti pa je tudi, _ _ __ _______ ___
ffantda^Vm^iiT0^ j ustvarjene plače, marveč že znaten pre-
sovalcL D. P. I sezek. loda doslej se nismo dobili od-

DA NE BO POMOTE

Tralarll nimamo tabo iisehm oiač

Čeprav je naše podjetje šele v raz
voju, smo že lani podvojili proizvodnjo 
v primeri z letom 1951. Letos namera
vamo proizvodnjo še enkrat podvojiti. 
Nekvalificiranih delavcev imamo do
volj. Manjka nam le kvalificiranih mi
zarjev, n. pr. mizarjev za furniran je. 
Sklenili smo, da bomo nekvalificirane 
delavce zaposlili le sporazumno s po
sredovalnico za delo.

Knjigovodstvo našega podjetja iz
kazuje, da dobro gospodarimo. Druž
bena evidenca banke pa se ne vjema s 
podatki knjigovodstva. Zaradi tega ima 
kolektiv le 80% zaslužka. Banki smo že 
pred petimi meseci sporočili, da imamo 
po knjigovod^tvenih podatkih ne samo

V »Delavski enotnosti« je bil 13. fe
bruarja objavljen članek z naslovom 
»Vratarji imajo le 200 dinarjev plače 
manj kot šef bolnice«. V tem članku je 
bilo med drugim napisano, da ima vra
tar v Tovarni tehtnic 10.300 dinarjev 
mesečno, kar je samo za 200 dinarjev 
manj, kot je osnovna plača šefa zdrav
nika v celjski bolnici. Pozneje pa je to
variš Musar napisal članek »Med pre
gledom tehtnice in operacijo želodca je 
velika razlika«, kjer obravnava isti pri
mer.

V resnici pa imamo vratarji v na
šem podjetju le 7500 dinarjev na mesec. 
Službe imamo več kot 208 ur na mesec, 
ker moramo biti v podjetju izmenoma 
tudi ob nedeljah in praznikih. Naš za
služek pride na ta način na nekaj manj 
kot 32 dinarjev na uro, kar pa mislimo, 
da nikakor ni previsoko.

Vratarji tovarne tehtnic
Opomba uredništva: Pisec članka 

»Vratarji imajo le 200 dinarjev plače 
manj kot šef bolnice« je dobil podatke

na predsedstvu MLO Celje, kjer so mu 
tudi svetovali, naj napiše članek o tem. 
V mislih so imeli tudi presežek sklada 
plač, ki so ga deležni tudi vratarji. To, 
kar je hotel v članku dokazati, da so 
namreč zdravniki slabo plačani, govori 
že višina njihove plače sama po sebi 
dovolj zgovorno, le primerjava z vra
tarji Tovarne tehtnic, kot vidite, ni 
primerna.

govora iz banke. Ves kolektiv si zelo 
prizadeva, da bi z raznimi novatorskimi 
predlogi, novimi tehničnimi pripomočki 
in načini dela še bolj dvignil proiz
vodnjo. Mislimo, da smo zato tudi upra
vičeni zahtevati, da banka upošteva 
knjigovodske podatke našega podjetja 
in da dobimo izplačane zaslužke po na
ši prizadevnosti. Ant(m Gros

zaupnik bDelavske enotnosti«

lavce najbolj presune, če zvedo, da se 
nekdo pri operaciji ranil in čez tri dni 
umrl zaradi zastrupitve. Varilca nam
reč najbolj pretrese vest, da je nekdo 
izgubil življenje zaradi tega, ker je eks
plodirala jeklenka itd., itd. Ljudje raz
ličnih strok in v različnih delovnih po
gojih vse te vesti različno dojemajo. 
Šoferje manj zanima, kaj se je pripe
tilo zdravniku, varilca manj, če je za
sulo studenčnega mojstra. Vsakega naj
bolj zadene, če zve, da se je dogodila 
nesreča na takšnem delovnem mestu, 
na kakršnem dela on sam.

To izkušnjo je treba v propagandi 
zaščite dela uporabiti. Zato fotografi
rajmo nesrečo, kar bo seveda težko, 
lahko pa nesrečo rekonstruiramo in 
posnamemo s fotografskim aparatom. 
Te fotografije potem obesimo na tisto 
delovno mesto in te bodo še dolgo po 
nesreči opozarjale delavca, kako naj 
se obnaša in česa ne sme napravati, da 
se ne bo ponesrečil. Hkrati pa bodo 
opozarjale vodstvo podjetja, da je treba 
tisto delovno mesto zaščititi vse dotlej, 
dokler mesto ne bo zavarovano. Taki 
fotografski posnetki seveda ne bodo 
karali globljih vzrokov nezgod, da je 
bil delavec morda tisti čas nerazpolo
žen pri delu. Vsega tega slika ne bo 
pokarala, pokazala pa bo, česa ne smeš 
napraviti, če nočeš, da bi se ponesrečil. 
Se nekaj bi pridobili. Ko bi nesrečo 
rekunstruirali, bi morali nesrečo se
veda dobro proučiti in ugotoviti, zakaj 
je nastala. Tega pa žal marsikje še ne 
store. Vedeti vzroke nesreč pomeni sto
piti na pravo pot in napraviti prvi ko
rak k odpravi nesreč. Dr. J. K.

IZ KEMIČNE TOVARNE V HRASTNIKU

Za zaščitne obleke 
je treba poskrbeti

Na zadnji seji izvršnega odbora sin
dikata delavcev Kemične tovarne Hrast
nik so odborniki razpravljali o kandi
datih za nov delavski svet. Volitve bo
do 25. marca letos. Odborniki so med 
drugim sklenili, da delavci sami v obra
tih izberejo kandidate, skupno kandi
datno listo pa bo dal izvršni odbor sin
dikata kolektivu v razpravo na prvem 
množičnem sestanku.

Odborniki so razpravljali še o za
ščitnih sredstvih. Menijo, naj upravni 
odbor čimprej sestavi ‘ spisek vseh de
lovnih . mest, kjer so potrebna zaščitna 
oblačila in obutev in da jih podjetje 
čimprej preskrbi. F

PRIPOMBE K ČLANKU: »KAKO JE Z ZASLUŽKI DELAVCEV 
PRI VOJNIH GRADBENIH ODSEKIH

M SC B®H0 BAZIII1EL1
V deveti številki »Delavske enotno

sti« sem zapisal, kaj smo razpravljali 
na občnem zboru sindikalne podružnice 
delavcev vojnega gradbenega odseka 
Ljubljana. Tovariš Dolničar pa je v 
zadnji številki zapisal, da moje trditve 
niso povsem točne.
Da se bomo razumeli! Tudi vodstvo 
naše uprave je uvidelo, da niso bile 
plačilne skupine najboljše razporejene. 
To je sedaj že opravljeno. Po občnem 
zboru je bil namreč sklican množični 
sestanek kolektiva, kjer so nam tovariši 
iz uprave pojasnili, da bodo zaslužki 
nekoliko zvišani. Šele ta dan je bila 
kolektivu prvič dana možnost, da izreče 
svoje pripombe in s tem so bile tudi

krivične razlike odpravljene. Razlike 
pa so bile kar precejšnje. Zidar V. J. 
s tridesetletno prakso je imel na primer 
40 dinarjev na uro, zidar S. P. z dvelet
no prakso pa je pri enakem delu za
služil 43 dinarjev na uro, priučen zidar 
z enoletno prakso pa je imel 37 dinar
jev na uro. Takšnih razlik je bilo pri 
našem gradbenem odseku kar precej. 
Prav je, da uprava podjetja sodeluje 
s sindikalno podružnico pri razporeja
nju plačilnih skupin. Smo proti vsake
mu suhemu administrativnemu reše
vanju in v tem smislu je tudi potekala 
vsa razprava na občnem zboru.

Anton Lindič

OGLEJTE Sl VELIKO 
IZBIRO ŽENSKE IN 
OTROŠKE KONFEK
CIJE TER DELOVNIH 

HALJ

PRI PODJETJU
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Nekaj misli ob reorganizaciji socialnega zavarovanja

Pota in načsni
<a oretiitev bolniškega zavarovania

6ekaj ' Številki našega lista smo povedali i
^Vfiiov • ° ureditvi in financiranju socialnega ? °kropl1f1' Panc;s poglejmo, kakšna vprašanja 

" družbenih skladov socialnega zavaro-

^ z nr'j!P1 zakonom o socialnem zavarovanju 
fa.Varovan • ki so še pozneje izšle, so donili 
t. ko cLi vrst° novih pravic. Po vsem tem 
*ar°vnii;iepa,no* da težimo, da bi socialno»On;, i ll.IC rwi*4rx........  ..........hVUl£tine',>" Py.st°poma preraslo v splošen sistem 

Zascite. Seveda pu bo treba še veliko 
, vicah Ca vskladiino današnja nesorazmerja v 
t v »isteZaTUrovnnccv t,iaiveč takih neskladnosti 
J2 Prav:_mu Pokojninskega zavarovanja), da bodo 
k a*eriai,? Ustrezale stopnji družbenega razvoja in 
i1 bil0 Itn možnostim naše države. Nesmiselno 
i^očQs d,urcč, če bi širili pravice zavarovancev, 
hl sj nal(^ai Z^^redli v gospodarske težave, ker 
ok “i zmo 1 1 nrcmpna» ki jih naše gospodarstvo 
k, rOg ntrJ/i-', ‘ ra> zato je danes toliko razprav 
cu vsn»„sk'h dodatkov. Nekateri vidijo lc ve- 
tr°Ške h i ,narja» ki jih država plačuje za 

Ne.rj ° datke.
d?010 stcdst Ra v^c *° moramo zagotoviti, da 
tn ne.ie n,x,VL-v0clalne6a zavarovanja čim go*po- 
rl°« J'r* vsnh L ^zbuditi moramo zanimanje za

euti 0a triZ«kur9'van°ib 10 socialne dajatve raz*

b) zavarovanje:
e) ”':oški dodatki;
^ °iuinsko zavarovanje.

Zndnjič rekli naj bi dobile okraj- 
bni • s k 1 t /j* KOe*tilnega zavarovanja 10 odstot-
Urv!llskega ^ ZQ Plače v glavnem za potrebe 
^°rabljaij „'ra.ravania. Kako bodo ta sredstva 

» “Visi predvsem od same komunalne

plače

skupnosti. Ta namreč lahko izboljša preventivno 
službo, higienske in sanitarne naprave, tehnično 
zaščito po podjetjih itd. Zato so prav okrajna 
samoupravna telesa poklicana, da upravljajo bol
niški sklad.

Nastaja pa vprašanje, kaj naj se zgodi takrat, 
kadar okrajna samouprava niti s predpisom do
datnih prispevkov ne bi mogla pokriti vseh stro
škov bolniškega zavarovanja. To se bo verjetno 
zgodilo v najzaostalejših krajih — zaradi nizke 
zdravstvene kulture, šibke organizacije zdrav
stvene službe in slabih prometnih zvez — ter v 
industrijsko močnejših okrajih z zaostalo indu
strijo. Zaradi tega bi moral obstojati poseben 
republiški sklad, ki bi take primanjkljaje pokri
val. Danes takega sklada v okviril desetodstot
nega prispevka ni predvidenega. Obstoja tudi 
predlog, naj bi takim okrajem, ki dalj časa ne 
bi zahtevali dodatkov iz republiškega sklada, da
jali posebne premije.

Od tega, kako bo rešeno to vprašanje, zavisi 
deloma tudi oblika bodočega republiškega zavoda 
za socialno zavarovanje. O tem sta še dve mne
nji. Ce bi bil republiški organ socialnega zava
rovanja izključno poslovno središče za upravlja
nje republiškega sklada za izravnavo, potem bi 
bilo treba, po tem predlogo, ustanoviti posebni 
upravni organ socialnega zavarovanja. Samo po
slovno središče pa bi bilo lahko pod družbeno 
upravo Po tem predlogu naj bi okrajni zavodi 
za socialno zavarovanje sami pobirali prispevke 
tudi za dolgoročne dajatve (pokojnine, invalid
nine in otroške dodatke).

Zagovorniki drugega predloga na pravijo, naj 
bi ustanovili samoupravne republiške zavode s 
samostojnim pokojninskim skladom in skladom 
za otroške dodatke. Po obeh predlogih pa naj 
bi republiški zavodi reševali pritožbe na odločbo

okrajnih zavodov za socialno zavarovanje v dru
gi stopnji.

Poglejmo si še druge predloge za izboljšanje 
bolniškega zavarovanja in zdravstvene službe.

Nekateri predlagajo, naj bi zavarovanci sami 
izbirali zdravnike. Svoj predlog utemeljujejo s 
tem, da bi bilo zaupanje v zdravnika večje in 
zdravnik bi imel večjo odgovornost do bolnika. 
Stroške obiska in pregleda pa naj bi plačal za
vod za socialno zavarovanje. Če bi zdravnik 
računal več, kot bi znašala vsota, ki bi jo bil 
pripravljen plačati zavod, naj bi razliko plačal 
zavarovanec sam. Oglasili so se zdravniki, ki so 
temu predlogu nasprotovali. Osnovna trditev nji
hovih ugovorov je, da bi ljudje še bolj izgubili 
zaupanje v javno zdravstveno službo.

Sedaj pa so sestavili nov predlog, ki postav
lja vse vprašanje v novi luči. V osnovi predla
gajo isto: zavarovanci naj bi sami izbirali zdrav
nike. Bolniki, ki uživajo zdravstveno zaščito iz 
skladov socialnega zavarovanja, bi si lahko pro
sto izbirali zdravnike, toda le zdravnike splošne 
prakse, zobarje, zobne zdravnike in zdravnike za 
otroške bolezmi, neglede na to, kje so zdravniki 
zaposleni. Zavarovanci bi šli lahko k pregledu 
tudi v zasebno ordinacijo. Zavod za socialno za
varovanje bi plačal zdravnikom vse preglede in 
obiske zavarovancev, ki bi jih opravili v rednem 
delovnem času ustanove, kjer so zaposleni, ali 
v času redne zasebne ordinacije. Zavod bi pla
čeval tudi nagrade v primerih, kadar bi klicali 
zdravnike k bolnika v nujnem primeru, sicer pa 
bi moral plačati zdravniške usluge zavarovanec 
sam. Za posebne preglede zdravnikov specialistov 
pa bi plačal zavod za socialno zavarovanje le 
takrat, kadar bi bolnika napotil k specialistu 
splošen zdravnik, ki si ga je zavarovanec sam 
izbral. Toda tudi specialista bi si lahko zavaro
vanec sam izbral v dogovoru s svojim splošnim 
zdravnikom. Če specialist bolnika že zdravi, ni 
treba za to še posebnega napotila splošnega 
zdravnika. Splošni zdravnik pa bi moral skrbeti, 
za to, kako poteka zdravljenje pri specialistu.

Predlagatelji te zamisli pravijo, da bi na ta 
način mnogo pridobili. Zavarovanec bi si izbral 
zdravnika, ki mu najbolj zaupa in ki bi skrbel 
za njegovo zdravje in zdravje njegove družine. 
Skratka, vsak zavarovanec bi lahko imel hišnega 
zdravnika. Tak sistem zdravstvene službe pa 
pravzaprav ukinja zasebno zdravniško prakso,

saj bi bil zdravnik tudi takrat, kadar ordinira 
doma, v družbeni službi. Vsak zdravnik bi imel 
torej lahko še zasebno ordinacijo, v kateri bi 
delal pogodbeno z eno zdravstvenih ustanov. Do 
bolnika bi bil zdravnik v istem odnosu kot 
zdravstvena ustanova. Zdravniška praksa naj bo 
torej del splošne zdravstvene službe. Ce bi ob
enem uredili še sistem nagrajevanja zdravnikov, 
bi tudi to pereče vprašanje odpadlo.

Nekateri zavarovanci predlagajo, naj bi tudi 
. zavarovanci ami nosili del stroškov zdravljenja, 

ker bi s tem precej zmanjšali izkoriščanje so
cialnega zavarovanja. Predlogov je pravzaprav 
več. Nekateri so za to, naj bi plačal zavarovanec 
samo prvo ordinacijo, drugi so zopet za to, da 
bi plačal neke vrste takse na recept itd. Takoj 
pa se je oglasilo precej zavarovancev, ki so v 
načelu proti plačevanju stroškov zdravljenja. Češ 
da bi bili zares bolni zavarovanci najbolj pri
zadeti. Mnenja so, da bi se s tem izkoriščanje 
socialnega zavarovanja prav nič ne zmanjšalo. 
Simulantom bi se še vodno splačalo plačati nekaj 
za zdravljenje, saj po drugi strani še vedno več 
pridobe. Upokojenci in invalidi menijo, da bi 
morali biti na vsak način izvzeti. Zdravniška 
pomoč jim je večkrat potrebna kot aktivnim 
zavarovancem in njihovi dohodki so manjši

Zelo utemeljeni so predlogi nekaterih delav
cev, ki pravijo, naj bi zopet uvedli bolniške 

j preglednike. To bo najuspešnejši način p rega n ja- 
| nja izkoriščevalcev in simulantov, pravijo. Me- 
i nijo tudi, da bi se okrajnim zavodom splačalo 

imeti bolniške preglednike, ker bi več prihranili, 
kot bi znašali stroški zanje. Drugi pa so ta 
predlog še dopolnili in pravijo, naj bi bil bol
niški preglednik zdravstveno izobražen človek, 
najmanj srednji zdravstveni kader. Najbolj bi 
prišle za to v poštev žene. Glavna njegova na
loga naj bi ne bila le kontrola bolnikov, marveč 
tudi, da pogleda, v kakšnih okoliščinah živi bol
nik, kakšne so njegove socialne prilike, kdo mu 
streže in pomaga, kdo nosi hrano, skratka, tak 
zdravniški preglednik naj bi bil bolj socialni 
delavec, nekaj sličnega, kar imajo že v indu
strijsko razvitih državah. To, kar naj bi bila 
naloga sindikalnih komisij tovariške pomoči, naj 
bi bila naloga tega profesionalnega socialnega 
delavca Ta bi, seveda, neposredno sodeloval z 
zdravnikom in bi mu lahko mnogo, mnogo po
magal. Vsekakor predlog, ki ga ne gre zavreči.

Okrog prispevka, ki ga plačujejo podjetja in 
ustanove, bodi državna, zadružna ali zasebna, 
je tudi precej govora. So ljudje, ki pravijo, da 
je prispevek, ki ga plačujejo zasebni delodajalci 
v sklad socialnega zavarovanja, prenizek Svo
je stališče utemeljujejo s tem, da mora samo 
pri nas na Slovenskem dati država 38% na plač
ni sklad za pokojnine, invalidnine in otroške 
dodatke. To znese z desetimi odstotki za bolniško 
zavarovanje, ki jih plačujejo podjetja neposredno 
okrajnim zavodom 48%, zasebni delodajalci pa 
plačujejo le 45%.

Drugi pravijo, da bi bilo treba določiti raz
lične prispevke za podjetja. Podjetja, kjer je 
veliko bolezenskih izostankov in nesreč, naj bi 
že po uredbi plačevala več kot pa druga pod
jetja in bi jih bilo treba razdeliti v tri do štiri 
skupine. Nekateri so ia predlog še dopolnili in 
pravijo, da bi podjetje, ki bi bilo morda v tret
jem ali drugem razredu, prišlo v nižji razred, 
če bi se pokazalo, da v določenem razdobju ni 
več toliko bolezni in nesreč. In nasprotno, naj 
bi taka podjetja, kjer bi število bolezenskih iz
ostankov in nesreč (obojega, ker imajo nesreče 
za posledico še invalidnine) večalo, prišla v 
višji razred. Zagovorniki tega predloga trdijo, 
da bi bilo to še bolje, kot če bi zavod za so
cialno zavarovanje od primera do primera pred
pisoval dodatni prispevek. Delovni kolektivi bi 
pod takimi pogoji mnogo bolj skrbeli za higien
sko in tehnično zaščito v podjetju, saj bi šel 
povišan prispevek v breme sklada plač.

Kdor koli pa je posegel v razpravo o ureditvi 
socialnega zavarovanja, meni, da bi morali vsa
kega izkoriščevalca socialnega zavarovanja tudi 
sodnijsko pregnjati Nekateri celo menijo, naj 
bi bodoči zakon ali pa posebna uredba predpi
sala tudi nekatere kazni vzgojnega značaja (na 
primer izguba nekaterih pravic iz socialnega za
varovanja z.a določen čas). Drugi pa pravijo, da 
taki ukrepi niso v skladu s človečanskimi načeli.

Ze teh nekaj predlogov in misli nam kaže 
veliko potov in načinov urejevanja bolniškega 
zavarovanja. Nedvomno je misli in predlogov še 
mnogo več. Kolikor jih je, toliko je, seveda, tudi 
več ali man* tehtnih ugovorov.

Drugič pa še nekaj besed o otroških dodat
kih in pokojninah.
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KULTURNI ZAPISKI

Ali res v naši,Svobodi1 ni delavcev?
O delu »Svobode« v Zgornji Šiški in neresničnih trditvah v članku, ki ga je

objavila »Borba«.
Delaosko prosvetno društoo »Svo

boda« o Zgornji šiški smo ustanovili 
septembra meseca lanskega leta, danes 
pa ima že okrog 500 članov. Člani dru
štva so predvsem delavci iz Zgornje 
šiške in litostrojskega terena. Člani naše 
»Svobode« so postali tudi nekdanji člani 
kulturno umetniškega društva »Valentin 
Vodniku iz Št. Vida, člani sindikalnega 
društva »Litostroj«, sindikalnega kul
turno umetniškega društva Električne 
cestne železnice in mladinska godba 
Litostro ja.

V tem kratkem času smo pripravili 
že več akademij in drugih prireditev.
Pred nedavnim pa smo svečano odprli 
svoj novi dom. Prepričan sem, da bomo
sedaj, ko imamo nov dom še bolje de
lovali.

Začudili smo se, ko smo čitali pred 
dnevi v »Borbi« članek, o katerem ne
kdo trdi, da o naši »Svobodi« ni delav
cev. Ne vem od kod je dobil pisec tega 
članka podatke o številu delavcev o na
šem društvu. Če bi se pozanimal za res
nico, bi prav gotovo ugotovil, da je o 
>Svobodi« Zgornja šiška v Ljubljani, 
včlanjenih samo iz Litostroja okrog 100 
delavcev. Razen tega pa je članov »Svo
bode« tudi precej delavcev iz podjetja 
Električne cestne železnice in tudi iz 
drugih podjetjih na našem terenu. Ne 
trdim, da so se vključili v našo »Svo
bodo« že osi delavci, ki bi lahko v njej 
sodelovali, niti ne trdim, da ni v našem 
delu slabosti, o katerih bi lahko govo
rili, trdim pa, da so ugotovitve v članku, 
ki ga je objavila »Borba« neresnične.

Še nekaj besed k članku:
,.NEUTEMELJENA GKAJA“

Ob mojem članku »K povišanju najemni
ne prostorov za kinopodjetje v Domu sindi
katov v Kranju« so v uredništvu »Delavske 
enotnosti« napisali nekatere pripombe. Zdi , 
se mi primerno, da za osvetlitev nekaterih 
svojih trditev navedem še naslednje:

Najemninske odnose so prizadeti urejali 
doslej po zakonu, ki je predvideval za stare 
zgradbe olajšave (na primer 60*1• od pred
vojne najemnine) za določanje najemnin v 
novih zgradbah pa je prevladovalo načelo 
svobodne presoje. Z najnovejšimi predpisi 
Zveznega izvršnega sveta pa se bodo odslej 
cene za poslovne prostore prosto formirale.

Do sedaj bi se torej morali ravnati po 
starih predpisih. Če se že niso povsod strogo 
držali uredbe, bi morali vsekakor pri dolo
čanju višine najemnine za poslovne prostore 
bolj upoštevati enake ali podobne pogoje 
(na primer višino prometa, kakovost stavbe, 
oprem,o itd.). To pa v Kranju ni bil primer.

Kino gledališč e »Storžič« je za dvorano z 
okrog 150 sedeži plačalo decembra meseca 
lanskega leta mesečno 20.600 dinarjev. V sin
dikalnem domu na Jesenicah pa plačujejo za 
kino »Plavž« (220 sedežev) 3000 dinarjev me
sečno, kino gledališče na Jesenicah »Radio«
(527 sedežev) plačuje 6000 dinarjev, na Ja
vorniku (320 sedežev) plačujejo 1000 dinar
jev, kinogledališče »Komuna« v Ljubljani 
(540 sedežev) plačuje 5969 dinarjev mesečno 
itd. To so vsekakor ogromne razlike in zato 
je razumljiva skrb za obstoj kinogledališča 
ob tako visoki najemnini.

Res smo po osvoboditvi zvišali cene vstop
nicam, toda ne na pobudo kinopodjetij. Na
sprotno! V Kranju so celo bili eni izmed 
prvih, ki so znižali cene vstopnicam. Stri
njam se s pripombo uredništva, da se je 
gradbeni material v odnosu na predvojne 
cene izredno podražil, isto pa velja tudi za 
instalacijski in drugi material, ki ga po
trebujejo kinematografi. Zaradi te podra
žitve mnoga kinogledališča le s težavo zma
gujejo tekoče režijske stroške.

V Mestno kinopodjetje Kranj sodita tudi 
kino »Svoboda« in kino »Zadružnik«. Iz lan
skega obračuna kinopodjetja v Kranju je 
razvidno, da sta bila kino »Zadružnik« in 
kino »Svoboda« pasivna in da je bilo treba 
kriti njuno izgubo iz dohodkov osrednjega 
kinogledališča. Ta izguba ni nastala zaradi 
neprimerne notranje strukture obrata, mar
več zgolj zaradi pretirane najemnine.

Menim še, da ne bi smeli istovetiti višino 
najemnine v Kranju z najemnino za dvora
no ljubljanskega Uniona, ki znaša za en 
dan več kot v Kranju za en mesec. Odškod
nina za posebno prireditev v Unionu gre na 
račun izgube rednega obrata kinopodjetja 
in vsako zmanjšanje dohodka gre v škodo 
delovnega kolektiva Union. Okrajni sindi
kalni svet v Kranju pa ne izkorišča dvo
rane v poslovne, oziroma poklicne namene.
V tem pa je velika razlika.

Seveda se strinjam z mnenjem uredni
štva, da je treba višino najemnin urediti 
tako, da bomo z dohodki dosegli primeren 
sklad za obnovo. Če ima kdo, potem imajo 
prav gotovo kinogledališča za to največ in
teresa, saj bi morali biti kinematografi lič
no urejeni in predstavljati kulturno žarišče 
tistega kraja. Franjo Aleš

Opomba uredništva: Tovariš Franjo Aleš 
nam s tem novim člankom ni povedal k do
sedanjim stališčem nič bistveno novega. Ne
dvomno bo zvišanje najemnin za dvorane, 
ki jih uporabljajo kinogledališča, stvar, ki 
bo vplivala na gospodarjenje v teh podjet
jih. S povišanjem najemnin se bodo morala 
kinogledališča sprijazniti in temu primer
no urediti svoje gospodarsko poslovanje. Šte
vilke, ki jih navaja tovariš Aleš kot najem
nine v nekaterih kinogledališčih, same po 
sebi povedo, da te vsote še zdaleč ne pred

stavljajo odgovarjajočega nadomestila za 
obrabo prostorov. Ponovno poudarjamo, da 
je treba pri urejevanju najemnin pametno 
preceniti, kakšne najemnine odgovarjajo da
našnjim blagovnim cenam, nespametno in 
brezperspektivno pa bi bilo izogibati se tej 
stvari, ki jo bomo prej ali slej morali ure
diti. Seveda je tudi nemogoče razpravljati 
o donosnosti ali nedonosnosti kinogledališč, 
pri tem pa pozabljati na objekte, v katerih 
kinogledališča delujejo. Na te objekte ne 
smemo pozabiti.

Kar se tiče dvorane v sindikalnem domu 
v Kranju, pa je treba povedati še to, da je 
ta dvorana (poleg dvorane Mestnega gleda
lišča) edina večja dvorana v tem industrij
skem središču Delavstvo takega industrij
skega središča, kot je Kranj, pa potrebuje 
za javno in kulturno udejstvovanje poleg 
kinogledališča tudi druge prireditve, zboro
vanja in podobno. Vsekakor je treba s tem 
računati in se zavedati, da ima dvorana v 
Kranju služiti tudi še drugim namenom, ne 
pa samo kinogledališču za k in opre ds ta ve.

Vsekakor pa bi bilo priporočljivo, da gle
de najemnin za dvorane in podobne družbe
ne prostore čimprej izidejo podrobnejša na
vodila, ki bodo uredila najemninske odnose.

Nove knjige 
»Mladinske založbe"
JULES VERNE: >POTVANJE NA LUNO«

Ze ime svetovnoznanega francoskega pisatelja 
fantastičnih romanov Julesa Verna, ki ga pri 
nas poznamo kot avtorja romanov >Carski sel< 
in »Dva tisoč milj pod morjem« nam zagotavlja, 
da je vredno poseči po knjigi >Potovanje na 
Luno«, ki jo je izdala >Mladinska založba<.

Ko je pred leti napisal Jules Verne to knji-
en zi n/i//monin na T nnn .ani.f,' L ..JL.'

Igli . ______
mislicah. Današnja doba pa je s svojimi tehnič
nimi možnostmi uresničila že mnoga »sanjarje
nja«. Mnogim današnjim učenjakom, pa tudi sen
zacij željnim ljudem, zadaja potovanje na Luno 
vrsto vprašanj, ki jih poskušajo reševati z naj
različnejšimi načrti o medplanetarnih raketah. 
Kako bo s potovanjem na zemeljski satelit, bo 
pokazala bodočnost, toda znanost, ki se z ne
verjetno hitrostjo razvija, bo o tem vprašanju 
prav gotovo še spregovorila.

V knjigi >Potovanje na Luno« nam pripo
veduje Jules Verne o treh pogumnih Amerikan- 
cih, ki so se zaprli o ogromno topovsko granato 
in >odjadrali« na Luno. Trije potniki so preživeli 
mnogo nevarnih dogodivščin, obkrožili Luno, si 
ogledali njene zanimivosti in zopet srečno pri
speli na Zemljo.

Knjigo »Potovanje na Luno« je vredno pre
brati ne samo zaradi zabavnih domislic, ki jih je 
polna, ampak tudi zato, ker nas na prijeten 
način spoznava z našo Zemljo, Luno in vesolj
stvom ter tako razširja naše obzorje.

GUSTAV KRKLEC: »TELEGRAFSKE BASNI*

Zakaj >telegrafske basni«? Gustav Krklec, ki 
je zbral v tej knjigi petindvajset basni, jih tako 
imenuje zato, ker so pisane o Štirivrstičnih ver
zih. Čeprav so basni kratke, vendar nobeni ne 
manjka poučne vsebine.

>Telegrafske basni< so hkrati izšle v Zagrebu 
in Ljubljani. V slovenščino jih je prevedel Matej 
Bor, ilustracije, ki so same po sebi polne duho
vitosti, pa je narisala Vesna Borčič.

>Telegrafske basni« lahko smatramo kot vse
binsko in oblikovno uspelo knjižno izdajo za 
naše najmlajše.

PETA ŠTEVILKA KULTURNOPROSVETNE 
REVIJE

SOCIALISTIČNA
MISEL

V najnovejši številki »Socialistične 
misli« beremo na uvodnem mestu ne
kaj misli ob sedemdesetletnici Marxove 
smrti. Roman Albreht nam v razpravi 
»Premalo hočemo« govori o kulturnem 
in prosvetnem delovanju v pogojih 
delavskega upravljanja, Ferdo Gestrin 
pa je prispeval razpravo: »Prvi koraki 
delavskega gibanja in odmevi Pariške 
komune na Slovenskem«, ki jo je na
tisnila »Socialistična misel« v počasti
tev 82. obletnice Pariške komune. To 
razpravo bo objavila beograjska za
ložba »Rad« kot uvodnik h knjigi o 
odmevih Pariške komune na Sloven
skem. V spomin revolucionarja, rudarja 
in pesnika Franceta Kozarja je napisal 
Ivan Potrč literarni prispevek: »Kaj pa 
sončnice, Kozar?« Proza je zastopana 
še z Gabrovo črtico »Svet, ki umira« 
in z zadnjim nadaljevanjem dela Vinka 
Možine »Muzikant Drejc«. Od poezije 
pa najdemo pesem Franceta Kozarja: 
»Nad jamsko karto« in Lojzeta Kan- 
teta: »Balada o kurirju«. Razen tega 
ne smemo spregledati tudi prispevka 
Ajleca: »V borbi za glasbeno prosvetni 
naraščaj« in članka Vinka Trinkhausa 
o zanimivostih iz prosvetnega življenja 
v Hrastniku.

J. W. Goethe: PROMETEJ
Pokrij z oblačno mreno, Zevs, 
svoje nebo 
in sekaj kot otrok, 
ki klati osat,
vrhove hrastom in gordm; 
a to mojo zemljo 
pusti na miru
in kočo, ki je nisi zgradil ti, 
pa to ognjišče, 
za čigar žar 
me ti zavidaš!

Nič bornejšega ne poznam
pod soncem, kot ste vi, bogovi!
Kak bedno hranite
svojo veličast
z žrtvenim davkom
in z molitev vzdihljaji —
a bi straddli,
da niso otroci in berači
upapolni bedaki.

Nekoč.kot dete, 
ko nisem vedel kod, ne kam, 
sem dvigal zbegani pogled 
tja k soncu, ko da je nad njim 
uho, ki sliši mojo tožbo, 
srce kot moje,
ki v stiski se trpečega usmili.

In kdo mi je
pomagal zoper preobjest titanov?

Kdo rešil me je smrti, 
kdo suženjstva?
Mar nisi sdmo vse storilo, 
sveto žarko sfce?
In dobro in mladd žarelo, 
prevarano, zahvalo rešnjo 
bi njemu, ki tam gori spi?

Jaz naj te častim? Zakaj?
Si mar v nadlogah trpečemu 
ublažil kdaj gor ji?
Si-li od groze mročemu 
vtolažil kdaj solzi?
Me nista v moža skovala 
vsegamogočni Čas 
in vekovita Usoda, 
gospodarja moja in tvoja?

Si blodno mislil, 
da bom zamrzil življenje 
in pobegnil v puščavo, 
ker niso vse cvetne sanje 
dozorele v plod?

Zdaj tu sedim, gnetem 
ljudi po svoji podobi, 
rod, ki bodi kot jaz, 
da bo trpel in ihtel, 
užival in se vesilil 
in tebe preziral 
kot jaz!

Prevedel Fran Albreht

MICHELANGELO BUONARROTI
Eden najslavnejših kiparjev, slikarjev in 

arhitektov vseh časov, Michelangelo Buonar
roti, je bil rojen 6. marca 1475. leta v itali
janskem mestecu Caprese v Casentanu.

Umetniškega posla se je učil najprej 1488 
v slikarski delavnici Domenica in Davida, 
Ghirlandaia. Naslednje leto je stopil v umet
niško šolo v medicejskem vrtu pri Sv. Mar

ku v Florenci. V umetniškem krogu, ki se 
je zbiral okrog Lorenza de Medici, se je 
seznanil z humanistom Polizianom, ki ga je 
vpeljal v idejni krog platonske akademije. 
Na njegov umetniški razvoj so posebno vpli
vali antični kipi ter slikarstvo Giotta in 
Masaccia. Vendar Michelangelo svojih vzor
nikov ni nikdar posnemal. Vsako njegovo

Michelangelo Buonarrotl: Jeremija

delo je samorasla umetnina, globoko doživi 
ta, del njega samega. V tistih časih prebil• 
jajočega se zanimanja za antiko% za uniet' 
nine starih Grkov in Rimljanov, je dosegi 
Michelangelo največ, kat se je sploh dose& 
dalo. Njegovi kritiki so zapisali, da je M** 
chelangelo ne le dosegel, marveč celo pr? 
kosil antiko.

Vsa tedanja umetnost Zahoda je bila ~ 
službi vere m cerkve. Zato se tudi Mich0j* 
angelo, prav tako kot njegovi vrstniki tisto 
dobe renesančnega humanizma, ni mogel 
trgati iz teh okvirjev. Vendar je ogrorttnb 
življenjska ustvarjalna sila Michelangeli 
znala najti tudi v teh okvirih bogato poli0 
svojega udejstvovanja. V odporu proti ver* 
skim predsodkom in okvirom je MicheLang0* 
lo klesal in slikal celo like iz verskega f*1*' 
stičnega sveta ne kot stojične, duhovno od' 
šotne, ampak kot praktične ljudi, s vsem* 
črtami zemeljskega bitja.

Nedvomno so freske v Sikstinski kapel» 
njegovo najimenitnejše delo. Na visokev* 
stropu je v mistični zgodbi o stvarjenji 
sveta narisal živa bitja. Narisal jih je P°" 
vsem človeško, ekrbno izdelal do podrobno* 
sti, naslikal je vsako mišico, vsako gubo> 
vsako vdolbino, ki jih s tal niti opaziti 
moreš. Bitja iz verskih pričevanj je hote* 
iztrgati iz mističnega sveta in jih presadit* 
v življenje. »Ne morem drugače,« je od0°' 
voril papežu, ko ga je strme vpraševal, 
koga vendar slika vse osebe tako natančnoJ

Veliko sovražnikov in preglavic ti je n<r 
kopal, ko je poslikal oltarno steno Sikst1* 
ske kapele. Tam je v mistični zgodbi o 
slednji sodbi upodobil sama gola telesa. Njj 
»angeli, ne pravičniki, ne grešniki* se nis° 
sramovali svoje golote. Prestrašen in VJ0* 
senečen papež ni vedel, kaj naj reče. Opf* 
nil se je k svojemu ceremoniariju Biagi) 
ki je dejal:

»To je najnesramnejša slika, kar sem 
kdaj videl. Ne v papeško kapelo, temveč v 
javne kopeli in krčme spada.«

Ko je Michelangelo to slišal, je dal sv°' 
jemu peklenskemu sodniku Minosu, katere!)** 
telo je dvakrat ovito s kačjim repom, B^d* 
gijev obraz.

Tdko, za tiste čase bogokletno upodablja* 
nje mističnih oseb je naletelo na hud odpo*: 
Michelangelo oseb v Poslednji sodbi ni hot01 
obleči. Oblekli so jih drugi slikarji in skd' 
žili veliko umetnino. Ta slika pomeni ***? 
največjih dejanj v razvoju zahodnoevropska0* 
ga slikarstva. Michelangelo je pravzaprav 
le uporabil mistične osebe zato, da je ustvd' 
ril velike umetnine. množico golih teles, J 
najbolj iskanih in tveganih gibih in tak? 
izčrpal takorekoč vse možnosti risarsko sil* 
karske upodobitve človeškega telesa. Za bUK 
njo bodočnost je postalo to delo naravno'J* 
zbirka vzorcev, ob katerih se je mnogi*?, 
zdelo, da si lahko prihranijo težaven študo 
žive narave, saj si boljših rešitev, kakor s° 
Michelangelove, skoraj ni mogoče misliti-

Dne 18. februarja 1564 leta je devetdeset* 
letni starec Michelangelo Buonarroti v Ril**J 
umrl. Njegova dela David, Mojzes, str?r 
Sikstinske kapele. Poslednja sodba, BaziUka 
sv. Petra v Rimu, Medice jeki nagrobniki j? 
veliki mejniki zahodnoevropske kulture. A*1' 
chelangelo je pokazal svetu v umetnosti 
vo pot, pot ustvarjanja.

KULTURNI RAZGLEDI

RIHARD WAGNER
(Ob sedemdesetletnici njegove smrti)

Letos 13. februarja je poteklo sedemdeset 
let, odkar je v Benetkah o palači Vendramin 
ob »Canalu Grande« umrl o sedemdesetem letu 
starosti nemški poet, filozof, revolucionar in 
največji komponist tistega časa — IVilhelm Ri
hard Wagner — zadet od srčne kapi.

Rojen je bil 22. maja 1813. leta v Lepzigu 
kot deveti otrok uradniške družine, ki se je 
nekaj mesecev po njegovem rojstvu preselila 
o Drezden, kjer je Wagner preživel svoja mlada 
leta. Najprej se je ukvarjal z leposlovjem, pro
učeval filozofske in filološke vede in pisal pod 
vtisom velikega angleškega dramatika Shake- 
spearja obsežne drame o verzih. Njegov pesniški 
talent pa je stremel po uravnovešenju pesniške 
vsebine z glasbo. Posebno še, ko je spoznal, 
da bo njegov pesniški način izražen v njegovih 
dramah zadobil na sDOji veljavi šele z enako
vrednim glasbenim koncentarjem, se je vedno 
bolj začel zanimati za glasbo. Posebno so ga 
navduševala dela tedanjega slovečega skladatelja 
C. M. Webra, ki je takrat deloval o Drezdenu 
kot operni dirigent. Ko pa se je še pobliže 
seznanil z deli svojega velikega predhodnika 
Ludvika van Beethovna, se je ves posvetil 
glasbi. Po krajšem privatnem glasbenem štu
diju pri. draždanskem glasbenem pedagogu 
Weinlingu, je napisal svoji dve prvi operi »Vile« 
in »Prepoved ljubezni«, toda še vedno po vzgle
dih starih mojstrov. Z opero »Prienzi« je prvič 
v svetu vzbudil pozornost. Z naslednjo opero 
»Večni mornar«. tci jo je dokončal v Parizu, 
je Wagner prikazal šele svoj pravi lastni slog, 
ki ga je o poznejših svojih delih utrjeval in 
izpopolnjeval. Z opero >Tannhauser« je zaslovelo 
njegovo ime že po vsej Evropi. Z opero »Lo- 
hengrin«, delano s povsem novo kompozicijsko 
tehniko in z glasbeno-idejnim revolucionarnim 
zamahom, ki je tako očiten v tej operi, pa se 
je za vselej poslovil od starih in preživelih 
opernih tradicij in uvedel povsem nov način 
scenske glasbe. Ta se izraža v stremljenju po 
spojitvi literarne in glasbene umetnosti ter globlji 
idejnosti v skladu s tedanjo človeško misel
nostjo in čustvovanjem.

Zaradi udeležbe pri majski revoluciji leta 
1849 v Drezdenu. je bila izdana za njim tiralica. 
Bežal o Pariz, nato o Zurich, kjer je preživel

v pregnanstvu trinajst let. V tem času je phal 
pod vtisom oelike ljubezni, ki se je razpredla 
med njim in mlado ženo bogatega trgovca Ma
tildo Wesendonek. Ta dela pomenijo višek 
njegove operne reformacije. Leta 1862 se je po 
amnestiji ornil o domovino, najprej na Dunaj, 
kjer je dokončal svojo edino opero vedrejše 
vsebine »Mojstri pevci Norimberški«, po snovi 
vzeti iz zgodovine nemškega glasbeno-literarnega 
življenja, v kateri biča in zasmehuje takratno 
starokopitno gledanje na glasbeno ustvarjalnost 
in poveliča mlado romantično umetnost. Te
danji bavarski kralj je občudoval Wagnerjevo 
umetnost. Omogočil mu je, da je zgradil veliko 
slavnostno gledališče o neposredni bližini malega 
bavarskega mesteca Bayreuth, kamor se je Wag
ner tudi pozneje preselil. Prej pa je v Miinchenu 
dovršil Še sooje delo >Prstan Nibelunga« t. j. 
ciklus Štirih zelo obsežnih oper: »Rensko zlato«, 
>Walkure«, »Seigfried« in >Somrak bogov«. S 
tem opernim delom, ki ima skoraj obredni zna
čaj in je osnovano na starogermanski mitološki 
ideologiji, je otvoril nooo, monumentalno slav
nostno gledališče, kjer še danes prirejajo glas
bene festivale pod geslom >Wagnerjeve slavnostne 
igre«. Z zadnjo, najobsežnejšo opero »Parsifal«, 
osnovano na misteriju krščanske religije, ki je
Lil a 1* r n # L /i Fir/1 /J n tArf/in/l um ,/i. X - —_ — _ — _bila kratko pred njegovo 
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o Bayreuthu, je Wagner zaključil svojo bogato 
življenjsko delo.

Trikrat je Wagner prekinil svoje skladatelj
sko delo in se posvetil pisateljevanju. Spise, 
o katerih razodeva svoje umetnostne nazore, je 
napisal večinoma v teku svojega bivanja o pre
gnanstvu. Tako so nastale obsežnejše znanstvene 
rapraoe kakor: >Opera in drama«, >Umetnost 
in klima«, >Umetnost bodočnosti«, >Umetnost 
in revolucija« itd., ki so služile pozneje tudi 
raznim filozofom in sociologom kot osnova pri 
njihovih razglabljanjih o umetnostnih in socio
loških vprašanjih Veliki ruski sociolog in Leni- 
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razdobij z vso navdušenostjo pridružil napred
nemu meščanskemu gibanju in bil vnet za
govornik novih idej, ki jih je človeštvu prinesla 
francoska revolucija in dal tem idejam tudi 
odraz v svojih nesmrtnih delih, tako je tudi 
Wagner aktivno posegel v takratno politično 
gibanje, se pridružil revolucionarjem z znanim 
ruskim revolucionarjem Mihaelom Bakuninom 
na čelu ter sodeloval leta 1849 v znanem draž
danskem uporu. Ob zvokih marseljeze je korakal 
z uporniki na barikade. Ko se je po trinajstih 
letih vrnil iz pregnanstva, so mu njegovi so
vražniki vselej očitali barikade in ga očrnili 
pri odločujočih činiteijih, kadar koli je šlo za 
katero večjo umetniško akcijo, da bi mu to 
onemogočili. Tako je ob neki priliki moral po
novno za šest mesecev o pregnanstvo. Wagner- 
jev genij je z globokim razumevanjem umetnika, 
občutil tok novega časa ki je s francosko re
volucijo prinašal narodom svobodo izpod fev
dalnega jarma. Ljudske sile so se sprostile z 
nastopom novega družbenega reda, osnovanega 
na temelju gospodarskega liberalizma, v katerem 
so bile posamezniku dane možnosti, da razvije 
svoje individualne sposobnosti. Narodi so začeli 
graditi svoje samobitne nacionalne kulture.

Idejnost v glasbi je prvi podčrtal že Beet
hoven, najprej v svoji tretji simfoniji >Eroici« 
(katero je posvetil Napoleonu, ko se je pa ta 
oklical za cesarja, je ves besen črtal posvetilo 
s partiture) in v vseh svojih nadaljnjih delih 
nakazoval pot glasbeni umetnosti. Nič več igrač
kanja s toni, ki bi zadovoljevalo zgolj ozek 
krog visoke aristokracije v salonih, temveč vi
soko idejno, življ 
vsemu člov(" 
še posebno

zbrana literarna dela, to je Avtobiografija, 
pisma, drame in prej omenjeni spisi, obsegajo 
šestnajst knjig.

Kakor njegov veliki predhodnik L. o Beet
hoven, ki s* je na prelomnici dveh družbenih

dejno, življenjsko glasbo, ki naj služi 
človeštvu. To smer v glasbi je Beethoven 

še posebno nakazal v svojih zadnjih velikih 
delih: operi >Fidelio«, >Missi solemmis« in naj
veličastnejšem delu, ga pozna zgodovina, t. j. 
v >Deveti simfoniji«, ki je W agner ju služila 
kot izhodišče pri njegovih visokih umetniških 
stremljenjih. Težišče dramskega dogajanja \e 
Wagner prenesel v orkester, ki je do takrat 
igral zgolj spremljevalno vlogo. V glasbo je 
vnesel celotno dramsko dogajanje in se pri tem 
poslužil takozvanih >Laitmotivoo« (vodilni mo
tivi), s katerimi je v orkestru karakteriziral 
nastopajoče osebe, razna razpoloženja, situacije 
itd., skratka: oblikoval je glasbo točno po 
besedni in dramski vsebini, jo popolnoma pod
redil njenih logiki, oblikoval na ta način samo
stojno simfonično takozoano glasbeno dramo. 
Sredstva, ki je v dosego tega smotra uporabljal, 
so bila najrazličnejša in zahtevala so mnogo 
iznajdljivosti in denarnih sredstev. Povečati je 
moral celo orkester z novimi instrumenti, da je

dosegel zvočno gmoto, ki je ustrezno odgovarjala 
njegovim dramskim in scenatorskim zahtevam. 
Težko je dobil pevce, ki bi premagali napore 
o obsežnih, večkrat tudi celournih pevskih dia
logih, Potrebni so bili veliki napori za reali
zacijo fantastičnih scen. kot so na primer po
trebne za uprizoritev njegooega ciklusa >Prstan 
Nibelunga«. Graditi je moral o te svrhe celo 
novo gledališče, ki naj bi ustrezalo čim oer- 
nejšim uprizoritvam njegovih del itd, itd. Vse 
to je bilo združeno z nadčloveškimi napori in 
velikimi denarnim» izdatki.

Toda povsem nov idejni pojav umetniškega 
racionalizma (razumstna) v dobi novoromantike, 
je klical tudi o glasbeni ustvarjalnosti k povsem 
novemu oblikovanju in zahteval nova izrazna 
sredstva. Wagnerjev genij /e bil primoran pre
trgati s sleherno šablono iz preteklosti. Odpravil 
je dotedanjo operno tehniko drobljenja na duele, 
tercete, vnašanja raznih vložkov itd. ter za
menjal to šablono s širokim linearnim dram
skim patosom. Kot nekaj povsem novega je v 
glasbo uvedel takozvani >Leitmotiv« (vodilni 
motiv), s katerim karakterizira posamezne osebe, 
ki nastopajo v drami, scenske situacije, razna 
občutja itd., ter brezkončno in nepretrgano me
lodijo ob simfonično oblikovanem orkestru; raz
širil je harmonski princip do skrajnih meja to
nalne kromatike; uvedel povsem novo, do skraj
nih možnosti prefinjeno instrument acijsko
tehniko.

Povsem razumljivo, da Wagner s svojim 
brezkompromisnim in revolucionarnim posegom 
v tedanje glasbeno življenje in s povsem novim 
naprednim gledanjem v tedanji idejni svet, na
letel na strašen odpor, ki enakega ne najdemo 
o glasbeni zgodovini, pri konservativno orienti
rani kritiki, ki je z vso brutalnostjo napadala 
sleherno njegovo delo in mu spodnašala tla pri 
sleherni njegovi umetniški akciji. Toda veliki 
duh in jeklena energija malega moža z ogromno 
glavo in nosom podobnim ptičjemu klunu, ali 
kakor so ga zasramovali njegovi sovražniki >mož 
s vtič jo glavo«, je z železno vstrajnostjo kljubo
val tem naporom m zmagoval, saj so mu stali 
ob strani njegovi zvesti prijatelji in najugled
nejši glasbeniki tistega časa, kakor veliki kla
virski umetnik, skladatelj in dirigent Franc 
Liszt, slavni dirigent Htns v. BUlov, Hektor 
Berlioz in drugi, ki co spoznali Wagg,erjevo 
veličino in ga vsetransko podpirali pri njegovih 
umetniških stremljenjih.

Osnovo njegovim opernim delom tvori atično- 
metafizična idejnost. Vsa njegova dela od prvih 
začetkov tja do zadnje njegove operne utsvaritoe

prepleta ideja odrešenja po ljubezni. V svofi 
poslednjih delih je uporabil celo nacionalno 

, matiko ter prikazoval božanske like in fabw° 
j iz starogermanske mitologije (Nibelungi), 
j dijo iz nemškega glasbenega življenja (MoWT 

pevci), se poglobit n misterij krščanstva ffjjj 
sifal), dovedel romantično opero XIX. stoletju 
do poslednjega viška in » tem zaključil 
njen razvoj.

Wagner je ustvaril o glasbi takozoano 
nalno glasbeno Šolo, ki je postala izhodišče 0$eju 
narodom pri nadaljnjem glasbenem usmerjenaM

. - _________________________ ___________ ______________________
nem ali glasbeno izraznem smislu ter je 
tematiko iz zgodovinskih virov lastnega naJ°u», 
in narodnega melosa, tako: Verdi. Grieg, Gh?* / 
Rimski-K or sakov, Musorgski Borodin, Bi* ' 
Smetana, Dvorak, Čajkovski in tudi naša, il 
venska glasba je sledila temu vzoru (Ipav*V 
Savin in drugi) Kako so nova W agner jeva * 
kritja v glasbeni umetnosti delovala na takrat 
svetovne glasbene veličine naj navedem 
primer Verdija, ki je ob spoznanju Wagner 
glasbene veličine, prenehal komponirati za do 
dolgih petnajstih let in iskal samega sebe, dok 
se kot osemdesetletni starček ni zopet znašel 
ustvaril svoja tri poslednja največja dela:
>Othella« in *Falstafa« pod vidnim °P^V?ijl 
W agner jeve glasbene smeri Kako so poz**.* 
veliki glasbeni ustvarjalci ocenili njegovo gl** 
nam priča izpoved popularnega i1alijanskeju 
komponista Puccinija, ki je na smrtni Poft'nie 
izjavil, da bi bV pripravljen dati vse s?,.j* 
opere samo za predigro k Wagnerjevim 
sirom pevcem«.

Zal so Nemci pozneje v mnogočem 
tirali v svetu fV agner jev pomen s tem, <*3 u. 
njegovo ime vpregli v svoj reakcionarni V° 9 
tični voz s tem, da * o skušali istovetiti nleJ niS 
takrat napredna nacionalna umetnostna 8^?^^ 
s poznejšimi do skrajnosti reakcionarnimi, tur
škimi političnimi stremljenji proslulega ^lt *Al 
janskega nacionat šovinizma. S tem so §Jj 
samo to, da so v svetu zameglili ta veliki 
v kulturni zgodovini člooeštoa, kar opa*Sxtf 
žal tudi večkrat o naših krogih. Tudi nentSf$ 
fabulni mit je našemu človeku tuj. oerletn°nje' 
bo tudi preživel. Eno je pa gotovo, da bo nT, 
gova glasba še dolgo živela in plemenitil* . 
veštvo. Zaključujem z ugotovitvijo da it** JU 
V/agnerjev umetniški lik kot velikan, na kste 
sloni ves nadaljnji glasbeni razvoj.

Zarot P*h°'
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V DRUŽINSKEM KROGU

v Jkh&gu svoje. dhuMm
v. Ce bi hoteli spoznati Marxa kot 
/ovčka, bi ga morali videti, ko je 
‘aprl svoje knjige in beležnice in se 
Povsem predal družini. V takih tre
nutkih bi ga spoznali kot najprijet- 
“eJŠega tovariša in skrbnega očeta, 
Polnega veselja in humorja, ki se zna 
°o srca nasmejati. Ko se je igral z 
°tr°ki, ko je govoril z njimi, so nje- 
8ove črne oči sijale v senci gostih 
obrvi od veselja in zadovoljstva.

Redko katerega očeta so otroci tako 
“Poštovali kot Maraa. Navadno je de- , 

da otroci vzgajajo starše. Nikdar 
svojima hčerkama ukazoval. Vedno, 

Kaaar je želel, da mu nekaj napravita, 
j? je prosil, naj mu pomagata, ali pa 
Rnia je prepričljivo govoril, naj nikar 
5e napravita nekaj, kar on ni želel. 
f‘a*° sta ga hčerki smatrali ža prija
vlja in se obnašali tako, kot bi bil 

nJnn dober tovariš. Nista ga klicali 1 
l[)ce«, ampak »Mor« (s teni imenom 
,° klicali Marxu njegovi najboljši pri- | 
latelji; pomeni pa Arabec ali črnec, i 
lako so imenovali Marxa zaradi nje- i 
E!?ve temne polti, črnih las ter brade, 
^dani Zveze komunistov so ga imeno- i 
, a‘i tudi »oče Marx«, čeprav mu je 
°do takrat komaj 30 let). I

Mara se je včasih po več ur igral ' 
JI svojimi otroki. Hčerki sta se prav 
J*° svoje smrti spominjali »velikih po
horskih bitk«, ki so se navadno kon- ‘ 
h'e s požarom vsega »ladjevja«. V ve- 
Pkem čebru, polnem vode, je premikal 
yarx majhne papirnate ladjice, napa
dal in se umikal ter končno v veliko 
zadovoljstvo svojih hčerk zažgal to 
ladjevje«.
,... Ob nedeljah mu hčerki nista dovo- 
l!l> da bi delal. Takrat je bil samo I 
jlun. Ce je bilo lepo, so odšli na spre- 1

odpočil in osvežil. Ko sta hčerki od
rasli, se je igral z vnuki. Posebno rad 
je imel Jeana, najstarejšega sina svoje 
hčerke Jeanne. Jean je lahko delal 
z dedkom, kar je hotel. Nekoč je spre-

Marxovi hčerki Jeanne in Laura

v naravo. Ko sta bili hčerki še menil »Mora« v kočijo, Maraova pri- 
lajhni, jima je Mara vso pot pri- I jatelja Liebknechta in Engelsa pa v 

Povedoval neskončno dolge in fanta- i konja. Vpregel jih je po vseh kočija'
Rene zgodbe, ki si jih je kar med 
v°tjo izmišljeval. Hčerki sta navdu- 
{eilo poslušali in pozabili, da sta utru- 
JStii. Včasih ju je nosil na ramenih 
j 1 Pa se igral z njima najbolj neumne 
n najbolj vesele igre. Kratko rečeno 

"" med otroki je postal sam otrok. 
■ Mara je ljubil otroke, obenem pa jih 
Je Potreboval. V družbi z otroki se je

ških pravilih, si
dedka in pognal »konje«. Švigal je

priskrbel bič, zajahal 
„ 1 »"

z bičem toliko časa, dokler Mara in 
njegova prijatelja niso od utrujenosti 
in smeha povsem obnemogli.

V tem veselem tovariškem vzduš
ju pa je znal na povsem svojstven 
način vzgajati svoje otroke. Ko je bilo 
najmanjši hčerki šest let, ji je pri-

SONCE naj žene stroje
k 2e v starem veku so ljudje razmišljali o tem, 
pko bi izkoriščali ogromno sončno toploto. Ar- 
rj&ed, eden najslavnejših grških matematikov, 

razmišljal/ kako bi z zrcali zanetil požar na

°nčni motor z okroglim paraboličnim zrcalom 
d Kaliforniji s storilnostjo 15 KS

§kp^n*kovih ladjah ter jih pognal iz siraku-
5a pristanišča.

vne,fo<i dobrimi 300 leti se je zaradi teh zrcal 
znanstveniki velik prepir. Nekateri so 

dur . ki bila taka naprava smotrna, ven-
tonij0 drugi kmalu dokazali, da se da sončno 
stolpil0 ujeti m koristno uporabiti. Sredi XVII. 
CuloT-ie neki znanstvenik zgradil vboklo zr- 
žlaLv je merilo v premeru 1,3 m in z njim 
žejp, v dveh sekundah stalil drobec srebra ali 
^Cal ®u^on Pa ie Postavil 140 velikih ravnili 
dali; tftko, da so vsa sijala na 60 metrov od- 
on *os suhega lesa. ki se je užgal. Arhime- j 

a predvidevanja so se torej uresničila. I

Znanstveniki se danes precej bavijo z mislijo, 
kako bi izkoristili veliko sončno toplotno ener
gijo, saj bi bila zelo poceni. In nekaj sončmn 
central so tudi že zgradili. Na sončnem po
vršju je okrog 7500, stopinj vročine Seveda se 
precej sončne toplote razgubi na poti do zemlje, 
tako da računajo, da bi lahko s sončno pečjo 
dosegli največ 5000 stopinj vročine. Čeprav znan
stveniki take vročine še niso dosegli, so se ji pa 
že močno približali. Pri Parizu so po drugi sve
tovni vojni zgradili parabolično zrcalo s preme
rom dveh metrov. Z njim so združili sončne 
žarke tako zelo, da je kvadratni centimeter ve- 
hka ploskev v središču zrcala prejela energijo 
s storilnostjo treh kilovatov.

Dosedanje izkušnje s sončnimi pečmi so po
kazale, da je moči na površini 4000 kvadratnih 
metrov puščavskega sveta pridobiti četrt milijona 
tu™Xn± nai I?,*0, ^rc hoteli proizvesti

NASVETI BODOČIM MATERAM

koseča žena in <le£e
Večkrat se vprašujemo, kakšna dela likor je to mogoče, ne opravlja del, ki 

lahko opravlja noseča žena. Nekateri j njeno telo enostransko obtežijo. Po
čelo trdijo, da delo nosečnici škoduje. I sebno je škodljivo dviganje in nošenje 

nesel nek pomorski roman. Kmalu ji Spet drugi pa nasvetujejo, naj se no- I težkih predmeiov. Vse to povečuje no
je daroval še več takih romanov. Cital j sečnice ne boje nobenega dela. Po ka- tranji pritisk v trebušni votlini in ga 
je skupaj z njo in se povsem resno I terih nasvetih se je vredno ravnati? 
pogovarjal s svojo malo hčerko o vse- Zena potrebuje med 
bini romana. In ko ga je nekoč hčer
kica prosila, naj bi uredil tako, da bi 
se oblekla v fanta in se vkrcala na 
ladjo (hotela je postati junaški po
morski kapetan), jo je prepričeval, da 
bo vse uredil, samo tiho mora biti, 
dokler ne bodo načrti dozoreli...

Na podoben način je govoril s svo- , , ,
jimi otroki tudi o politiki in religiji. zenl> ce bi se odrekla vsakemu delu. 
rr ' 1 To velja predvsem za prvih šest me

secev nosečnosti, navadno pa tudi da
lje, posebno če ji zdravje to dopušča.

Vedeti pa moramo, da med noseč
nostjo ne velja opravljati takih del, 
ki nas silijo, da dalj časa vzdržimo v 
istem položaju. Delo, pri katerem je 
potrebno več ur stati ali pa tudi se-

nosečnostjo
mnogo več telesnih sil kot navadno. 
Pod srcem nosi otroka, za katerega 
mora skrbeti in ki se razvija v njej. 
Zarodek pa potrebuje za svoj razvoj 
kar precej hraniva. Zato ostaja noseč
nicam vse manj moči za delo.

Nosečnost pa ni vzrok, da žena 
sploh ne bi delala. Celo škodovalo bi

Ko je nekega dne najmlajša hčerka, 
ki je imela tedaj šest let, zaupala oče
tu nekatera sumničenja glede vere, ji 
je Mara na svoj miren, preprost in 
prepričljiv način pojasnil, kako je 
z vero.

Mara se ni nikdar razjezil, če so 
se otroci smukali okrog njega, ko je 
delal. Mirno in prijateljsko je odgo
varjal na vsa njihova vprašanja in 
nikdar ni dovolil, da bi se v otroku 
pojavila misel, da ga moti pri delu. |

Najmlajša Maraova hčerka se je j 
v svoji rani mladosti zelo zanimala 
za ameriškega predsednika Lincolna, 
ki se je na čelu severnih držav bo
jeval proti južnim državam. Zdelo se 
ji je, da Lincoln ne bo mogel zmagati, 
če mu ne bo pomagala. Pisala mu je 
dolga pisma in mu nasvetovala, kako 
naj se bojuje. Mara je moral vsa ta 
pisma čitati in jih nositi na pošto. 
Mnogo let kasneje ji je pisma pokazal 
in dejal, da jih je varoval zato, ker 
so ga razveseljevala.

Takšen je bil Mara kot človek, oče 
in prijatelj svojih otrok. Veliko srno 
se naučili od njega, kako naj se bo
jujemo za našo delavsko stvar, učimo 
pa se tudi lahko, kako naj delavci 
ljubimo svoje otroke.

prenaša proti maternici. S rem se sla
bijo mišice, ki so že tako obremenjene 
z zarodkom, in zato žena kaj hitro 
splavi.

Nepravilno je tudi delati do zadnjih 
dni nosečnosti. Cim bliže je porod, tem 
lažja delu naj nosečnica opravlja. Ugo
tovljeno je, da žena, ki dela do poroda, 
rodi štiri do pet ur dalj kot nosečnica, 
ki je nehala delati nekaj tednov pred 
porodom. Pri dolgem porodu se žena 
preveč izčrpa in nevarnost je tudi za 
razna vnetja ter poškodovanje orga
nov, ki sodelujejo pri porodu. Razen 
tega pa so otroci mater, ki so delale 
prav do poroda, lažji od novorojenč
kov. katerih matere so pravočasno pre
nehale delati. Telesno šibki novo
rojenčki pa so tudi manj odporni, zato

deti, nosečnici lahko škoduje, škodlji- | je med njimi kar precej smrtnih pri-
vo je tudi dolgotrajno naslanjanje ali 
podpiranje telesa ob razne delovne 
mize, korita (perice) in podobne pred
mete. Med nosečnostjo naj žena, ko-

merov.
Zaradi vseh teh razlogov je prav, 

da nosečnice dobro premislijo, kakšno 
delo lahko opravljajo med nosečnostjo.

NEKAJ NA5VETOV
P

Polies s« sušenje perila
Polica ja sušenje manjših kosov pe- j 

rila lahko najbolje ustreza svojemu i 
namenu, če jo postavimo levo ali desno i 
od umivalnika. Najbolje je (seveda, če i 
je dovolj prostora), da je dolga okrog 
80 cm, visoka pa toliko, da je enaka 
zgornjemu robu umivalnika. Njena ši-

i rina naj bo enaka širini umivalnika. 
| Zgornja plošča je obkrožena s treh 
i strani, z robom, visokim okrog 6 cm, ob 

umivalniku pa tega roba ni. Plošča ima

cSMoida Še nisi rede/.

...da ima kraljica termitov (vrsta ...da bi lahko iz 60,000.000 kg jekla, 
velikih tropskih mravelj) glavo veliko kolikor ga vsebuje ogrodje 448,7 m viso- poševne zareze, po katerih odteka voda
kakor čebela, zadnji del telesa pa kega nebotičnika »Empire State Buil- , v umivalnik.
debel in dolg kakor človeški prst in i ding« v New Yorku — najvišjega po- V spodnjem delu police lahko spra-
da brez prestanka vsako sekundo zleze slop j a na svetu — izdelali tračnic za j vimo čistilne potrebščine, navadno pa
po eno jajčece? j dvotirno progo iz Postojne do Maribora. | je tudi dovolj prostora za vedro. Naj

bolje je, če polico zagrnemo z zaveso.... da so pred kratkim odkrili zlo
čin, ki se je zgodil pred 3600 leti? Leta 
1920 so našli v Tebah blizu faraonskih 
grobov mumijo, ki so jo označili kot 
mumijo mladega dekleta in jo prepustili 
muzeju v Vancouveru v Kanadi. Tam
kajšnji kustos je zdaj pred kratkim dal 
to mumijo rentgenološko preiskati. Pri 
tem so ugotovili, da gre za mumijo 
dečka, ki je na grozovit način izgubil 
življenje. Koža na glavi je bila raz
trgana, eno oko iztaknjeno, eno koleno 
zdrobljeno, a stegnenici sta polomljeni. 
Po _raznih znakih sklepajo, da so ne
srečnežu zvezali roke na hrbtu in ga 
križali. Ugledni egiptologi (znanstveni
ki, ki proučujejo staro egipčansko zgo-« •• i i., , V* “viv-ii j/1 v iz, v to i i o o ti x v/ VclliotVU z, U

toliko energije, kolikor je danes porabimo na dovino in kulturo) V Britskpm mn7Pin 
sončno energijo, ki do- '"J „teka na šestnajstino Sahare. pravijo, da gre za truplo nekoga, ki 

se je potegoval za prestol in so se ga 
hoteli na ta način iznebiti.

...da uporabljajo v svojem plačil
nem prometu domačini na južnomor-

... da nova cev za katodne žarke z 
imenom »Charactron« omogoča pri ; gospodinja, 
sprejemanju vesti sprejem do 10 znakov j 
v sekundi?

.......da so samci neke vrste morskih
črvov (z znanstvenim imenom »Bo- 
nellia«),. ki. irpajo rogu podobno obliko, 
samo neznatne nitke, dolge po eden do 
dva centimetra? Ta res mali »moški« 
živi skraja v požiralniku svoje »žen
ske«, kasneje zdrkne v njen jajcevod, 
kjer oplodi jajčeca. Znanstveniki so te 
»može« dolgo smatrali za zajedalce (pa
razite), kar se je izkazalo kot napačno.

... da je bil mož, ki je ob delti reke 
Nil v Egiptu prvi v velikem obsegu 
organiziral v prvi polovici devetnajstega 
stoletja gojitev abesinskega bombažev- 
ca — Evropejec? Avstrijski oficir Ed
vard Callot (priimek kaže na francosko 
poreklo) je po končanih napoleonskih 
vojnah iz avstrijske vojaške službe

Takšne police si lahko uredi vsaka

Prevleka za kuhinjski stolček

Sončni motor, sesfanljen iz petih oni jaslih 
paraboličnih zrcal, kakršnega imajo pri Kairu 

o Egiptu, « »torilnostjo 50 KS

skem otoku Japu, ki spada v zapadno I prestopil v rusko, nato pa v turško vo- 
Karolinsko otočje, poleg drugih nena- i jaško službo. Tam so ga imenovali za 
vadnih plačilnih sredstev tudi »kovan- j konjeniškega polkovnika Dobil je ime 
ce« v obliki solidnih mlinskih kamnov j Arslan bej. Poslali so ga v Egipt kjer 
s premerom po 70 do 80 cm in težke i je vodil gradnjo železnic v Nilovi 
čez 90 kg? V Afriki še danes tu in tam delti (1831—1832). V tem svojstvu je

uvedel v teh predelih velikopoteznoplačujejo z orjaškimi železnimi drogovi, 
na Švedskem pa so nekoč kovali ba
krene kovance, katerih vsak je tehtal 
skoraj po petnajst kilogramov.

kulturo bombaževca, danes, čez dobrih 
120 let, pa bombaž že pomeni za Egipt 
— najvažnejši izvozni predmet.

S takole prevleko Iz tiskanega ali 
pa kakršnega koli drugega blaga, ki 
po barvi ustreza vašemu pohištvu, 
lahko vsak kuhinjski stolček uporabite 
tudi v sobi.

Koliko
novih naročnikov 
si že pridobil ?

Za razpokane roke
Pozimi koža kaj rada razpoka. Zato 

si naredimo preprosto zdravilo, ki je 
poceni in zelo učinkovito. Prekuhajmo 
četrt litra čiste vode in jo zmešajmo 
s eetrtinko litra čistega glicerina. S 
tem si namažimo roke vselej, kadar 
jih umijemo. Koža postane mehka in 
voljna.

eRSKINE CALDWELL 11

r„,‘Mislim, da bo bolje, da končaš molitev,« 
^Jeeter. »Ada se jezi, če pravim, da bi vz

Am^n^i nas Rude§a to privedi nas v nebes

VI
ke,*®ai si čisto pozabila moliti za Duda,« je r 
Duetu01' tonenada. »Bessie, Duda si sploh i 
sterovi" Dude je velik grešnik, kakor vsi L

rišp»essj,e je Penila pokonci in stekla na dv 
Pow ,Tam i6 Prijela Duda za roko in i 
Pou-ifi ?, v vežo' k svojemu stolčku. Potem 

®kmla in skušala potegniti Duda k sebi. 
molit a n°čem,« je rekel Dude srdito. »Me: 
ie ,,Lev m Potrebna. Ničesar nisem storil. O 
v „,.!Lrad.el repo Lovu. On jo je vzel in zbež 

Simo v je.«
m0ip!SSŽ.e.ga. j® Prijela za roke in ga zače 
ovil- ,ozati po ramah. Potem je vstala, n: 
Do ^ r°ke °kr°S telesa in ga stilnila tako moi 

je pognala vso kri v glavo, 
rekel u 23 te moram moliti, Dude. Bog mi 
tebe , ste vsi Lesterovi grešniki. Bog tui 

Durt l2Pu.stiL kakor ni izpustil Ellie May 
vztrai26 J1 je POgiedal v obraz. Bessie ga ;
kar nanr/t0ti-la\ naj privoli v molitve, pa ji ; naprej zijal v nosnice.

»Čemu se smeješ, Dude?« je vprašala.
»Ničemur,« je počil Dude v smeh In sklonil 

glavo nazaj tako, da je malone videl za hrbet.
»V molitvi ni nič smešnega, Dude,« je rekla 

Bessie. »Vsi moramo kdaj pa kdaj moliti.«
Dude se je bil naveličal stati blizu nje. Vzne

miril ga je način, kako je božala njegove roke 
in rame, tako da ni mogel mirno stati.

»Nehaj s tem skomizganjem, Dude,« je rekel 
Jeeter. »Kaj ti pa je?«

Bessie je še čvrsteje stisnila roke okrog nje
govega telesa in se mu nasmehnila.

»Poklekni kraj mene in daj, da zmolim jnoli- 
tev zate. To boš storil, Je—li, Dude?«

Ovil je roke okrog njenega vratu in jo jel 
božati, kakor ona njega.

»Gromska strela,« je rekel hehetaje,« na mo
litev se požvižgam, vendar pa naj bo!«

»Vedela sem, da boš privolil v to, da meflim 
zate,« je rekla Bessie. »To ti bo pomagalo rešiti 
se svojih grehov, kakor se jih je rešil Jeeter.«

Pokleknila sta na vežni prag kraj stolčka. 
Dude je kar naprej božal njena ramena, Bessie 
pa ga je objela z rokami. Jeeter je sedel na tleh 
za njima in naslonjen na zid čakal, kdaj bo za
slišal molitev za Duda.

»Ljubi bog, prosim te, reši brata Duda sata
novih krempljev in zagotovi mu mgsto v nebe
sih. To je vse. Amen.«

Bessie je končala molitev, toda niti ona, niti 
Dude nista poskusila vstati.

»Slava bogu!« je rekel Jeeter. »Toda to je 
preklicano kratka molitev za grešnika, kakršen 
je Dude.«

»Dudu ni potrebna daljša molitev. Saj je še 
deček in ni tak grešnik, kakor smo mi odrasli. 
Ni tako grešen kakor ti, Jeeter.«

»Hm, morda imaš prav,« je rekel Jeeter. 
»Toda Dude zmeraj psuje mene in mater. Ne 
mene, ne nje ne spoštuje. Morda mora tako biti. 
toda spominjam se, da je v svetem pismu re
čeno, da sin ne =me psovati očeta in matere 
kakor druge ljudL Nikoli me ni nihče drugače

učil; zdi se mi, da ne bi smel biti takšen. Videl 
sem ga, ko je tudi Ellie May tepel s palico, pa 
vem, da tudi tega ne bi smel. To je greh in zato 
je treba moliti zanj.«

»Dude tega ne bo več storil,« je rekla Bessie 
božajoč Duda po laseh. »Dober fant je. Lahko 
bi postal celo imeniten pridigar. Prav takšen je 
bil moj rajnki mož v mladih letih. Kar nekam 
čutim, da med njima ni velike razlike.«

Ada se je obrnila, da bi videla, kaj Dude dela 
v veži. Dude in Bessie sta še objeta klečala pri 
stolčku.

»Dudu je zdaj šestnajst let,« je rekel Jeeter. 
»Torej je dve leti mlajši od Ellie May. Moral si 
bo torej kmalu poiskati ženo. Vsi moji sinovi so 
se poročili zgodaj, kakor tudi moje hčere. Ko 
se bo Dude oženil, mi razen Ellie May ne bo 
vec ostal noben otrok. Mislim, da Ellie May ni
koli ne bo našla moškega, ki bi jo vzel. In tega 
so kriva njena usta. Mislil sem jo odpeljati v 
Avgusto in poiskati zdravnika, ki bi ji sešil ust
nico. Potem bi se hitro omožila, ker je prava 
ženska, polna življenja. Nič ji ne manjka, samo 
ta razklana ustnica. Da ni nje, bi se hitro omo
žila, kakor se je Pearl. Tukajšnji moški, okrog 
Fullerja, se radi ženijo z deklicami enajstih, 
dvanajstih let, kakor je bila Pearl. Tudi Ada je 
bila v dvanajstem letu, ko sem se oženil z njo.«

»Bog je vsem nam določil, da se možimo in 
ženimo,« je reka Bessie, »takšne nas je ustvaril. 
Tako je znal govoriti moj rajnki mož. Kadar 
sem mu rekla, da je moškemu potrebna ženska, 
je odgovoril, da je ženski potreben moški. V tem 
oziru je bil moj rajnki prav tak kakor bog. Kar 
se tiče ženitve, sta oba mislila enako.«

»Priznam, da je bog odredil, da se vsi ženimo 
to možimo,« je dejal Jeeter, »ni pa mislil na 
ženske z razklano ustnico, kakršno ima Ellie 
May. Ne verjamem, da je storil prav, ko ji je 
tako razklal ustnico. Glej, to je edino, kar za
merim bogu; toda tako je. Čemu takšna reža? 
Človek zaradi nje ne more ne pljuvati, ne žviž
gati. Grdo je, da je tako storil, Da, grdo je bilo.«

»O bogu ne smeš tako govoriti Bog že ve, 
zakaj je to storil. Bog vse ve. Za trdno tega ne 
bi bil storil, da ni imel vzroka. Bog že ve, čemu 
ustvarja moške in ženske. Bog najbolje pozna 
vzrok, zakaj je to storil.«

»Kakšen vzrok?«
»Morda ne bi bilo treba povedati ti, Jester.*
»Pa menda ni med bogom in teboj, sestra 

Bessie, kakih skrivnosti?«
»Ne, med nama ni nobenih skrivnosti. In jaz 

vem...«
»Kaj pa veš?«
»Čemu ji je dal razklano ustnico.«
»Povej mi.«
»Brat Jeeter, bog je storil to zato, da bi rešil 

njeno telo pred pokvarjenimi moškimi.«
»Kakšnimi moškimi? Saj sem jaz tu edini 

moški«
»Prav zaradi tebe, Jeeter.«
»Jaz nisem pokvarjen. Včasih grešim, pokvar

jen pa nisem.«
»To je bogu vseeno. Bog tu ne vidi nobene 

razlike.«
»Kaj pa sem storil? Ne vidim, v kakšni zvezi 

naj bi bilo z obrazom Ellie May to, da včasih 
ukradem kako črvivo repo ali krompir.«

»Brat Jeeter, bog je storil to z njeno ustnico, 
da bi rešil njeno telo, da bi ga ti ne uničil. 
Bog je vedel, da bo Ellie May varna v tej hiši, 
če jo bo ustvaril takšno. Vedel je, da si bil ti 
nekoč velik grešnik in da bi utegnil znova po
stati. če...«

»To je res,« je dejal Jeeter. »Nekoč sem bil 
velik grešnik. Priznam, da sem bil največji greš
nik na vsem svetu. Kar poglej Peabodyjeve 
otroke, tam onkraj polja. Mislim, da je polovica 
moja, tako ali drugače. In potem sem...«

»Počakaj, Jeeter, dokler ne končam svoje 
obtožbe, potem pa se začni izmotavati z lažmi.«

»Ne lažem. Bessie. Hotel sem ti samo pove
dati. da sem bil nekoč velik grešnik. Bila sta 
mož in žena, ki sta se preselila sem iz...«
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DELAVSKO GIBANJE PO SVETU

KOMISIJA SOCIALISTIČNE INTERNACIONALE IN NAKLEPI ITALIJANSKIH ŠOVINISTOV

V prid ugledu Socialistične internacionale
Jugoslovanska vlada sporočila komisiji Socialistične internacionale, da je njen 
obisk v Trstu med demonstracijami ob obletnici tristranske izjave nezažeijen. 
Tajništvo Socialistične internacionale sklenilo preložiti odhod komisije v Trst. 
Neredi na tržaških ulicah pričajo o organizirani protijugoslovanski gonji od

govornih italijanskih državnikov.
Italijanska uradna agencija ANSA je obja

vila vest, da jugoslovanska vlada ni dovolila 
komisiji Socialistične internacionale, ki bo kmalu 
prišla v Trst, da obišče cono B Svobodnega trža
škega ozemlja. S to neresnično trditvijo hoče 
italijanska agencija sejati nezaupanje v sociali
stično Jugoslavijo med svetovnim socialističnim
gibanjem.

Resnica pa je povsem drugačna. Jugoslovan
ska vlada ni odbila prošnje komisiji Socialistične 
internacionale, ki hoče obiskati jugoslovansko 
cono Svobodnega tržaškega ozemlja, ampak je 
le obvestila to komisijo, da je njen obisk ne- 
zažeHen.

Jugoslovansko cono Svobodnega tržaškega 
ozemlja so doslej obiskali številni tujci, ki so 
se lahko prepričali o razpoloženju ljudstva na 
tem ozemlju. Naša vlada želi, da tujci tudi v 
bodoče obiskujejo to ozemlje in tudi komisija 
Socialistične internacionale ga bo lahko obiskala, 
če bo to želela. Toda delovanje tržaških socia
listov, ki so poborniki te komisije in ki so že 
vnaprej zavzeli popolnoma nesocialistično sta
lišče — priključitev vsega tržaškega ozemlja k 
Italiji, nam ni jamčilo, aa bi lahko ta komisija

objektivno presodila položaj. Razen tega pa je 
namen komisije, da obišče Trst v času priprav 
za italijanske volitve in ob demonstracijah, l$i 
jih pripravljajo italijanski šovinisti ob obletnici 
tristranske deklaracije, povzročil pri nas sum v 
njeno dobronamernost

Prav gotovo so hotele italijanske stranke in 
njihovi časopisi izkoristiti obisk komisije Socia
listične internacionale v Trstu kot dokaz, da 
mednarodno socialistično gibanje podpira itali
janske osvajalne načrte. Zloraba Socialistične 

I internacionale v propagandne namene italijan- 
; skega imperializma pa nikakor ne bi bila v inte- 
j resu ugleda te socialistične ustanove. To so raz

logi. zaradi katerih je sodila naša vlada, da ie 
bolje, če komisija Socialistične internacionale 
pod takimi pogoji ne presoja tržaškega vprašanja.

Fašistične >proslave< v Trstu so se že začele. 
Atentat na demonstrante, ki so jih pripeljali iz 
vseh krajev severne Italije, in ki so ga pripra
vile nazadnjaške skupine v Italiji, da bi tako 
dobile >dokaz< o jugoslovanskem nasilju v Trstu, 
je prvo dejanje na listi fašističkih nemirov, ki 
jih nameravajo prirediti ob obletnici podpisa 
proslule tristranske izjave. Demonstracije faši-

IZ JUŽNOAFRIŠKE UNIJE

Volilna komedija krščansKo-faš,stične diktature
Politične stranke, ki bodo nastopile na volitvah. — Malanov klerikalno- 
fašistični režim je spremenil črnce v brezpravno rajo. — Črnci nimajo volilnih 
pravic. — Sindikati za pravice črncev. — Ni izgledov, da bi volitve izboljšale 

položaj devetih milijonov domačinov.
V sredini prihodnjega meseca bodo v Južno

afriški uniji volili parlament. Priprave na te 
volitve pa ponovno spominjajo demolcratični svet 
na nasilno vladavino nekdanjega protestantskega 
pastorja Malana, ki je vnesel v politično ure-

V posebnih »restavracijah« na prostem 
lahko kupijo črnci za drag denar po
kvarjeno meso. Črni delavci ga kupu
jejo, ker nimajo dovolj sredstev, da bi 

kupili svežega

ditev te južnoafriške dežele mnoge oblike vlada
vine Hitlerjevega nacizma.

V Južnoafriški uniji prebiva okrog devet 
milijonov domačinov, dva in pol milijona belcev, 
pol milijona Indijcev in nekaj mešancev. Belci 
se delijo na dva, med seboj sovražna tabora. 
Sovraštvo izvira še iz časov pred dve sto leti, 
ko so se v te kraje začeli naseljevati podjetni 
Angleži in spodrivati bele Bure. Burov, potom
cev holandskih in francoskih naseljencev, je da
nes poldrug milijon in imajo politično oblast v 
deželi, Angležev pa je slab milijon in so v opo 
ziciji. Med črnci je najštevilnejše pleme Bantu, 
h kateremu spadajo skoraj vsi črnci. Ti nimajo 
nobenih političnih in osebnih pravic. Parlament, 
v katerem so samo belci, je temeljito poskrbel, 
da je vsa ta ogromna množica ljudi ostala ne
vedna in revna. Rasno razlikovanje presega vse

naše pojme. Črnec ni državljan, ne sme sedeti 
v isti klopi z Angležem, celo pisma ne sme vreči 
v isti poštni nabiralnik. Ni zakona, ki bi ga 
ščitil. Na leto je kaznovan povprečno vsak osmi 
črnec zaradi rasnih prekrškov. Najbolj priljub
ljena kazen je bičanje. Težje »grešnike« bičajo 
s posebnim bičem, ki ga imenujejo »devetrepi 
maček«.

Glavna ideja nacionalistov, ki so sedaj na 
vladi in se oslanjajo predvsem na bursko kon
servativnost, je ohraniti prestiž belega prebi
valstva. Povsem hočejo ločiti belce od črncev, 
črnce od Indijcev ter mešancev itd. Pravijo, da 
bi se belci brez tega boja »izgubili v črnem 
morju«. Ta ideja pa je nesmiselna, saj imajo 
belci nad 80®/» vse zemlje, črnci pa žive v lo
čenih »rezervacijah« in opravljajo najtežja in naj
bolj umazana dela. Čeprav so suženjstvo že pred 
mnogimi leti odpravili, vendar živijo črnci po
nekod tako kot pravi sužnji. Življenjski pogoji 
v teh »rezervacijah« so neznosni. V njih vladajo 
lakota, nalezljive bolezni in strahotne morilske 
družbe.

Angleži danes precej govorijo, da bodo Buri 
s svojo nespametno rasistično politiko uničili 
Južno Afriko, ne povedo pa, da so prav njihovi 
rudniki zlata najbolj organiziran aparat za iz
koriščanje črne delovne sile. V teh rudnikih se 
zbirajo telesno najmočnejši delavci iz vse Južne 
Afrike. Toda po nekaj letih težkega dela se 
spremenijo v žive mrliče.

V deželi praktično ni resnejše opozicije. Vla
da Malanova nacionalistična stranka v koaliciji 
z afrikansko stranko, ki ima v parlamentu samo 
devet poslancev. Opozicijska združena stranka, 
v kateri so predvsem Angleži, se krega z Mi
lanom samo zaradi odnosa do Velike Britanije. 
Treba je povedati, da Malan Angležem ni pre
več naklonjen, čeprav Južnoafriška unija spada 
še vedno v Britansko skupnost narodov.

Resneje se bojujejo za pravice črncev ne
kateri sindikati, ki združujejo bele in črne de
lavce, toda tako imenovani »protikomunistični 
zakon« je dal vladi pravico zapreti vsakogar, 
ki bi grajal njeno početje. Zato je policija lansko 
leto zaprla mnogo sindikalnih voditeljev.

Črnci imajo svoj nacionalni kongres, ki se 
bojuje proti rasističnim zakonom s pasivnim 
odporom. Lansko leto je ta odpor dosegel višek, 
ko so črnci zasedli hotele, vlake in avtobuse, ki 
so bili določeni samo za belce. Indijci so dokaj 
močno organizirani, toda sedaj se borijo v glav- 

katerim jih je vladanem le proti zakonu, 
izenačila s črnci.

Ni izgledov, da bi letošnje parlamentarne 
volitve izboljšale položaj v tej deželi. Glavni boj
i i- t/_ 1  x: A _ -l-x: v J«

tgl ...
ima Malan spričo številnejših Burov

_ 6J uc4.cn. vrta v Lii uuj
bodo vodili Malanovi pristaši in Angleži. Kdo 
bo zmagal je težko reči, lahko pa rečemo, da

dov za uspeh. Če pa bi imeli vsi črnci,
reč izgle- 
i, Indijci

slab spomin.

PRVE VESTI O STALINOVEMU NASLEDNIKU MALENKOVU

NAINOVEIS8 »NAIMODREISI«
Malenkov potvarja zgodovino, da bi povečal svoj ugled. — »Glas Amerike« 
o fotografiji v »Pravdi«, ki kaže Malenkova poleg Stalina in Mao Ce Tonga 

ob podpisu kitajsko-sovjetske pogodbe.
Ameriška radijska služba »Glas Amerike« ie 

pred dnevi obdolžila moskovsko »Pravdo«, da 
potvarja zgodovino. Kot dokaz navaja fotografijo, 
ki to je objavila »Pravda«, na kateri je foto
grafiran novi predsednik sovjetske vlade Malen
kov poleg Stalina in Mao Ce Tunga ob podpisu 
kitajsko-sovjetske pogodbe, sklenjene 1950. leta.

»Glas Amerike« je obdolžil tudi Malenkova,
Češ da potvarja zgodovino in si na tak način 
hoče pripisati vlogo, ki je ni imel. Novinarji 
ameriške radijske službe »Glas Amerike« so pre
gledali vse fotografije o podpisu kitajsko-sovjet

ske pogodbe in podobnih fotografij niso našli. 
Našli so le nekaj fotografij, na katerih je Malen
kov, toda ne stoji zraven Stalina in Mao Ce 
Tunga, ampak nekje v ozadju.

Zgodovina se ponavlja. S Stalinom je bilo 
prav tako. Začeli so s slikami, nadaljevali z 
življenjepisi in uničevanjem zgodovinskih doku
mentov ter končali z nekajkrat predelanim krat
kim kurzom zgodovine VKP(b). Koliko dela še 
čaka ruske »zgodovinarje«, da bodo novemu 
»Najmodrejšemu« preskrbeli ugleden položaj med 
sovjetsko birokratsko gospodo.

stičnih smrkolinov po ulicah italijanskih mest, na 
katerih so vzklikali protijugoslovanska gesla, so 
dokaz, da Italija ne želi mirne in prijateljske 
rešitve tržaškega vprašanja. Za te demonstracije 
je podpisal dovoljenje italijanski notranji mini
ster Scelba.

Ob takih pogojih bi bil obisk komisije So
cialistične internacionale v Trstu brez pomena. 
Zato je pred dnevi tajništvo Socialistične inter
nacionale sporočilo tržaškim socialnim demokra
tom, naj v tem mesecu ne pričakujejo njihove 
komisije. Dan obiska bodo ponovno določili na 
seji sveta Socialistične internacionale, ki se bo 
sestal v Parizu v začetku aprila. Torej so vo
ditelji evropskega socialističnega gibanja le spre
gledali nakane italijanskih šovinistov in tako 
obvarovali ugled te mednarodne socialistične 
ustanove.

»Centralni komite je snel krinko Andrč 
Marthyju — spretnemu policaju, ki mu je 
bilo naročeno, naj razbije vrste partije. 
Partija zmaguje. . Izključitev izdajalca 
krepi vrste partije.«

Takole pišejo informbirojevski časopisi v 
Franciji. Resnica pa je povsem drugačna.

V minulem mesecu so imele francoske 
partijske organizacije svoje rajonske kon
ference, na katerih so razpravljali o delu 
v preteklem letu, o uspehih, izkušnjah, pa 
včasih tudi o slabostih. Kaj so ugotovili 
na teh konferencah!

Takole izgleda predmestje južnoafriškega mesta Kapstada, v katerem živi 
bedno življenje 15 tisoč južnoafriških domačinov. Ti siromaki morajo celo 

vodo kupovati. Eno vedro vode stane 3 pen ce

PRIJATELJSKI STIKI NAŠIH DELAVCEV S SINDIKATI V TUJINI

Po poteh prijateljskega sodelovanja
Plodno sodelovanje naših sindikatov z nemškimi in avstrijskimi delavskimi 
organizacijami. — športni stiki sindikata PTT s podobnimi organizacijami

v tujini.
V preteklem letu so naši sindikati utrdili sindikata delavcev in uslužbencev javnih služb

prijateljske vezi z mnogimi sindikalnimi gibanji j in transporta. Ob koncu aprila pa nas bo obiska- 
v tujini. Pismeni stiki, zamenjava sindikalnega J la delegacija sindikata občinskih nameščencev 
tiska in medsebojni obiski so mnoffo pripomogli j Avstrije, 
k medsebojnemu spoznavanju sindikalnih gibanj Tudi
in širjenju resnice o delu naših delavskih orga
nizacij.

V letošnjem letu bodo naše sindikalne orga
nizacije še bolj utrdile prijateljske vezi s sindi
kati v tujini. Ob koncu tega meseca bo pri*1"

domovino delegacija zahodnonemške

BESEDA O FRANCOSKIH INFORMBIROJEVCIH

USODA STRANKE,
KS JE IZDALA DELAVSKE INTERESE

Marty — črnomorski junak — »policijski agent« — Kaj so pokazale rajonsk® 
partijske konference? — »Mirovno gibanje« ni uspelo — Osnovne organizacij 
razpadajo — Stalinov članek, veselice in tombole — Generalni sekreta 
informbirojevskih sindikatov proti partijskemu vodstvu — Iz Generalu 

konfederacije dela je izstopilo v nekaj mesecih okrog 100.000 članov
»Mirovno gibanje«, organizirano po fl®“ 

vodilih Moskve je popolnoma neuspelo. D0, 
lavci nočejo podpirati »mirovnih« apelov 
demonstrirati proti »kužnemu generalu 
Ridgwayu. . . .«

Osnovne organizacije nočejo ničesar sn 
šati o »enotni fronti«, ki naj bi jo ustano* 
vili po navodilih iz Moskve. Partijski akt£ 
visti nočejo razpravljati s socialisti o skup' 
nem nastopu.

Informbirojevski tisk je na robu P88* 
pada. Sedaj že celo uredniki listov zapu' 
ščajo partijo. Pred nedavnim je izstopil 11 
stranke urednik nekega informbirojevskež?8 
lista v jugozahodni Franciji.

Življenje osnovnih organizacij v p od J e.1' 
jih je povsem zamrlo. Partijo predstavi],8 
nekaj ljudi (sekretar, blagajnik), ki a d mi' 
nistrativno vodijo organizacijo. Politične^8 
življenja v osnovnih organizacijah skoro

Celo glede povečanja plač si niso ediuiv 
Delavci protestirajo proti zahtevam inform* 
birojevskega sindikalnega vodstva, ki s® 
zavzema za velike razlike med plačami kvj' 
lificiranih in nekvalificiranih delavcev« 
Delavci zahtevajo enako povečanje, 
štrajki propadajo. ,

Rajonske konference so tudi pokazale, oj 
so v minulem letu sprejeli v partijo 
malo novih članov. ,

Sedaj se trudijo, da bi razpečali m®" 
ljudi Stalinov članek: »Ekonomski P robi e' 
mi socializma v Sovjetski zvezi.« Vsak8 
partijska organizacija mora prodati do*6' 
čeno število brošur. Ker pa ljudi ne 
nima »Stalinova modrost«, so začeli br<J| 
sure deliti zastonj. Da pa bi lahko poslal* 
Centralnemu komiteju dovolj denarja, Prl' 
rejajo tombole in veselice.

Odkritje »sovražnikov« — Marthyja Uj 
Tiliona ni rodilo zaželjenih posledic. Mnog* 
Člani partije so obsodili odnos Centralne*?8 
komiteja do teh dveh voditeljev. Partijski8 
kadrov njuna usoda ni prestrašila. Zvedel* 
smo, da se Beno it Franchon — generalni ** 
kretar informbirojske Generalne konfed®' 
racije dela in član Centralnega komite]8 
Komunistične partije Francije tudi ne str}' 
n ja več z vrhovnim vodstvom. Infonnbi' 
rojevski časopisi so ga napadli »zaradi ue' 
odločnosti«. V resnici pa je bil Francko8 
zelo odločen. Zahteval je, naj partija Pr0' 
neha s tako imenovanimi »političnimi sta* 
kami« (proti Ridgwayu, za mir, za pak 
petih velesil — vse po navodilih iz Moskve)* 
ki odbijajo delavce od Generalne konfed6' 
racije dela. V zadnjih mesecih minule#* 
leta je zapustilo to sindikalno organizacij0 
okrog sto tisoč delavcev.

Takšna je resnica o francoski inform81' 
rojevski stranki in nobena »čistka« ali P* 
injekcija iz Moskve, je ne morejo sprem6' 
niti. Stranka, ki izda interese delavce 
zato, da lahko deluje po navodilih iz tujin0’ 
je zapisana propadu.

v našo
rišla
tega

Neznan atentator je vrgel bombo v 
stavbo sovjetskega poslaništva v Tel 
Avivu. Sovjetska vlada je zato odpove
dala diplomatske stike z Izraelom. Su
mijo, da so atentatorja naročili Rusi, 
ker so jim diplomatski odnosi z Izra-

Tudi z zahodnonemškim usnjarskim sindika- 
tom smo v minulem letu začeli tesno sodelovati.

’ " * 1 1 Zahodno Nemčijo
.jv, ki bo tudi. pri-

__ _____ kongresu sindikata nemških usnjarjev.
Avgusta meseca pa bodo nemški usnjarji vrnili 
obisk. .

Sindikat tekstilnih delavcev Jugoslavije je po
vabil na obisk dva zahodnonemška strokovnjaka 
za industrijsko konfekcijo, nekaj mesecev po tem 
obisku pa bo odšla v Nemčijo delegacija naših 
tekstilcev, da bi proučila izkušnje sindikata nem
ških tekstilnih delavcev. Verjetno bo tudi nekaj 
naših delavcev odšlo med dopustom v Nemčijo, 
nekaj nemških delavcev pa bo obiskalo naš Ja
dran. Sindikat lesnih delavcev Jugoslavije bo 
poslal svojega predstavnika na kongres sindikata 
delavcev lesne stroke Zahodne Nemčije, člani 
sindikata delavcev in uslužbencev PTT pa se 
bodo pomerili s podobnimi organizacijami v Švici 
in Franciji v nekaterih športnih disciplinah.

To je le nekaj podatkov o letošnjih stikih 
naših sindikalnih organizacij s sindikalnimi gi
banji v tujini, toda že ti nam govore, da se kre
pijo prijateljski odnosi med našimi delavci in 
delavskimi organizacijami v tujini.

UPOR RUDARJEV
Češkoslovaški časopisi so zadnje dni pre

cej pisali o uporu rudarjev v rudniku Du- 
brova. Seveda so ti časopisi hoteli krivdo 
za upor pripisati vsem mogočim sovražnim 
elementom in samo tistim ne, ki so odgo
vorni za težaven položaj češkoslovaških ru
darjev. Resnica pa je namreč takale:

Rudarji rudnika Dubrova so na sestanku 
rudarjev vsega moravsko-ostravskega baze
na zahtevali od sindikata, naj protestira 
proti novemu povišanju proizvodnega plana. 
Soglasno so izjavili, da bodo zapustili rud
nike, če oblasti ne bodo zmanjšale proiz
vodnega plana.

Po tem sestanku Je policija zaprla več 
rudarjev, ostale pa je s silo odpeljala na 
delo.

Delavci vlačilnih parnikov v newyor~ , 
luki stavkajo. Na sliki vidimo neka

gledajo, kako se
usidr®

stavkajočih, ki
francoski parnik Ile de France ---- .
v luki brez pomoči vlačilnih parnik0

Težak kruh češkoslovaških 
»tramvajer jev«

V Brnu so uvedli nekakšno »revolnciofl’£ 
no« novost v tramvajski službi. Po tej 
vosti« tramvajerji ne dobivajo več mesečo 
plač. ampak so plačani po »akordu« — 8 
likor kart prodajo. «

Ta ukrep pa je zelo škodoval traim?., 
skemu prometu. Uslužbenci cestne železo1 •, 
nočejo prej odpeljati tramvajev s pos1 ,, 
dokler niso polni. In tudi med potjo se » 
krat ustavijo, ter vabijo ljudi, naj vstoPu

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. Predstavnik Jože Jurač. Odgovot,, 
urednik Roman Albreht. Tisk tiskarne »Ljudske pravice« v Ljubljani. Naslov uredili® Vgj 
in uprava: Miklošičeva cesta 22 v Ljubljani — Dom sindikatov. Telefoni: uredništvo -/ ^iker so nm diplomatski oanosi z izra- < , ,. T V,i;a'. ' , ...i.ivj™ m 23-031, uprava 20-046. Poštni predal 284. Račun pri podružnici Narodne banke v LmblJjL,

elom Škodovali V odnosih Z arabskim gt. 604-T-133 List izhaja vsak petek. Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnina 25 “
SVCtOTTl (iatrUntn r. 7H itin rw\I 1 fttn a 1 nfl H i Tl in PAlAletnn 3flfl (iinčetrtletna 75 din, polletna 150 din in celoletna 300 din.

OB ROBU DOGODKOV

SMRT JE NAPRAVILA G0TTWALD0VEMU 
TEKMECU VELIKO USLUGO

Praški radio je sporočil, da je v 
soboto ob dveh podlegel akutnemu vnetju 
pljuč In reberne mrene češkoslovaški pred
sednik Klement Gottwa4d. Smrt moža. 
za katerim bodo Cehi in Slovaki le urad
no žalovali, sodi vsekakor v vrsto tistih 
dogodkov, ki nepričakovano, brez prahu 
in vnanjega hrupa razvozljajo mnoga za
motana vprašanja med birokrati, ki bi sicer 
povzročila obilico sitnosti in zapletljajev.

Do nedavnega so stale v ospredju češko
slovaškega političnega življenja tri oseb
nosti; predsednik republike Gottwald, pred
sednik vlade Zapotočki in generalni sekretar 
kominformovske partije Slana ki. Do praške
ga procesa, na katerem je bil sojen Slanski, 
sta Gottwald in Zapo točki združevala vse 
svoje napore in prizadevanja, da sta zru
šila svojega skupnega tekmeca. Ko pa je bil 
Slanski kot veleizdajalec obešen, sta začela 
tekmovati med seboj, kdo bo prvi.

To tekmo je vzpodbudila predvsem poljska 
izkušnja Lani so namreč Rusi prisilili Po
ljake, da so popolnoma prikrojili svojo usta
vo sovjetskemu vzorcu. Predsednika repu
blike je zamenjal reprezentativni veččlanski 
prezidij. predsednik republike Beirnt pa je 
čez noč postal samo predsednik vlade, dočim 
se je moral dotedanji ministrski predsednik 
Cirankiewicz zadovoljiti s podrejenim me
stom podpredsednika.

Praška skupina bi bila slepa in naivna, 
če ne bi računala s tem, da se bo tudi v 
ČSB prej ali slej moralo dogoditi nekaj po

dobnega. CSR in Vzhodna Nemčija sta nam
reč edini satelitski državi, ki še nista pri
krojili svoje ustave po sovjetskem vzorcu- 

To je povzročilo torej tako tekmo med 
češkimi veljaki Takoj po likvidaciji Slan- 
skega se je razplamtel prikrit boj za prven
stvo, ki se je izražal predvsem v tem, kdo 
od teh tekmecev se bo bolj globoko priklo
nil Kremlju in si e tem zagotovil njegovo 
naklonjenost, ko bo šlo za izbiro ministr
skega predsednika. Znano je, da je Antonin 
Zapotocki spletkaril v Kremlju češ, da je 
Gottwald nezanesljiv, ker bojda išče neko 
posebno pot v socializem Z a,potočki je na
dalje kot ministrski predsednik, na lastno

pobudo p od vzel niz ukrepov, ki so še bolj 
utrdili naravnost kolonialno oblast sovjet
skih agentov v CSR, ter v isti sapi govoril, 
da je tlaka starejšemu bratu največja sreča 
in čast. ki lahko doleti Cehoslovaka. Nje
govi antisemitski izbruhi, skrajno brutalni 
ukrepi do kmetov, ki se proti vi jo sovjetskim 
metodam kolektivizacije, in do delavcev, ki 
ne presegajo norm- da bi zadovoljili sovjet
ske izvoznike, hkrati pa prikrita in zaku
lisna namigavanja na Gotiwa.ldovo mlačnost 
do teh pojavov — vse to sodi v vrsto sred
stev, s katerimi si je hotel Zapotocki pri
dobiti naklonjenost Moskve in izpodriniti 
Got,twalda.

Začela se je torej zakulisna tekma za 
prvenstvo, ki bi v svoji odločilni fazi po
kopala enega ali drugega tekmeca, pač po 
trenutnih potrebah Kremlja. Vsekakor je 
smrt, ki jo je v soboto objavil praški radio, 
rešila ta problem, ni pa seveda rešila vpra
šanja stalnih kriz v vrhovih, ki so tako 
značilne za informbirojevski svet. M.

svojega despotizma. Od leta 1930 dalje je bil 
Malenkov na različnih mestih v nižji partijski 
hierarhiji, dokler ni postal Stalinov osebni taj
nik. Na tem mestu si je znal utreti pot do 
skrajno nezaupljivega diktatorja.

Kot preizkušen »aparatčik« stranke in člo
vek, ki ga je imel Stalin za zgled poslušnosti 
in vdanosti, je postal Malenkov po 18. kongresu 
član Centralnega komiteja. Tedaj je začel njegov, 
naravnost vrtoglavi, vzpon Nacistični napad na 
Sovjetsko zvezo ga je privedel prav med kre
meljske »nesmrtnike«: posta! je član Državnega 
komiteja za obrambo in skupno s Stalinom, 
Molotovom, Berijo in Vorošilovom odločal o vod
stvu vojne. Med vojno je postal najožji Stalinov 
sodelavec, po vojni pa je znal izrabiti diktator
jevo naklonjenost in njegovo slabo zdravje za 
svoje osebne ambicije. Slepo je izvrševal vsako 
zamisel svojega gospodarja, načrtno utrjeval li
nijo slepe idolatrije do birokratskega aparata, 
ki se je že razbohotil v neverjetnem obsegu, s 
tem pa si je sistematično ugladil pot v nasled
stvo m izpodrinil Vjačeslava Molotova, ki je do
kaj časa veljal za najverjetnejšega Stalinovega 
naslednika.

BESEDA O ŽIVLJENJSKI POTI NOVEGA VLADARJA SOVJETSKE ZVEZE Malenkov, ta siva eminenca, skrita v ozadju

Vreden naslednik svojega učitelja
Proti splošnemu pričakovanju je Stalin zelo 

hitro dobil svojega naslednika. Nagla politična 
kariera Stalinovega naslednika Malenkova je do 
kaj zanimiva. Do leta 1939, ko je bil na 18. kon
gresu sovjetske komunistične partije izbran za 
člana Centralnega komiteja, je bil Malenkov po- pa 

KOI sk<polnoma nepoznana osebnost tako v tujini, koi 
v Rusiji. Človeku, ki je danes vladar prostra 
nega birokratskega carstva, sovjetska enciklope
dija še leta 1937 ni posvetila niti ene same 
vrstice, čeprav je že oa 1925. leta dalje delal v 
Centralnem komiteju. Za nenaden dvig na Olimp 
so bila pač potresna leta in leta zakulisnega

pripravljanja terena in postopnega dviganja na 
lestvici sovjetske hierarhije.

Georgij Maksimiliianovič Malenkov se je ro
dil pred 52 leti v gubernijskem mestu Orenburg 
ob Volgi. Izhaja iz buržoazne družine, značilno 

je, da vse uradne biografije novega sovjet 
„-_ega diktatorja to dejstvo previdno obidejo 
šele drugo leto po oktobrski revoluciji je vsto 
pil v Rdečo armado, leto dni kasneje pa je po 
stal član VKP(b). Po državljanski vojni re obisko 
val višjo tdhnično šolo v Moskvi, toda kmalu 
se je posvetil izključno delu v Partiji, ki jo je 
Stalin že začel vse urneje spreminjati v orodje

fflon
bi bil čimbolj podoben voditelju, svojemu vzor
niku, na katerega nasledstvo je verjetno že 
davno računal, je celo prilagodil svojo garde
robo Stalinovemu okusu in se oblačil v neuradno, 
do vratu zapeto sivo partijsko uniformo.

Mož, ki je sedel za Stalinovo delovno mizo, 
se je znal za časa diktatorjevega življenja v vsem 
prilagoditi temnim kapricam mračnega Gruzinca 
Vprašanje je, če si bo znal po njegovi smrti, v 
novem okolju in brez učiteljeve podpore za
gotoviti tisto brezpogojno avtoriteto, s katero je 
Stalin držal na vajetih svoje najožje sodelavce
in 
aparat.

vajetih 
velikanski, skrajno

jožje
zapleteni birokratski 

M.

Franc Železnikar 
o delavski organizacij*

Na ustanovnem kongresu hrvašk^ 
socialno demokratske stranke, ki je °' 
2. in 3. novembra 1895 v Zagrebu, s_ 
je oglasil k besedi tudi Franc 2elez' 
nikar, starosta delavskega gibanja 11 
Slovenskem. i

Ker so razpravljali o tem, kako P . 
bo stranka organizirana, je poved 
svoje izkušnje iz organiziranja dela 
skega gibanja v Sloveniji. V tovarn® ' 
pravi, je treba poiskati dva do tri 2 , 
upne ljudi in jih poklicati na skup g 
sestanek, kjer naj bi se pogovorili o 
pridobivanju novih članov. Tako * 
delali tudi v Ljubljani in imajo ^ 
sedem organizacij. Začeli so ko?1® 
pred štirimi meseci (torej 3. L 
1895). Prej niso mogli začeti zaradi P.j, 
plav, potresa in drugih elementarn ^ 
nezgod Tako so zbrali že okrog } jj 
članov. Tak način dela svetuje tu^ 
hrvaškim delavcem. Ob koncu Pra.:j 
da bodo na Hrvaškem in v Siavon 
morda še bolj uspeli, ker nimajo k « 
rikalcev za vratom. V Sloveniji narn 
niso varni niti življenja pred ki® 
kalci, ki se močno zanimajo, kaj .g 
lavci delajo, in v vsako stvar v tako 
svoj nos. .


